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رهبر انقلاب در ديدار دانشمندان، كارشناسان و مسوولان صنعت هسته اي تصريح كردند 

 توافق اشكالي ندارد 
اما زيرساخت هاي صنعت هسته اي نبايد دست بخورد
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خطري كه لغو تحريم ها 
براي اقتصاد دارد!

 آينده نگري 
در بازار نفت

 چگونگي نظم 
در يك اقتصاد ليبرالي

 مشكل عرضه اوليه ها 
در بازار

ارزان زندگي نمي كنيم 
چون خودمان خواستيم

 وقتي » حقوق مالكيت« 
گم مي  شود ؟!

بلافاصله پس از طرح موضوع 
بهب��ود مناس��بات ارتباطي با 
آژانس، كشورهاي 1+4 و امريكا 
و ايجاد چشم اندازي از احتمال 
لغو تحريم ها، بازارهاي اقتصادي 
كشورمان نسبت به اين موضوع 
واكنش دادند و نش��انه هايي از 
بهبود را نمايان كردند. نرخ دلار 
اندكي كاهشي شد، قيمت سكه نزول كرد و ساير بازارها هم 
نسبت به اين تحولات واكنش نشان دادند. البته زمزمه هايي 
شنيده مي شود كه اين نوع فضاسازي ها با هدف جلوگري 
از نوسانات بيش��تر در نرخ ارز و... انجام شده، اما اگر فرض 
بگيريم كه اين اخبار مستند هستند، بهبود نسبي فعلي 
ناشي از اخبار مثبت در حوزه سياست خارجي و احتمال 
لغو تحريم هاست. اما در شرايطي كه تصور مي شد آن دسته 
از افراد و جرياناتي كه همواره در خصوص تاثير تحريم ها در 
بهبود شاخص ها، نظرات و ديدگاه هاي مخالفي را مطرح 
مي كنند، به ميدان بيايند و توضيح بدهند چرا منطق، علم 
اقتصاد و تخصص را قبول ندارند، اما اين  بار هم خبري از 
پذيرش اشتباه نبود و باز هم فرافكني هاي بيشتري انجام 
شد.. اما اقتصاددانان و كارشناسان سال هاست درباره اين 
ارتباط متقابل صحبت مي كنند و با بي توجهي مقامات 
مسوول مواجه مي ش��وند. بدون بهبود در حوزه سياست 
خارجي و رشد تجارت بين المللي نمي توان رشد اقتصادي 
پايدار و ثبات ايج��اد كرد. در صورت تداوم تحريم ها، بايد 
منتظر نوسانات ارزي و مشكلات متعاقب آن باشيم، در 
نقطه مقابل هم در صورتي كه تحريم ها لغو شوند، منابع 
تازه اي ايجاد شده و اقتصاد در مسير ثبات حركت مي كند. 
ايراد مسوولان ايراني آن است كه همواره به دنبال فرافكني 
هستند. آنها را مشكلات را در خانه همسايه مي بينند و خود 
را بي تقصير جلوه مي دهند. اين روند بايد تغيير پيدا كند و 
مسوولان كشور بايد واقعيت ها را درك كنند. اعلام شده 
حداقل 24 ميليارد دلار دارايي هاي مس��دودي ايران به 
زودي آزاد مي شود. از سوي ديگر بهبود روابط با كشورهاي 
منطقه اي، گزارش مثبت آژانس و... هم چشم انداز نسبتا 
مطلوب تري را ايجاد كرده است. اما لغو تحريم ها در گذشته 
مشكلات ديگري را هم براي كشور ايجاد مي كرد. هر زمان 
كه تحريم ها پايان يافته و محدوديت ها لغو مي ش��دند، 
دارايي هاي ارزي ايران افزايش پيدا مي كرد، روند واردات 
به كشور، رشد خريد اجناس لوكس و غيركاربردي و... هم 
تسريع مي ش��د و برنامه ريزي هاي بدون پشتوانه بيشتر 
مي ش��د. اين يك خطر بزرگ براي كشور است. بهترين 
روش براي اقتصاد ايران سرمايه گذاري توليدي است. با 
توجه به اينكه ايران به  شدت مشكل كمبود سرمايه گذاري 
دارد، هيچ تصميمي در شرايط فعلي بهتر از سرمايه گذاري 
توليدي در اقتصاد نيست. ايران هر اندازه كه مي تواند بايد 
بيشتر در مسير سرمايه گذاري مولد حركت كند. اگر قرار 
باشد مثل تجربه هاي قبلي، دارايي هاي كشور صرف امور 
ادامه در صفحه 8 غيرضروري و...  

يكي از موضوعات مهمي كه 
ما بايد در اي��ران به آن توجه 
داشته باش��يم، اين است كه 
بازار نف��ت در بلندم��دت با 
چالش هاي��ي مواجه خواهد 
بود. يك��ي از اصلي ترين اين 
چالش ها، بح��ث كنار رفتن 
نفت از ميان اولويت هاي اصلي 
كشورهاي توسعه يافته است و آنها تلاش مي كنند كه 
به س��مت انرژي هاي پاك بروند. همين موضوع باعث 
مي شود كه در نگاه نخست ما به سمت سرمايه گذاري 
سريع براي بازگشت پرقدرت به سمت بازار برويم و از 

سوي ديگر براي آينده اين صنعت نيز آماده شويم. 
بر اس��اس برآوردهايي كه از سوي اپك اعلام شده و در 
جلسه اخير اتاق بازرگاني تهران نيز به آن اشاره شد در 
1۰ سال گذشته ايران درآمدي 4۵۰ ميليارد دلاري را 
تحت تاثير تحريم ها در حوزه نفت از دست داده است. 
به معني ساده در شرايطي كه ما مي توانستيم با استفاده 
از ف��روش نفت اين درآمد را وارد اقتصاد كش��ور كنيم 
دچار عدم النفع ش��ده ايم. ما در ط��ول تمام دهه هاي 
گذش��ته بخش قابل توجهي از درآمد اقتصاد خود را از 
طريق فروش نفت به دست آورديم هر چند اين ديدگاه 
وجود داش��ت كه بايد ميزان وابستگي بودجه سالانه 
به نفت كاهش پيدا كن��د، اما در عمل همچنان دولت 
بخش زي��ادي از برنامه هاي خ��ود را در اين چارچوب 
پيگيري مي كرد. البته از چند سال قبل با مطرح شدن 
حس��اب ذخيره ارزي و پس از آن صندوق توسعه ملي 
بنا شد بخشي از فروش نفت براي طرح هاي زيربنايي 
به اين حس��اب و صندوق واريز ش��ود. اينكه عربستان 
سعودي مي گويد كه به زودي امكان توليد نفت روزانه 
خود را به 1۰ ميليون بشكه مي رساند، نشان از آن دارد 
كه اين كش��ور چه در حوزه حفظ ب��ازار و چه در حوزه 
س��رمايه گذاري هاي جديد موفق عمل كرده اس��ت و 
براي آنكه ما نيز به حداكثر توان توليدي خود برسيم، 
بايد گام هاي اجرايي مهم��ي را  برداريم. در برنامه هاي 
بالادستي و در طرح هايي كه از سوي وزارت نفت ارايه 
شده، ايران مي تواند به توليد شش ميليون بشكه نفت 
در روز برسد اما اين مساله نياز به استفاده از تجهيزات 
به روز، جذب س��رمايه داخلي و خارجي و اس��تفاده از 
حداكث��ر ظرفيت ها دارد؛ موضوعي كه در س��ال هاي 
گذشته كمتر به آن پرداخته ايم. در حوزه گاز نيز شرايط 
به همين شكل است. با توجه به ظرفيت ها و توانايي هاي 
بالقوه اي كه در ميادين گازي مختلف كشور وجود دارد، 
بخش خصوصي ما بارها اع��لام آمادگي كرده كه توان 
سرمايه گذاري و برداش��ت گاز و عرضه آن به شبكه را 
دارد اما براي آنكه اين مس��اله برطرف شود، دولت بايد 
مقدم��ات لازم براي س��رمايه گذاري را فراهم كند كه 
متاسفانه تاكنون چنين تغيير رويكردي در اين سال ها 

مشاهده نشده است.

در يك نظم ليبرال كه رقابت 
آزاد در آن وجود دارد، دعوا به 
مصرف كننده منتقل مي شود. 
يعني پولداران و سرمايه داران 
براي تداوم فعاليت هاي شان 
بايد وارد رقابت شوند و كنش 
اقتصادي داش��ته باشند كه 
اين كنش نهايتا منجر به سود 
مي شود. بدون داشتن سود، هيچ فردي پولدار نمي شود. 
از س��وي ديگر بايد توجه داش��ت در ي��ك نظم ليبرال 
اساسا از س��وداگري و دلالي زمين و مسكن و... خبري 
نيس��ت. نمي توان خودرويي را به قيمت 1۰۰ ميليون 
تومان خريد، بعد 1۰ س��ال سوارش شد و يك دهه بعد 
آن را ۵۰۰ ميليون تومان فروخت! تنها راه كسب سود، 
برداشت پول از جيب مردم با رضايت آنها است. به عبارت 
روشن تر، بايد كالا يا خدماتي عرضه شود كه مردم حاضر 
به پرداخت سود به توليد كننده شوند. بنابراين قبل از هر 
اقدامي بايد متوجه شد كه مردم به چه چيزي نياز دارند. 
در اينجا مصرف كننده، داراي اهميت ويژه اي مي شود و 
نقش كليدي پيدا مي كند. مصرف كننده مهم مي شود 
چرا كه پول در جيب مصرف كننده است و اين پول براي 
سرمايه دار مهم است. فرد سرمايه دار يا بايد به ثروت خود 
قانع شود يا اينكه براي افزايش آن و ثروتمند شدن بايد 
مصرف كننده را راضي نگه دارد تا پولي كه با زحمت زيادي 
به دست آورده است را در ازاي توليد كالا يا خدماتي خاص 
پرداخت كن��د. اگر آزادي اقتصادي، مالكيت خصوصي 
و... وجود داش��ته باشد، هر فردي كه بخواهد و اراده كند 
)تخصص و علم و دانايي لازم را داش��ته باشد( مي تواند 
كالايي را توليد كند. موضوع مهم اين است براي توليد 
كالاي x محدوديتي از س��وي دولت يا حاكميت وجود 
نداشته باشد. يعني در توليد x تكثر وجود دارد و رقابت 
هم شكل مي گيرد. بايد بدانيم، بازار يكي از هوشمندترين 
پديده هاي هس��تي اس��ت و عاقلانه بهترين تصميم را 
مي گيرد. ف��ردي ممكن اس��ت، كالاي x را توليد كند، 
بلافاصله افراد بيشتري اقدام به توليد اين كالا مي كنند. 
فردي كالاي x را با قيمت يک ميليون تومان توليد كرده 
اس��ت. اگر اين كالا را با قيمت 3۰ ميليون تومان عرضه 
كند، كسي كالاي او را نمي خرد و كالا روي دست او تلنبار 
مي شود. يعني مصرف كننده اين كالا را نمي خرد چون بازار 
هوشمند است. افزايش قيمت باعث مي شود تا مشتري 
كاهش پيدا كند. بنابراين توليد كننده ناچار است قيمت را 
به اندازه اي كاهش بدهد كه هم سود كند و هم مشتري را 
داشته باشد. وقتي قيمت دو برابر شود، مشتري 3۰ درصد 
مي ريزد، وقتي 3 برابر، 4۰ درصد افت مشتري دارد و... اما 
اين روند بي نهايت نيست و نمي تواند تداوم داشته باشد. 
بدترين بازار، بازاري است كه يك توليد كننده داشته باشد 
و انبوهي مصرف كننده. اما بازارهايي كه متكثر هستند، 
رقابت در آنها شكل مي گيرد و قيمت به وضعيت تعادل به 
ادامه در صفحه 3 نفع مصرف كننده مي رسد.  

به طور كلي من با ماهيت و نوع 
عرضه هاي اوليه مشكل دارم. در 
اصل چارچوب مشخصي براي 
عرضه هاي اوليه مشخص نشده 
كه بعضا اعلام مي شود مبناي 
عرضه به صندوق ه��ا يا عموم 
مردم ريسك است. به طور كل 
افرادي كه در بورس هس��تند 
يعني تعريف ريس��ك را پذيرفتند و نبايد ما با رفتارهاي 
دوگانه رفتارهاي ضد و نقيض انجام دهيم. از س��وي ديگر 
عرضه هاي اوليه واقعا براي بازار لازم و ضروري است؛ اما هر 
عرضه مستلزم برنامه ريزي صحيح و جامع و كامل است كه 
متاسفانه ما نداريم. بهترين نوع برنامه ريزي اين است كه ما 
به صورت سالانه فهرست شركت هايي كه قرار است عرضه 
شوند را داشته باشيم و تاريخ عرضه ها نيز از قبل مشخص 
باشد حال در برخي موارد مانند زمان هايي كه بازار با تقاضاي 
زيادي مواجه است شركتي كه نقدينگي بالايي را مي طلبد 
عرضه كرده و در مواقعي كه تقاضا با ضعف مواجه اس��ت از 

شركت هايي با نقدينگي پايين استفاده شود. 
از سوي ديگر ماهيت قيمت گذاري ها نيز مشكل دارد. بارها 
و بارها در سال هاي گذشته مشاهده شده است كه قيمت 
بالايي براي عرضه هاي اوليه در نظر مي گيرند و اين بسيار 
اشتباه بزرگي است چراكه قيمت گذاري يا بايد به صورت 
آزاد باشد كه هر سهامدار براساس تجزيه و تحليل و بررسي 
صورت هاي مالي گذشته ارزشي براي شركت تعيين كند يا 
بايد قيمت گذاري به قدري مطلوب باشد كه ارزندگي آن به 

نوعي تضمين شده باشد.
 نداشتن برنامه جامع و مشخص باعث سردرگمي شده است 
به عنوان مثال در هفته هاي گذشته كه شاخص از 2.۵۰۰ 
رد شد هيچ برنامه مشخصي براي عرضه ها نبود اما بعد از 
اينكه شاخص افت كرد و با نزول مواجه شد عرضه هاي اوليه 
يكي پس از ديگري از راه رسيدند و اين يعني اوج بي نظمي 
و نداشتن برنامه مش��خص و درست. به طور كل پيشنهاد 
مي شود فهرستي از عرضه هاي اوليه طي يك سال چارت 
شود و براساس يك برنامه جامع برنامه ها پيش رود چراكه 
اين اقدام باعث خواهد شد هم بازار به صورت حبابي رشد 
نكند و هم انگيزه بيشتري براي عموم مردم خواهد بود تا 

وارد بورس شوند.
اگر نگاهي به اقتصاد ايران در يكصد س��ال گذشته داشته 
باشيم متوجه خواهيم شد كه اقتصاد ايران تنها اقتصادي 
است كه بايد از چشم سياست به آن نگاه كرد. اين اقتصاد 
چند سالي اس��ت به علت هاي دوري از جهان، ارزش پولي 
خود را از دست مي دهد. همين عامل باعث شده صادراتمان 
به طور كل مختل شود. حال اگر نشانه ها را كنار هم قرار دهيم 
از قبيل سفر س��لطان عمان به ايران، آزاد سازي زنداني ها، 
تغيير دبير و شوراي عالي امنيت، مصاحبه مسوولان رده بالا 
به اين نتيجه خواهيم رسيد كه توافق در دسترس است. اين 
توافق شايد برجام نباشد شايد كوتاه مدت باشد اما آبي است 

بر روي آتش و وضعيت فعلي.

روزنام��ه اطلاعات به تازگي در 
مطلبي با اش��اره به گراني هاي 
كشور، خطاب به دولت مردان 
نوش��ت »يك بار براي هميشه 
پاس��خ دهيد! چرا ايراني نبايد 
ارزان و باكيفيت زندگي كند؟« 
اين پرسش تلخ در حالي مطرح 
مي شود كه محمدجواد ظريف 
وزير امور خارجه دولت روحاني، قبل تر يك بار براي هميشه 
پاسخ اين سوال را داده بود. »چون ما خودمان انتخاب كرديم 

كه جور ديگري زندگي كنيم.«
اين عبارت ك��ه »چون ما خودمان انتخاب كرديم«، تنها 
به جريان و انديشه اي كه ظريف آن را نمايندگي مي كند 
تعلق ندارد، بلكه در جبهه مقابل نيز اعتقادي مشابه وجود 
دارد. به عنوان نمونه به تازگي يكي از روحانيون بانفوذ در 
هسته قدرت گفته است كه »يك اصل را بايد قبول كنيم و 
آن اين است كه ما در جنگ هستيم و اگرچه جنگ سخت 
تمام شده اما جنگ نرم فرهنگي با توطئه هاي خباثت آلود 
بيشتر از ناحيه دشمن در جريان است.« معناي اين عبارت 
نيز خيلي روشن است. مگر مي شود يك حكومت در جنگ 
سخت با دشمن باشد و جامعه نيز همزمان ارزان زندگي 
كند؟ اگر شما سراغ داريد يك مثال بياوريد. پس به همين 
سادگي مي توان نتيجه گرفت كه ارزان و با كيفيت زندگي 
نكردن يك ايراني، خودش معلول يك علت ديگري است كه 
آن علت نيز بسيار روشن است. لذا من اگر به جاي نويسنده 
روزنامه اطلاعات بودم، پرس��ش را به گونه اي ديگر بيان 
مي داشتم. چرا ما مي بايست مدام در جنگ باشيم واين 
جنگ كي قرار هست پايان پذيرد؟ روزنامه اطلاعات در 
همين مطلب ادامه داده است »مگر مردم ما از كشورهاي 
همسايه چه كم دارند كه با اين همه امكانات خدادادي نفت 
وگاز و معدن و كشاورزي و تاريخ و فرهنگ و سرزمين چهار 
فصل و نيروي انساني تحصيلكرده بايد حسرت امكانات 
ورفاه و آسايش موجود در آنها را بخورند؟« باز پاسخ روشن 
است. زيرا كه كشورهاي همسايه مدنظر نويسنده در جنگ 
و تحريم به سر نمي برند و حكمراني آرامي آنجا حاكم است و 
درآمدها و منابع اي كه در اختيار دارند دست يافتني است و 

در خدمت توسعه است.
به عنوان مثال گفته مي شود دارايي هاي ذخيره عربستان 
به بيش از 4۶۵ ميليارد دلار رسيده است. اما ما دريك مورد 
و به خاطر جنگ، تحريم و پس از سال ها توانسته ايم تنها 2 
ميليارد دلار طلب خود را آن هم به صورت غيرنقدي از كشور 
همسايه دريافت كنيم. در اين وضعيت چگونه مي توان ارزان 
و با كيفيت زندگي كرد؟ زندگي ارزان و با كيفيت سخت 
است اما دور از دسترس نيست. بايد منافع ملي را باز تعريف 
كرد وتنازع را به حداقل رس��اند. همين صلح وآشتي كه با 
كشورهاي عربي در اين روزها شاهد هستيم، نمونه روشني 
از اين كاركرد اس��ت. بايد صداي مردم را بيشتر شنيد و به 
مطالبات مدني بيشتر پاسخگو بود تا نظام حكمراني در 
ادامه در صفحه 3 انزواي جهاني اسير نباشد.   

»احياي واحدهاي راكد« يكي 
از ترجيع بنده��اي س��خنان 
مسوولان كشور در سال هاي 
اخير اس��ت. هر از چند گاهي 
اخباري از بازگش��ايي چند ده 
كارخانه تعطيل شده مي شنويم 
كه با درايت و تلاش مسوولان 
دولت��ي و علي الخص��وص 
مس��وولان وزارت متولي صنعت كشور »به چرخه توليد 
بازمي گردند«!  اخيرا نيز آقاي رييسي در سفر به آذربايجان 
شرقي در جش��ن احياي 22۰ واحد صنعتي اين استان 
شركت كرد و از »عزم دولت براي احياي واحدهاي راكد 
توليدي« و تاثير بازگشت اين واحدها بر »افزايش اشتغال 
و رونق صنعت« س��خن گفت.  در جهان امروز، تعطيلي 
بنگاه هاي صنعتي امري معمول در تمامي اقتصادهاست. 
بنگاه هاي اقتصادي متناس��ب با قدرت و توانايي خود در 
عرضه كالا و خدمات رقابتي مي ميرند و  زاده مي ش��وند. 
مسووليت دولت ها در اين فرآيند صرفا كمك به اين مرگ و 
زايمان هاي طبيعي است. چنانكه »رونالد كوز« نوبليست 
اقتصادي با اس��تفاده از نظريه »تخريب خلاق« شومپتر 
مي گويد: »دستور العمل پنهاني براي موفق نگه داشتن 
بنگاه ها وجود ندارد . انتخاب دارويني تنها سازو كار موجود 
براي حفظ منابع اقتصادي در جاي مناسب است ...آنچه 
دولت مي تواند كمك كند تس��هيل در ايجاد بنگاه هاي 
جديد و تسهيل در انحلال شركت هاي ورشكسته است 
تا منابع باقيمانده آنها بتواند به راحتي براي بهره برداري 
بهتر آزاد شوند« )چين چگونه سرمايه داري شد؟(  همين 
چند روز قبل خبر تعطيلي و س��پس بازگشايي كارخانه 
»داروگر« به عنوان يكي از قديمي ترين برندهاي صنعتي 
كشورمان منتشر شد. هر چند كه باز شدن مجدد درب اين 
كارخانه يك صد ساله را از جهتي بايد به فال نيك گرفت 
و از اينكه در اين شرايط بسيار سخت اقتصادي، كارگران 
اين واحد صنعتي، امكان معيشت سالم خود را دوباره باز 
يافته اند بسيار خوشحال و خشنود بود، اما از سوي ديگر 
بايد همچنان نگران بود چرا كه مشكل اين برند قديمي 
و بنگاه هايي با قدمت كمتر از آن، بس��يار پيچيده تر از آن 
است كه با كدخدامنشي و اعطاي وام هاي كم بهره بانكي يا 
استمهال بدهي ها و... حل و فصل شود. اينكه بدهي مالياتي 
اين واحد چنان كه گفته مي شود به بيش از يك هزار ميليارد 
تومان رسيده و سال هاست كه اين بنگاه زيان هاي انباشته 
دارد بايد ناشي از مسائل حل ناشده بسيار عميقي باشد.  
ريشه مشكل را شايد بتوان چه در مورد اين واحد صنعتي 
مشهور چه در مورد بسياري از واحدهاي كوچك و متوسط 
ديگر، فضاي نامناسب حاكم بر اقتصاد كشور و در مركز آن، 
عدم احترام به »حقوق مالكيت« كه از حقوق بنيادين بشري 
است دانست )»هر شخص به تنهايي يا به طور مشترك حق 
مالكيت دارد، احدي را نمي توان خودسرانه از حق مالكيت 
محروم نمود«- ماده 17 منشور حقوق بشر( در طي يك 
ادامه در صفحه 3 قرن اخير از... 

سجاد بهزادينويد رجاييمهدي تدينيحميدرضا صالحيمرتضي عزتي  حسين حقگو 

سقوط آزاد قيمت طلا ادامه دارد

دلار ۴۷ هزار توماني هم مشتري ندارد!

نيـاز اقتـصاد ايـران
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 فعالان بخش خصوصي 
پس از كاهش قيمت ها در بازار رخ داد در همايش قطب نماي تجار ي تركيه عنوان كردند

صفحه 7    صفحه 7    

صفحه 3    

 تجارت غيرشفاف 
با همسايه غربي!

 »تعادل« از ارتقاي تاب آوري منابع آبي كشور
در اثر بارندگي هاي اخير گزارش مي دهد

افت نرخ ارز، »پول لازم ها« را منعطف كرد

پايتخت نشينان غوطه در بي آبي!

 عقب  نشيني 
از قيمت هاي پيشنهادي مسكن

رهبر معظم انقلاب اسلامي صبح ديروز پس از بازديد 1.۵ 
ساعته از نمايشگاه دستاوردهاي هسته اي در عرصه هاي 
كشاورزي، پزش��كي و سلامت، صنعت، محيط زيست، 
آب و س��اخت نيروگاه؛ در جمع ش��ماري از دانشمندان 
افتخارآفرين، كارشناسان و مسوولان صنعت هسته اي، 
اين صنعت را كليد پيشرفت ايران در بخش هاي مختلف 
خواندند و گفتند: بومي شدن صنعت بسيار مهم هسته اي 
نش��ان دهنده ناكامي غرب و تحقير غرب گراياني است 

كه درصدد تحقير مل��ت و تضعيف روحي��ه كار و اميد 
در كش��ور بودند. حض��رت آيت الله خامنه اي با تش��كر 
صميمانه از دانش��مندان، مس��وولان و فعالان صنعت 
هسته اي، نمايشگاه مورد بازديد را عالي، خشنودكننده و 
بشارت بخش خواندند و گفتند: بايد مردم را با ابعاد گوناگون 
و تأثيرات اين پيشرفت ها در زندگي ملت آشنا كرد. ايشان 
در تبيين اهميت سه گانه صنعت هسته اي، اين صنعت 
را به لحاظ پيشرفت و بروز توانايي ها، »آبروبخش« كشور 

دانستند و با اشاره به تأثير اساسي دستاوردهاي هسته اي 
در بهترشدن زندگي مردم، افزودند: صنعت هسته اي از 
لحاظ وزن سياسي و جايگاه جهاني ايران، موجب آبروي 
ملي است؛ ضمن اينكه در نقطه مقابل تلاش هاي دشمنان 
براي بي آينده نشان دادن كشور و مأيوس كردن جوانان، 
روحيه اميد و اعتماد به نفس ملي را در جامعه زنده مي كند 
و به مردم و به خصوص جوانان نشان مي دهد كه مي توان 
در ميدان هاي بزرگ وارد شد و آنها را به تسخير درآورد. 

رهبر انقلاب با استناد به اهميت راهبردي و در عين حال 
»عيني و ملموس« صنعت هسته اي، آن را از مولفه هاي 
اساسي قدرت و اعتبار ايران برشمردند و گفتند: هركس 
ايران، جمهوري اسلامي و قوت و پيشرفت كشور را دوست 
دارد، بايد براي فعاليت هاي علمي، تحقيقاتي و صنعتي 
هسته اي اعتبار و اهميت قائل باشد. بخش بعدي سخنان 
رهبري بر ريش��ه يابي تمركز دشمنان بر موضوع انرژي 
صفحه 2 را بخوانيد هسته اي ايران متمركز بود.  

ديروز انواع ارز روند نزولي قيمت خود را مانند روزهاي 
گذشته ادامه داد اما با وجود پايين  آمدن قيمت، مشتري 
در بازار ارز نيست. در بازار ديروز ارز، روند كلي قيمت ها 
مانند روزهاي گذشته نزولي بود و با اين وجود رغبتي در 
بين مردم و مشتريان هميشگي اين بازار نيست. به نظر 
مي رسد بازار به اصطلاح فعالان آن قفل شده و همچنان 

انتظارات قيمتي به سمت نرخ هاي پايين تر وجود دارد. 
قيمت هر دلار امريكا در ب��ازار آزاد با حدود هزار تومان 
كاهش مواجه ش��ده و به كانال 47 هزار توماني رسيده 
اس��ت. نرخ اين ارز بين دلالان كنار خياب��ان و ميدان 
فردوسي، سبزه ميدان و كانال هاي تلگرامي از 47 هزار 
و 3۰۰ تومان تا 47 هزار ۸۰۰ تومان متفاوت اس��ت. از 

سوي ديگر، قيمت هر يورو در اين بازار به ۵2 هزار و ۵۰۰ 
تومان كاهش يافته و هر درهم نيز تا 13 هزار و 2۰۰ تومان 
پايين آمده است كه نسبت به روزهاي گذشته با كاهش 
قابل توجهي مواجه شده است. البته در مركز مبادله نيز 
همين روند نزولي ادامه داشت. چرا كه هر دلار امريكا به 
صورت اسكناس و حواله به ترتيب 41 هزار و ۹۸۹ تومان 

و 3۸ هزار و 172 تومان معامله شد كه كاهش نسبي را در 
قياس با نرخ ديروز تجربه كرد. نرخ اسكناس يورو و حواله 
آن نيز به ترتيب به 4۵ هزار و 1۵۹ تومان و 41 هزار و ۵3 
تومان كاهش يافت. هر اسكناس درهم 11 هزار و 433 
تومان و حواله آن نيز 1۰ هزار و 3۹4 تومان قيمت گذاري 
صفحه 2 را بخوانيد و معامله شد.  

گروه راه و شهرس�ازي| در شرايطي كه طي ۶ ماهه 
گذشته هيچ گونه گزارش آماري رسمي درباره تحولات 
بازار مسكن تهران و كشور منتشر نشده، هر گونه اظهارنظر 
درباره اينكه قيمت هاي معاملاتي و ثبت شده كاهش يافته 
است حتي اگر از سوي مسوولان دولتي عنوان شود، فاقد 
اعتبار لازم است. در عين حال، بررسي هاي ميداني حاكي 

از كاهش قيمت هاي پيشنهادي املاك در برخي از مناطق 
تهران است كه نشان مي دهد، برخي از فروشندگان ملك 
كه دستي در كار ساخت و ساز يا سرمايه گذاري در بازارهاي 
موازي دارن��د، با هدف تبديل ملك خ��ود به نقدينگي و 
سرمايه گذاري دوباره آن، از قيمت هاي پيشنهادي خود 
صفحه 5 را بخوانيد عقب نشيني كرده اند.  



رهبر معظم انقلاب اسلامي صبح ديروز پس از بازديد ۱.۵ 
ساعته از نمايشگاه دستاوردهاي هسته اي در عرصه هاي 
كشاورزي، پزش��كي و سلامت، صنعت، محيط زيست، 
آب و س��اخت نيروگاه؛ در جمع ش��ماري از دانشمندان 
افتخارآفرين، كارشناسان و مسوولان صنعت هسته اي، 
اين صنعت را كليد پيشرفت ايران در بخش هاي مختلف 
خواندند و گفتند: بومي شدن صنعت بسيار مهم هسته اي 
نش��ان دهنده ناكامي غرب و تحقير غرب گراياني است 
كه درصدد تحقير ملت و تضعي��ف روحيه كار و اميد در 

كشور بودند.
حضرت آيت الله خامنه اي با تشكر صميمانه از دانشمندان، 
مسوولان و فعالان صنعت هسته اي، نمايشگاه مورد بازديد 
را عالي، خشنودكننده و بشارت بخش خواندند و گفتند: 
بايد مردم را با ابعاد گوناگون و تأثيرات اين پيشرفت ها در 

زندگي ملت آشنا كرد.
ايشان در تبيين اهميت سه گانه صنعت هسته اي، اين 
صنعت را به لحاظ پيشرفت و بروز توانايي ها، »آبروبخش« 
كشور دانس��تند و با اشاره به تأثير اساسي دستاوردهاي 
هسته اي در بهترش��دن زندگي مردم، افزودند: صنعت 
هسته اي از لحاظ وزن سياس��ي و جايگاه جهاني ايران، 
موجب آبروي ملي اس��ت؛ ضمن اينكه در نقطه مقابل 
تلاش هاي دش��منان براي بي آينده نشان دادن كشور و 
مأيوس كردن جوانان، روحيه اميد و اعتماد به نفس ملي 
را در جامعه زنده مي كند و به مردم و به خصوص جوانان 
نشان مي دهد كه مي توان در ميدان هاي بزرگ وارد شد 

و آنها را به تسخير درآورد.
رهبر انقلاب با استناد به اهميت راهبردي و در عين حال 
»عيني و ملموس« صنعت هسته اي، آن را از مولفه هاي 
اساسي قدرت و اعتبار ايران برشمردند و گفتند: هركس 
ايران، جمهوري اسلامي و قوت و پيشرفت كشور را دوست 
دارد، بايد براي فعاليت هاي علمي، تحقيقاتي و صنعتي 
هسته اي اعتبار و اهميت قائل باشد. بخش بعدي سخنان 
رهبري بر ريش��ه يابي تمركز دشمنان بر موضوع انرژي 

هسته اي ايران متمركز بود.
ايشان ادعاي غرب درباره »ترس از توليد سلاح  هسته اي 
در ايران« را دروغ خواندند و افزودند: خود آنها مي دانند 
كه ما دنبال سلاح هسته اي نيستيم؛ همان گونه كه جامعه 
اطلاعاتي امريكا چندين بار از جمله در ماه هاي اخير به اين 
واقعيت اذعان كرده كه هيچ نشانه اي از حركت ايران به 

سمت ساخت سلاح هسته اي وجود ندارد.
حضرت آيت الله خامنه اي توليد س��لاح كشتارجمعي 
)چه هسته اي و چه شيميايي( را مخالف اسلام خواندند و 
افزودند: اگر اين مبناي اسلامي نبود و ما اراده توليد سلاح 
هسته اي داشتيم، اين كار را انجام داده بوديم و دشمنان 
هم مي دانند كه نمي توانستند جلوي ما را بگيرند. رهبر 
انقلاب »مخالفت با پيشرفت ملت ايران« را علت حقيقي 
گير دادن دشمنان به صنعت هسته اي دانستند و گفتند: 
اين صنعت، كليد پيش��رفت چشمگير كشور و ملت در 
بخش هاي مختلف اس��ت؛ ضمن اينكه دشمنان از الگو 
گرفتن ديگر ملت ها از راه و فكر پيشرفت آفرين ملت ايران 
هراس دارند. حضرت آيت الله خامنه اي چالش هسته اي 
۲۰ ساله دش��منان با جمهوري اسلامي را باعث روشن 
شدن حقايق متعدد دانستند كه بروز توانايي و استعداد 
خارق العاده جوانان ايراني در دل تهديدات و تحريم هاي 

بي وقفه مهم ترين آنهاست.

»آشكار شدن منطق غيرانس��اني و زورگويانه مخالفان 
پيش��رفت ايران«، دومين حقيقتي بود كه رهبر انقلاب 
با اش��اره به آن گفتند: آنها فراتر از قراردادهاي پادماني 
توقعات قلدرمآبانه زيادي دارند؛ اگر آنها دنبال تهديد ملت 
ايران نيستند، چرا با امن شدن تأسيسات ايران مخالفند؟

ضرورت بي اعتمادي به طرف هاي هس��ته اي، سومين 
حقيقت آشكارشده در چالش ۲۰ ساله هسته اي غرب با 
ايران بود كه حضرت آيت الله خامنه اي درباره آن گفتند: 
طرف هاي هس��ته اي و آژانس در اين سال ها وعده هاي 
زيادي دادند كه عملي نشد و ما فهميديم به چه كساني 
و كجاها بايد اعتماد بكنيم يا نكنيم كه درك اين موضوع 
براي يك ملت بس��يار مه��م اس��ت؛ همچنان كه بابت 
بي توجهي به اين مس��اله، خيلي جاها ضربه خورده ايم. 
تأثير مشهود پيشرفت هاي هسته اي در شكست تاريخي 
غرب گرايان براي تحقير مل��ت، واقعيت ديگري بود كه 
رهبري با دانش��مندان، كارشناسان و مسوولان صنعت 

هسته اي مطرح كردند.
ايشان گفتند: سلطه گران از دو روش ملت ها را عقب نگه 
مي دارند و به اس��تضعاف مي كش��ند؛ روش اول، تسلط 
مس��تقيم بر ملت ها و اس��تعمار آنهاس��ت و روش دوم 
كه خطرناك تر اس��ت، القاي روحي��ه بي عرضگي و »ما 
نمي توانيم« در ملت هاس��ت. حضرت آيت الله خامنه اي 
با اش��اره به اعمال ه��ر دو روش در دوران قبل از انقلاب، 
افزودند: آن زمان در جلسه اي در ديداري تصادفي با يكي 
از مسوولان رژيم گذشته به كارهاي آنها انتقاد كردم؛ آن 
مسوول در حالي كه »چپاول منابع نفتي ايران، تسلط بر 
بازار ايران و دخالت هاي حداكثري غرب در سياست هاي 
ايران را ناديده مي گرفت«، با افتخار گفت: اين حرف هاي 
بيهوده را نزنيد؛ اروپايي ها الان نوكر ما هستند و براي ما 

اجناس مختلف توليد مي كنند و ما استفاده مي كنيم.
حضرت آيت الله خامن��ه اي افزودند: ع��لاوه بر اين نگاه 
حقيرانه و غرب زده مسوولان رژيم گذشته، به جوانان ما 
هم باورانده بودند كه  »ايراني بي عرضه و ناتوان است« و به 
قول يكي از نخست وزيران آن دوران، حداكثر استعدادش 

توليد آفتابه گِلي و سفالي است.
رهبر انقلاب در جمع بندي اين بخش از سخنان ش��ان، 
پيشرفت هاي هسته اي و جلوه گر شدن روحيه كار و اميد 
و نشاط را شكست آشكار غرب گرايان خواندند و افزودند: 

آن روزگار، غرب گرايان ملت را تحقير مي كردند و امروز، 
ملت با دستاوردها و پيشرفت هايش آنها را تحقير مي كند.

حضرت آيت الله خامنه اي امكانات هسته اي ايران را بيش 
از صد برابر سال ۸۲ يعني آغاز چالش هسته اي برشمردند 
و گفتند: آنها براي متوقف كردن اين روند از جنايت و ترور 
هم كمك گرفتند اما نتوانستند و صنعت هسته اي اكنون 
با تلاش جوانان ملت در اين كشور بومي شده و ديگر قابل 

سلب  شدن نيست.
رهبر انقلاب در ادامه به يك نكته حاشيه اي اما مهم يعني 
ايجاد تقابل بين علم و دين در قضيه رنس��انس و انقلاب 
صنعتي غرب اش��اره كردند و گفتند: يكي از مهم ترين 
خطوط رنس��انس اين بود كه براي پيشرفت علمي بايد 
دين و معنويت كنار گذاشته شود، در حالي كه امروز يعني 
حدود ۵۰۰ سال پس از آن حادثه، در جمهوري اسلامي، 
مهم ترين كارهاي علمي در رقابت با دنياي غرب در حال 
انجام است، آن هم در حالي كه علم و معنويت به گونه اي 
به هم آميخته ش��ده كه پيش��ران اصلي پيشرفت هاي 
علم��ي، جوان��ان و نيروه��اي مومن و نمازش��ب خوان 
همچون شهرياري و فخري زاده هستند. حضرت آيت الله 
خامنه اي در ادامه چند توصيه مهم خطاب به مسوولان 
و دست اندركاران صنعت هسته اي بيان كردند. ايشان با 
تأكيد بر ضرورت س��رريز دانش هسته اي در بخش هاي 
مختلف زندگي همچون س��لامت، صنعت، كشاورزي، 
محيط زيست و آب شيرين كن، گفتند: خوشبختانه اين 
كار در حال انجام اس��ت و من نيز تأكيد و اصرار دارم كه 
زندگي مردم، از پيش��رفت هاي علمي صنعت هسته اي 

برخوردار شود.
رهبر انقلاب، مسوولان انرژي اتمي را به آگاه كردن مردم 
از آثار مفيد صنعت هس��ته اي سفارش كردند و افزودند: 
اطلاع مردم از صنعت هسته اي محدود به مساله انرژي 
و توليد برق اس��ت در حالي كه اگ��ر از منافع آن در همه 
بخش هاي زندگي خود مطلع ش��وند، ق��در آنچه را كه 
مي گفتند حق مس��لم ما اس��ت بهتر مي دانند. البته در 

اين زمينه صداوسيما و بخش هاي ديگر هم نقش دارند.
ايشان با تأكيد بر »توس��عه تجاري سازي محصولات و 
خدمات هس��ته اي« و »افزايش همكاري هاي علمي با 
كشورهاي همس��و و غيرمعارض به منظور استفاده هر 
چه بيشتر از امكانات و پيشرفت هاي دنيا«، در توصيه اي 

ديگر گفتند: موضوع توليد ۲۰ هزار مگاوات برق هسته اي 
را كه چند س��ال قبل اعلام كرديم، جدي بگيريد و اين 

هدف گذاري را به صورت برنامه ريزي شده دنبال كنيد.
حضرت آيت الله خامنه اي در اين زمينه كار بر روي ايجاد 
نيروگاه هاي با ظرفيت پايين و راي��ج در دنيا را ضروري 
دانستند و گفتند: كشور در بخش هاي مختلف به اينگونه 

نيروگاه ها نياز دارد.
رهبر انق��لاب با توصيه موكد مس��وولان انرژي اتمي به 
»تكريم، حفظ و صيانت از نيروي انساني« گفتند: در حال 
حاضر تعداد دانشجويان مش��غول به تحصيل در رشته 
هسته اي بسيار كم است كه حداقل بايد ۱۰ برابر شود و 
ضمن جبران مشكلات و سختي هاي خاص اين رشته، 
از دانشمندان موجود حداكثر استفاده، و حفاظت از آنها 

جدي گرفته شود.
حضرت آيت الله خامنه اي در اين زمينه افزودند: البته دقت 
در جذب و ارزيابي نيروي انس��اني هم مهم است چرا كه 
دشمن در حال تلاش براي نفوذ و خرابكاري است كه در 
برخي بخش ها از اين ناحيه ضربه خورديم بنابراين بايد در 

ارزشيابي نيروي انساني هم حداكثر مراقبت انجام شود.
ايشان در توصيه بعدي، »حفظ ارتباط، تعامل و همكاري 
با آژانس البته در چارچوب مقررات پادماني« را ضروري 
خواندند و افزودند: توصيه من از ابتدا به مسوولان مختلف 
صنعت هس��ته اي همين بوده است. البته زير بار چيزي 

بيشتر از مقررات پادماني نرويد.
رهبر انق��لاب با تأكيد بر اينكه س��ازمان ان��رژي اتمي 
زير ب��ار ادعاهاي خلاف واقع و خواس��ته هاي زورگويانه 
طرف هاي مقابل ن��رود، افزودند: آنچه را موظف به انجام 
آن هس��تيد انجام دهيد اما با ايستادگي بر مواضع خود، 
نه درخواس��ت هاي زورگويانه را قبول كنيد نه ادعاهاي 
گاه و بيگاه و خلاف واقع را كه مثلاً  فلان وقت فلان كار را 
كرده ايد. ايشان در اين زمينه افزودند: البته در خصوص 
تعهداتي كه اس��فند ماه سال گذش��ته انجام شد، طبق 
گزارش جديدي كه مش��اهده كردم، آژانس به تعهدات 
خود عمل نكرده است. »پرهيز از تخطي از قانون مجلس 
در خصوص هس��ته اي« توصيه ديگري ب��ود كه رهبر 
انقلاب در اين خصوص گفتند: بر خلاف تصور اش��تباه 
برخي افراد، مصوبه مجلس، قانوني خوب و به نفع كشور 
و صنعت هس��ته اي اس��ت كه بايد به آن عمل شود و در 
دادن دسترسي ها و اطلاعات از آن تخطي نشود. توصيه 
و تأكي��د پاياني رهبر انقلاب در اين ديدار به مس��وولان 
س��ازمان انرژي اتمي، »حفظ زيرس��اخت هاي موجود 

صنعت هسته اي« بود.
ايشان در اين زمينه گفتند: در طول سال هاي قبل، مديران 
و مس��وولان و فعالان صنعت هسته اي، زيرساخت هاي 
مهمي ايجاد كرده اند كه در توافقات مراقب باش��يد اين 

زيرساخت ها دست نخورد.
در اين ديدار آقاي اسلامي رييس سازمان انرژي اتمي در 
سخناني، تداوم پويايي و اقتدار صنعت هسته اي را دستور 
كار ثابت اين س��ازمان خواند و گفت: سرعت بخشيدن 
به پيش��رفت ها و تأثيرگذاري دستاوردهاي اين صنعت 
در اقتصاد كش��ور و زندگي مردم، در عين مهار هياهوي 
بيگانگان و جلوگيري از محدودسازي صنعت هسته اي، 
جزو برنامه هاي سازمان انرژي اتمي است و دانشمندان ما 
با وجود تهديدهاي بدخواهان به تلاش هاي مستمر خود 

براي پيشرفت صنعت ادامه مي دهند.
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دستاوردهاي هسته اي در شرايط 
تحريم  به دست آمده است

رييس سازمان انرژي اتمي تعيين نسبت فناوري هسته اي با 
مردم را مهم ترين رويكرد نمايشگاه دستاوردهاي هسته اي 
عنوان و بيان كرد: دس��تاوردهاي هسته اي حاصل تلاش 
جوانان متعهد و دانشمندان س��ازمان انرژي اتمي است. 
محمد اسلامي با اش��اره به ارايه دستاوردهاي هسته اي 
خدمت رهبر معظم انقلاب اسلامي در قالب يك نمايشگاه 
گفت: جهت گيري سازمان انرژي هسته اي در اين نمايشگاه، 
نشان دادن جايگاه و تأثيرات انرژي هسته اي در زندگي مردم 
و جامعه است. وي تعيين نسبت فناوري هسته اي با مردم را 
مهم ترين رويكرد نمايشگاه دستاوردهاي هسته اي عنوان 
و بيان كرد: حوزه هاي سلامت، پزشكي، امنيت غذايي و 
كشاورزي، صنعت، آب وخاك و محيط زيست محورهايي 
هستند كه در نمايش��گاه به آنها پرداخته ش��ده است و 
دستاوردهاي اين بخش ها معرفي مي شود. رييس سازمان 
انرژي اتمي دستاوردهاي هسته اي را حاصل تلاش جوانان 
متعهد و دانشمندان سازمان انرژي اتمي دانست و يادآور 
شد: اين دستاوردها در شرايط سنگين تهديد و تحريم هاي 
دشمنان صورت گرفت. دستيابي به فناوري هاي پيچيده 
هس��ته اي در اين شرايط سخت به هيچ وجه راحت نبوده 
است؛ اما دانشمندان جوان كش��ورمان بدون استفاده از 
ظرفيت بيگانگان به آنها دست يافتند. وي در برنامه »بدون 
خط خوردگ��ي« راديو گفت وگو درباره عملياتي ش��دن 
استفاده از انرژي هسته اي در زندگي مردم اظهار كرد: بخش 
محوري در اين حوزه، نيروگاه ها و توليد برق اتمي است كه 
امروزه كشورهاي دنيا از آن به عنوان انرژي پاك استفاده 
مي كند. س��ازمان انرژي اتمي نيروگاه بوشهر را با كمك 
روسيه احداث كرده است و امروز هم طرح هاي توسعه آن 
در حال اجرا است و قرار است نيروگاه هاي جديدي ساخته 
شوند. اسلامي به پرتوها به عنوان يكي ديگر از مهم ترين 
بخش هاي عملياتي در حوزه انرژي هس��ته اي اشاره كرد 
كه قابل استفاده در حوزه هاي پزشكي است و گفت: راديو 
داروها در حوزه پزشكي بسيار مورداستفاده قرار مي گيرند. 
سالانه حدود يك ميليون بيمار از راديو داروهايي كه انرژي 
اتمي در حوزه تشخيص و درمان به ويژه براي سرطان توليد 
مي كند بهره مي برند. رييس سازمان انرژي اتمي از اهميت 
ويژه اين نهاد در دوره جديد به پرتوها گفت و اش��اره كرد: 
جايگزين كردن پرتوها براي مبارزه با آفت هاي كشاورزي و 
مواد غذايي يكي از مهم ترين دستاوردهاي انرژي اتمي براي 
استفاده عمومي است. در حقيقت به جاي استفاده از سموم 
شيميايي، از پرتوها استفاده مي شود كه موجب خواهد شد 
آفت ها از بين بروند و البته عمر، دوام و ماندگاري محصولات 
كشاورزي هم افزايش پيدا مي كند. وي افزود: استفاده از 
پرتوها در حوزه كشاورزي دو خاصيت دارد؛ نخست آنكه 
سلامت را به جامعه هديه مي كند؛ زيرا از سم در كشاورزي 
استفاده نمي ش��ود و البته از دورريز و ضايعات كشاورزي 
جلوگيري مي كند؛ اين مساله باتوجه به اينكه ۳۰ درصد از 
محصولات كشاورزي به ضايعات تبديل مي شود اهميت 
بسيار زيادي دارد؛ زيرا به اقتصاد ملي هم كمك مي كند. 
محمد اسلامي بيان كرد: شرايط اقتصادي كه استفاده از 
پرتوها در محصولات كشاورزي ايجاد مي كنند باعث افزايش 
صادرات اين محصولات مي شود و ديگر شاهد آفت هاي 
حوزه كشاورزي نخواهيم بود. وي با اعلام اينكه توليدات 
راديو دارويي حداقل ۶ برابر افزايش پيدا خواهد كرد بيان 
كرد: با افزايش محصولات راديو دارو در حوزه پزش��كي، 
جمعيت گسترده تري را در تحت پوشش قرار خواهيم داد. 
در همين وضعيت، صادرات راديو دارو به ۹ كشور داشته ايم 
و اين در حالي اس��ت كه صادرات اين محصولات نيازمند 
شبكه پروازي پايدار است؛ زيرا عمر راديو دارو كوتاه است. 
اين موضوع در شرايط كرونا و برهم خوردن شبكه پروازي 
دچار آسيب شده بود؛ اما دوباره در سال گذشته اين شبكه 

پروازي شروع به كار كرد.

تعقيب و محاكمه ۳۰۰ مدير
در حوزه مفاسد اقتصادي

رييس كل دادگستري استان تهران گفت: در سال گذشته 
و در حوزه جلوگيري از فساد و رانت خواري بيش از ۳۰۰ نفر 
از مديران متخلف در ادارات و سازمان هاي دولتي و عمومي 
در پرونده هاي مبارزه با مفاس��د اقتصادي مورد تعقيب و 
محاكمه قرار گرفتند. علي القاصي در اين باره اظهار كرد: 
اقدامات همكارانم در پرونده ها و موضوعات خاص در رابطه 
با عناصر تروريستي و كساني كه توسط سرويس هاي معاند و 
دشمن اقدامات ضد امنيتي و خرابكارانه را در سنوات گذشته 
و در اقصي نقاط كشور داشتند، برجسته است. وي افزود: در 
دادسرا و دادگاه پرونده هاي مربوط به عناصر گروهك هاي 
تروريستي، رسيدگي و احكام صادر و بعضا اجرا شد كه از 
اقدامات برجسته همكاران در مجموعه قضايي تهران در 
سال گذشته بوده است. رييس كل دادگستري استان تهران 
تصريح كرد: در سال گذشته و در حوزه جلوگيري از فساد و 
رانت خواري بيش از ۳۰۰ نفر از مديران متخلف در ادارات و 
سازمان هاي دولتي و عمومي در پرونده هاي مبارزه با مفاسد 
اقتصادي مورد تعقيب و محاكمه قرار گرفتند. القاصي بيان 
كرد: در دادسرا و دادگاه رسيدگي به جرايم اقتصادي تلاش 
شد تا به دور از فضاي رسانه اي و تبليغاتي و در يك فضاي 
آرام و به دور از هياهو و كاملا بي طرفانه به پرونده هاي تحت 
صلاحيت مجتمع ويژه رس��يدگي ب��ه جرايم اقتصادي 
رسيدگي شود كه در مجموع ۷ هزار پرونده در اين مجتمع 
مختومه شد كه براي ۳۲۹ فقره از اين پرونده ها در شعب 
ويژه رس��يدگي به جرايم اخلال گران در نظام اقتصادي، 
احكام قضايي خوبي صادر ش��ده است. وي افزود: در سال 
۱۴۰۱ تعداد ۱۱۹ فقره پرونده مهم بزرگ مبارزه با مفاسد 
اقتصادي به ارزش ۳۶۰ هزار ميلياد تومان در مجتمع قضايي 
ويژه رسيدگي به جرايم اقتصادي، در نهايت با صدور احكام 
بسيار خوب توسط همكاران اين مجتمع مورد رسيدگي 
قرار گرفته اس��ت.  رييس كل دادگستري استان تهران با 
بيان اينكه استفاده از ظرفيت شوراي هاي حل اختلاف براي 
كاهش ورودي پرونده ها يك امر مهم است، تاكيد كرد: در 
سال گذشته در اجراي برنامه هاي عملياتي در زمينه توسعه 
حل اختلاف دو دستورالعمل در سطح دادگستري استان 
تهران صادر ش��د كه با اجراي مناس��ب آن توسط روسا و 
دادستان ها شاهد افزايش ميانگين صلح و سازش به ميزان 
۵۲/۲۵ درصد بوديم. وي افزود: ضمن افزايش اين سطح 
در سال جديد، در برخي از حوزه ها براي رسيدن به ميانگين 

استاني نيز بايد تلاش مضاعف صورت پذيرد.

سقوط آزاد قيمت طلا ادامه دارد
دلار ۴۷ هزار توماني هم

مشتري ندارد!
دي��روز ان��واع ارز روند نزولي قيمت خ��ود را مانند 
روزهاي گذش��ته ادامه داد اما با وجود پايين  آمدن 
قيمت، مشتري در بازار ارز نيس��ت. در بازار ديروز 
ارز، روند كلي قيمت ها مانند روزهاي گذشته نزولي 
بود و با اين وجود رغبتي در بين مردم و مش��تريان 
هميشگي اين بازار نيست. به نظر مي رسد بازار به 
اصطلاح فعالان آن قفل شده و همچنان انتظارات 
قيمتي به سمت نرخ هاي پايين تر وجود دارد. قيمت 
هر دلار امريكا در بازار آزاد با حدود هزار تومان كاهش 
مواجه ش��ده و ب��ه كانال ۴۷ هزار توماني رس��يده 
است. نرخ اين ارز بين دلالان كنار خيابان و ميدان 
فردوسي، سبزه ميدان و كانال هاي تلگرامي از ۴۷ 
هزار و ۳۰۰ تومان تا ۴۷ هزار ۸۰۰ تومان متفاوت 
است. از س��وي ديگر، قيمت هر يورو در اين بازار به 
۵۲ هزار و ۵۰۰ تومان كاهش يافته و هر درهم نيز 
تا ۱۳ هزار و ۲۰۰ تومان پايين آمده است كه نسبت 
به روزهاي گذش��ته با كاهش قابل توجهي مواجه 
شده اس��ت. البته در مركز مبادله نيز همين روند 
نزولي ادامه داشت. چرا كه هر دلار امريكا به صورت 
اسكناس و حواله به ترتيب ۴۱ هزار و ۹۸۹ تومان و 
۳۸ هزار و ۱۷۲ تومان معامله شد كه كاهش نسبي را 
در قياس با نرخ ديروز تجربه كرد. نرخ اسكناس يورو 
و حواله آن نيز به ترتي��ب به ۴۵ هزار و ۱۵۹ تومان 
و ۴۱ هزار و ۵۳ تومان كاهش يافت. هر اس��كناس 
درهم ۱۱ هزار و ۴۳۳ تومان و حواله آن نيز ۱۰ هزار 
و ۳۹۴ تومان قيمت گذاري و معامله شد. در بازار طلا 
نيز قيمت ها به شكل جدي كاهش يافته اند. بر اين 
اساس هر گرم طلاي ۱۸ عيار به قيمت ۲ ميليون 
و ۲۷۱ هزار و ۴۰۰ تومان رسيد. هر گرم طلاي ۲۴ 
عيار ۳ ميليون و ۲۸ هزار و ۲۰ تومان قيمت گذاري 
ش��د. همچنين هر اونس طلا در بازارهاي جهاني 
۱۹۶۲ دلار به فروش مي رس��يد. گفتني اس��ت، 
قيمت ديروز مثقال ط��لا به ۹ ميليون و ۸۴۱ هزار 
تومان رس��يده اس��ت. همچنين ديروز و طي نيم 
ساعت سكه از ۲۸ ميليون و ۳۰۰ هزار تومان به ۲۷ 
ميليون و ۷۵۰ هزار تومان كاهش يافته است. محمد 
كشتي آراي، فعال بازار س��كه و طلا و نايب رييس 
سابق اتحاديه طلا و جواهر تهران، اظهار كرد: يكي 
از دلايل كاهش قيمت طلا و سكه در روز هاي اخير 
افت چشمگير نرخ ارز بوده است. وي يكي ديگر از 
دلايل كاهش قيمت طلا و سكه را افت اونس طلا در 
بازار هاي جهاني دانست و تاكيد كرد: نوسان نرخ ارز 
تاثير بيشتري نسبت به نوسان اونس طلا بر اين بازار 
داشته است.  به گفته كشتي آراي دلار در روز هاي 
گذش��ته از كانال ۵۲ هزار تومان به كانال ۴۹ هزار 
تومان سقوط كرده است. اين فعال بازار سكه و طلا 
همچنين گفت: پيش بيني مي شود روند كاهشي 
قيمت طلا و سكه در روز هاي آتي همچنان ادامه دار 
باشد، اما نمي توان براي اين كاهش سطح و مقداري 
در نظر گرفت.  وي با تاكيد بر اينكه وضعيت بازار سكه 
و طلا مطلوب است، اظهار كرد: عرضه و تقاضا مانند 
روز هاي گذشته در بازار در حال انجام است.  اين فعال 
بازار سكه و طلا همچنين در رابطه با نوسان متضاد 
قيمت سكه تمام و ربع سكه در برخي از روزها، گفت: 
در حال حاضر بانك مركزي سكه به بازار عرضه نكرده 
و نوسانات قيمت سكه به دليل داد و ستد هاي موجود 
در بازار است.  تغيير در قيمت ارز در حالي به وجود 
آمده كه به نظر مي رسد ميان دولت و مجلس هنوز 
در رابطه با سياست هاي كلان، اتفاق نظر وجود ندارد. 
محمدرضا پورابراهيمي رييس كميسيون اقتصادي 
مجلس اظهار داشت: هر گونه تغيير نرخ تثبيت مغاير 
با قوانين است بنابراين ما با تثبيت اين نرخ مخالف 
هستيم اما نمي گوييم كه نرخ ارز افزايش پيدا كند 
كه به دنبال آن افزايش، انواع كالا گرانتر به دس��ت 
مردم برسد بلكه مي گوييم نرخ ارز به نحوي مديريت 
شود كه به نرخ پايين ميل كند. رييس كميسيون 
اقتصادي مجلس اظهار داشت: هر گونه تغيير نرخ 
تثبيت مغاير با قوانين است بنابراين ما با تثبيت اين 
نرخ مخالف هستيم اما نمي گوييم كه نرخ ارز افزايش 
پيدا كند كه به دنبال آن افزايش، انواع كالا گرانتر به 
دست مردم برسد بلكه مي گوييم نرخ ارز به نحوي 
مديريت شود كه به نرخ پايين ميل كند. محمدرضا 
پورابراهيمي درباره تصميم دولت و مجلس درباره 
حذف ارز ۲۸ ه��زار و ۵۰۰ توماني اظهار داش��ت: 
تصميم تثبيت نرخ ارز با سه موضوع مغايرت دارد. 
اول اينكه اين تصميم با قانون احكام دايمي بند ب 
ماده ۲۰ مغاير بوده كه بايد نرخ ارز شناور باشد خلاف 
قانون است.  وي با اينكه تثبيت نرخ ارز از سوي ديگر 
با رويكرد سند تحول مردمي كه دولت تنطيم كرده 
مغايرت دارد، ادامه داد: بر اساس سند تحول مردمي 
و در زمان ارايه گزارش ب��ه مردم در دوره انتخابات 
رياست جمهوري مطرح شد و در نيمه دوم ۱۴۰۰ 
ابلاغ شد، مغايرت دارد. رييس كميسيون اقتصادي 
مجلس گفت: نكته ديگر اين است كه اين تصميم با 
رويكرد تجربي و براساس تجربياتي كه از ارز ۴۲۰۰ 
به دست آورديم، مبناي منطقي ندارد و بايد تغيير 
كند و دولت هم اعلام كرده كه نرخ ارز را به صورت 
شناور مديريت مي كنيم.پورابراهيمي درباره افزايش 
نرخ اقلام خوراكي پس از حذف ارز ۲۸ هزار و ۵۰۰ 
توماني تاكيد كرد: هر گونه تغيير نرخ تثبيت مغاير 
با قوانين است بنابراين ما با تثبيت اين نرخ مخالف 
هستيم اما نمي گوييم كه نرخ ارز افزايش پيدا كند كه 
به دنبال آن افزايش، انواع كالا گرانتر به دست مردم 
برسد بلكه مي گوييم نرخ ارز به نحوي مديريت شود 
كه به نرخ پايين ميل كند. سياست ارزي و توسعه 
صادرات و مصارف كشور بايد در بخش مصارف ارزي 
مديريت شود و به طور بهينه تخصيص پيدا كند تمام 
اين اقدامات در راستاي اين است كه بتوانيم نرخ ارز 
پايين تري داشته باشيم. وي افزود: معتقديم تثبيت 
نرخ ارز به جاي كاهش التهابات به افزايش التهابات 

كمك مي كند و اثر منفي  خواهد داشت. 

رهبر انقلاب در ديدار دانشمندان، كارشناسان و مسوولان صنعت هسته اي تصريح كردند 

كدام كشور در خاورميانه بالاترين رشد را دارد؟

 توافق اشكالي ندارد 

2۰2۳ ؛ سالي دشوار براي صادركنندگان نفت
بانك جهاني كه چند روز قبل، برآورد خود از وضعيت رشد 
اقتصادي در جهان و در ميان كشورهاي مختلف را در سال 
۲۰۲۳ منتشر كرده بود، در گزارش جديد خود به وضعيت 
اقتصادي كشورهاي منطقه منا پرداخته كه بخش مهمي از 

آن به كشورهاي صادركننده نفت بازمي گردد.
يكي از اصلي ترين مسائلي كه پس از آغاز جنگ روسيه و 
اوكراين خود را نشان داد، سرنوشت بازار انرژي بود. روسيه 
در كنار عربستان سعودي، به عنوان اصلي ترين صادركننده 
انرژي جهان چه در حوزه نف��ت و چه در حوزه گاز، پس از 
حمله به اوكراين با تحريم ش��ديد غرب مواجه شد و اين 
موضوع عرضه نفت و گاز روسيه به بازار را به شدت محدود 
كرد. همين موضوع باعث شد سال قبل و پيش از وارد شدن 
به فصل س��رد اين تلقي، حتي در ميان برخي مسوولان 
ايراني به وجود بيايد كه با زمستان سخت اروپا، دولت هاي 
غربي مجبور به اصلاح سياست هاي خود در ديگر حوزه ها 
خواهند شد و به اين ترتيب حتي احياي برجام نيز شانس 

بالاتري خواهد داشت.
با اين وجود غرب توانست با مديريت مصرف و خريد نياز 
انرژي خود از ديگر بازارها، مشكلاتش را حل كند. از سوي 
ديگر خبرهايي نيز از فروش نفت روسيه با قيمتي پايين تر 
به مصرف كنندگان بزرگي مانند چين و هند مطرح مي شود 
و از اين رو به نظر مي رس��د كه افزايش قيمت نفت لااقل 
در كوتاه مدت به ش��كل جدي چندان مطرح نيس��ت. به 
اين ترتيب، كشورهاي نفتي كه در سال ۲۰۲۲ توانستند 
صادرات قابل توجهي داشته باشند و همين موضوع به رشد 
اقتصادي جدي آنها منجر ش��د، حالا بايد در سال جاري 

ميلادي با كاهش رشد اقتصادي مواجه شوند.
همانطور كه در گزارش اخير بانك جهاني به آن اشاره شده 
بود، اكثر قريب به اتفاق كش��ورهاي دنيا در سال ۲۰۲۳ 
با كاهش سرعت رش��د اقتصادي مواجه هستند و در اين 
زمينه كشورهاي نفت خيز خاورميانه نيز بيشترين فشار را 
متحمل مي شوند. البته با توجه به اينكه اقتصاد ايران تحت 
تاثير تحريم ها، ارتباط خود با بازارهاي جهاني را تا حدي از 
دست داده، ضربه كوچك تري از اين تغييرات خواهد خورد 
و رش��د اقتصادي خود را تا حدي حفظ مي كند اما براي 

مثال، عربستان سعودي كه در سال گذشته ميلادي رشد 
اقتصادي نزديك به دو رقمي را تجربه كرده بود، امسال با 
كاهش جدي رشد مواجه مي شود. بانك جهاني در بخشي 
از گزارش جديد خود آمار مربوط به توليد ناخالص داخلي 
ايران را در سال ۲۰۲۲ به ميزان ۱۵ ميليارد و ۶۲۷ ميليون 
و ۲۵۶ هزار و ۲۳۶ ريال اعلام كرد و پيش بيني آن براي سال 
۲۰۲۳ ميزان ۱۵ ميليارد و ۹۴۶ ميليون و ۹۸۰ هزار و ۶۷۱ 
ريال است كه بر اس��اس درصد به ترتيب ۲.۵۱۳ درصد و 
۲.۰۴۶ درصد بيان شده است. همچنين اين ارقام بر اساس 
دلار امريكا ۳۵۲.۲۱۳ دلار براي سال ۲۰۲۲ و ۳۶۷.۹۶۸ 

دلار براي سال ۲۰۲۳ است.
پيش بيني اقتصاد خاورميانه و شمال آفريقا در اين گزارش بر 
اساس رشد توليد ناخالص داخلي واقعي؛ عربستان سعودي 
در سال ۲۰۲۲ به ميزان ۸.۷ درصد، امارات متحده عربي 
و كويت به ميزان ۷.۹ درصد، عراق هفت درصد، مصر ۶.۶ 
درصد، بحري��ن، ۴.۹ درصد قطر به ميزان ۴.۶، عمان ۴.۳ 
و ايران به ميزان ۲.۹ درصد برآورد ش��ده است. براي سال 
۲۰۲۳ ارقام به اين ترتيب ذكر شده است كه مصر ۴.۰، قطر 
۳.۳، امارات متحده عربي ۲.۸ درصد، بحرين ۲.۷، ايران ۲.۲ 
درصد، عربستان سعودي ۲.۲ درصد، عمان ۱.۵، كويت ۱.۳ 
درصد و عراق منفي ۱.۱ درصد پيش بيني شده است. به نقل 
از بانك جهاني، پيش بيني مي شود كه رشد صادركنندگان 
نفت در سال جاري به شدت كاهش يابد و به دو درصد برسد 
كه منعكس كننده كاهش قيمت نفت و توليد است، در حالي 
كه پيش بيني مي شود رشد واردكنندگان نفت به دليل تورم 
بالا، كمبود دلار و تشديد سياست هاي مالي و پولي به ۳.۴ 

درصد كاهش يابد.
خطرات ذكر ش��ده در چشم انداز اقتصادي بانك جهاني، 
عمدتا در جهت نزولي است و شامل كاهش تقاضاي خارجي 
به دليل استرس بانكي يا تشديد بيشتر سياست هاست. 
افزايش خشونت و تنش هاي اجتماعي، ممكن است ناشي 
از سطوح بالاي بيكاري در بسياري از مناطق و بروز بيشتر 
بحران هاي مالي و رويدادهاي نامطل��وب آب و هوايي به 
دليل تغيي��رات آب و هوايي خواهد بود. انتظار مي رود كه 
اقتصادهاي واردكننده نفت در منطقه نسبت به كشورهاي 

همتاي صادركننده نفت خود به رشد بيشتري دست يابند. 
با اين حال، موازنه ريس��ك ها در ميان واردكنندگان نفت 
به طور قابل توجهي به س��مت نزول منحرف شده است. 
واردكنندگان نفت عموما بدهي دولتي بيشتري، ذخاير 
ارزي كمتري، مديريت اقتصاد كلان ضعيف تري و عموما 

هم كسري مالي و هم كسري حساب جاري دارند.
پايگاه داده چش��م انداز اقتصاد جهاني )WEO( ش��امل 
مجموعه داده هاي كلان اقتصادي منتخب از پيوس��ت 
آماري گزارش چشم انداز اقتصاد جهاني است كه تحليل 
و پيش بيني كاركنان صندوق بين المللي پول از تحولات 
اقتصادي در سطح جهاني، در گروه هاي عمده كشوري و 
در بسياري از كشورها را ارايه مي دهد و در ماه هاي آوريل و 
سپتامبر / اكتبر هر سال منتشر مي شود. از اين پايگاه داده 
براي يافتن داده هاي مربوط به حس��اب هاي ملي، تورم، 
نرخ بيكاري، تراز پرداخت ها، شاخص هاي مالي، تجارت 
كشورها، گروه هاي كشورها و قيمت كالاهايي كه داده هاي 
آنها توس��ط صندوق بين المللي پول گزارش شده است، 

استفاده مي شود.
داده ه��ا از س��ال ۱۹۸۰ تاكن��ون در دس��ترس اس��ت و 
پيش بيني ها براي دو سال آينده ارايه شده است. علاوه بر 
اين، پيش بيني هاي ميان مدت براي شاخص هاي انتخاب 
شده نيز در دسترس است اما براي برخي كشورها، داده ها 
براي س��ال هاي خاص ناقص يا در دسترس نيستند. اين 
گزارش ها تحولات اقتصادي اخير و چشم انداز كشورهاي 
منطقه خاورميانه و آسياي مركزي را مورد بحث قرار داده 
است. آنها همچنين به تحولات سياست اقتصادي كه بر 
عملكرد اقتصادي در مناطق تاثير گذاشته است پرداختند 
و چالش هاي كليدي پيش روي سياست گذاران را مورد 
بحث قرار دادند. همچنين به تحولات و چالش هاي سياست 
منطقه اي مي پردازند و داده ها و تحليل هاي خاص كشورها 
را از جمله از طريق بخش هاي تحليلي در مورد موضوعات 
مورد علاقه مناطق ارايه مي دهند. براي ايران، ارقام تاريخي 
توليد ناخالص داخلي اسمي به دلار امريكا با استفاده از نرخ 
ارز رسمي تا سال ۲۰۱۷ محاسبه مي شود. از سال ۲۰۱۸ 
به بعد، نرخ ارز نيمايي، به جاي نرخ ارز رسمي، براي تبديل 

ارقام توليد ناخالص داخلي اس��مي ريال��ي به دلار امريكا 
استفاده شده است. كاركنان ارزيابي كردند كه نرخ نيمايي 
منعكس كننده بهتر نرخ ارز موزون معامله-ارزش در اقتصاد 

طي دوره زماني است.
البته تغيير و تحولات در اقتصاد جهاني باعث شده، منحني 
رشد اقتصادي كشورها نيز به هم بريزد و بعضي اقتصادهاي 
كوچك در س��الي كه گذشت، رشدي بزرگ را رقم بزنند. 
بر اس��اس اين گزارش كشور ارمنس��تان بيشترين رشد 
اقتصادي در س��ه ماهه چهارم ۲۰۲۲ را داشته است. رشد 
اقتصاد اين كشور به ۱۲.۷ درصد رسيده كه بيشتر از ساير 
كشورها بوده است. كشور جنگ زده اوكراين نيز كمترين 
رشد اقتصادي را داشته و در واقع اقتصاد اين كشور در اين 
دوره ۳۱.۴ درصد كوچك تر شده است. علاوه بر ارمنستان 
۱۳ كش��وري كه رشد اقتصادي بيشتري نسبت به ايران 
داشته اند عبارتند از: اندونزي با رشد ۵درصدي، مالزي با 
رشد ۷.۱درصدي، مغولستان با رشد ۷.۳درصدي، فيليپين 
با رشد ۷.۱درصدي، ويتنام با رشد ۵.۹درصدي، بليز با رشد 
۱۰.۶درصدي، گرجستان با رشد ۹.۷درصدي، قطر با رشد 
۸درصدي، عربستان با رشد ۵.۵درصدي، امارات با رشد 
۵.۵درصدي، بوتس��وانا با رشد ۵.۹درصدي، رواندا با رشد 
۷.۲درصدي و زامبيا با رشد ۵.۶درصدي. علاوه بر امريكا 
و ژاپن برخي اقتصادهاي ديگري كه رشد كمتري نسبت 
به ايران داش��ته اند عبارتند از: تايلند با رشد ۱.۴درصدي، 
بلاروس با رشد منفي ۴.۵درصدي، بوسني و هرزگوين با 
رشد ۱.۷درصدي، بلغارستان با رشد ۲.۱درصدي، كرواسي 
با رش��د ۳.۵درصدي، مجارستان با رش��د ۰.۴درصدي، 
لهستان با رشد ۲.۳درصدي، تركيه با رشد ۳.۵درصدي، 
آرژانتين با رشد ۱.۹درصدي، برزيل با رشد ۱.۹درصدي، 
الجزاير با رشد ۳.۸درصدي، بحرين با رشد ۴.۱درصدي، 
مصر با رشد ۳.۹درصدي، اردن با رشد ۲درصدي، نيجريه 
با رشد ۳.۶درصدي و آفريقاي جنوبي با رشد ۰.۹درصدي.

با در كنار هم قرار دادن اين اعداد بايد منتظر ماند و ديد كه 
دولت ايران مي تواند رشد هشت درصدي سالانه پيش بيني 
شده در برنامه هفتم توسعه را محقق كند يا تغيير و تحولات 
جهاني، اين بار عاملي مهم در توقف اقتصاد ايران خواهند بود. 



گلناز پرتوي مهر |
با ورود به فصل گرما اين روزها در برخي نقاط تهران 
شاهد قطعي آب بوديم كه البته قطعي آب و كاهش 
فشار آب مساله جديدي نيست و در سال هاي گذشته 

نيز وجود داشت.
ب��ه گ��زارش خبرنگار»تعادل« قطعي ه��اي آب در 
تهران از روز جمعه )19 خرداد( آغاز ش��د، مناطقي 
از غرب پايتخت با افت فشار و قطع آب مواجه شدند. 
پيگيري ها ي برخي از رسانه ها حاكي از اين بوده كه 
افزايش مصرف آب، فشار كل شبكه را كاهش داده و 
موجب شده در طبقات بالاتر از طبقه دوم، افت فشار 
شديد و حتي قطعي آب در برخي ساعات روز جمعه 
بروز كن��د. بنابراين گزارش، به گفت��ه برخي منابع 
خبري، اگرچه اين قطعي ها پراكنده بود، اما در برخي 
نقاط تا چندساعت به طول انجاميد. ميانه روز شنبه، 
دوباره برخي مناطق غربي و حتي مركزي تهران نيز با 

افت شديد فشار آب و قطعي مواجه شدند.
در روز گذش��ته نيز برخي مناطق ته��ران كه عمدتا 
در غرب پايتخت هس��تند، دوباره با افت شديد فشار 
و قطعي آب مواجه ش��ده اند و سامانه 122 نيز پاسخ 

مشخصي به سوالات مردم نمي دهد.
به نظر مي رسد علت وقوع اين قطعي هاي پراكنده كه 
در 3 روز متوالي در حال بروز اس��ت، تنها مقوله رشد 
مصرف نباش��د و بروز اشكال در ش��بكه آبرساني در 
بخش تأمين يا توزيع به ويژه در غرب تهران محتمل 

به نظر مي رسد.
براساس اين گزارش، اما برخي ديگر از گمانه زني ها 
حاكي از آن اس��ت با كاهش ذخيره آب در سد هاي 
تامين كننده آب پايتخت ساكنين كلان شهر با كاهش 
فشار و قطعي آب در مناطقي از تهران مواجه شده اند 
كه مشكلاتي را براي شهروندان به وجود آورده است. 
آمار ها نش��ان مي دهد حجم ذخاير آب شرب استان 
تهران ۵۶1 ميليون متر مكعب اس��ت كه نسبت به 
پارس��ال حدود ۵1 ميليون متر مكعب كاهش پيدا 

كرده است.

وزاتنيروچهميگويد
وزارت ني��رو مي گويد: ميزان ورودي آب س��دهاي 
پنج گانه اس��تان تهران، از ابتداي س��ال آبي جاري 
تاكنون، ح��دود ۷99ميليون مترمكعب اس��ت كه 
نسبت به پارسال 9درصد كاهش يافته است. وزارت 
نيرو اعلام كرد: همراهي مردم در مديريت مصرف و 
صرفه جويي ضروري است تا  كم آبي فعلي پشت سر 
گذاشته ش��ده و كمترين چالش در حوزه تامين آب 
شرب پايدار به ويژه در روزهاي پيش رو و پيك مصرف 

آب را شاهد باشيم.
اين گزارش مي افزايد: حجم آب سد اميركبير تاكنون 
حدود 1۴۸ميليون مترمكعب اعلام شده، درحالي كه 
اين ميزان در مدت مشابه سال گذشته 13۰ميليون 
مترمكعب بوده اس��ت. حجم آب س��د طالقان نيز از 
2۵2ميليون مترمكعب سال گذشته به 23۵ميليون 
مترمكعب و حجم آب س��د لتيان نيز از ۶2ميليون 
مترمكعب سال گذش��ته، به ۶۴ميليون مترمكعب 

رسيده است.
حجم ذخي��ره آب س��د لار در 1۶خردادماه س��ال 
گذشته، 121ميليون مترمكعب بوده كه در مقايسه 
با موجودي ۷۷ميليون مترمكعبي امسال، ۴۴ميليون 
مترمكعب كاهش را نش��ان مي دهد. حجم آب س��د 
ماملو نيز از ۶۶ميليون مترمكعب روز مش��ابه س��ال 
گذش��ته، در حال حاضر به ۵۷ميلي��ون مترمكعب 

رسيده است. 

باكمبودذخاير
واردسالآبيبعديخواهيمشد

همچنين سخنگوي صنعت آب با بيان اينكه با كمبود 
ذخاير وارد سال آبي بعدي خواهيم شد، گفت: پس 
از ذخيره سازي آب شرب، حقابه تالاب ها تخصيص 

مي يابد.
فيروز قاس��م زاده با بيان اينكه بارندگي هاي خرداد 
باعث ش��ده ش��اهد تاثيرات مثبت در ورودي منابع 
آب به س��د ها باشيم، اظهار كرد: س��ال گذشته 1.۵ 
ميليارد متر مكعب در خرداد ماه تا الان )1۸ خرداد( 
ورودي آب به سدها داشتيم كه امسال به 2 ميليارد 

مترمكعب رسيده است. مساله اي كه وجود دارد عمده 
بارندگي هايي كه اتفاق مي افتد در فلات مركزي در 
مناطقي است كه ما خيلي مخازن نداريم به اين دليل 
كه در كل سال در شرايط نرمال چندان بارشي ندارند 
لذا برنامه ريزي براي ذخيره سازي منابع در آنجا اتفاق 
نمي افتد، سد هايي هم كه در آن مناطق وجود دارند 

تاثيري كه عرض كردم را پذيرفته اند.
وي در خص��وص سدس��ازي در اين مناط��ق افزود: 
اينجا ه��م بحث جمعيت��ي وج��ود دارد كه خيلي 
جمعيت زيادي وج��ود ندارد و هم بارندگي هايي كه 
در اينجا اتفاق مي افتد جنبه اين را ندارد كه ما با يك 
ضريب اطمينان بالايي بتوانيم روي مصارف برايش 
برنامه ري��زي انجام دهيم، لذا مخازن اينجا س��اخته 
نمي ش��ود، ولي هر آبي كه در اينجا توليد ش��ود اگر 
مخزن آب سطحي يعني سدي در مسير وجود داشته 
باشد طبيعتاً وارد مي شود اگر وجود نداشت به منابع 
آب زير زميني كه چه بس��ا حائ��ز اهميت تر از منابع 
آب سطحي باشد مي پيوندد، برآورد مي كنيم كه در 
خرداد ماه نزديك به س��ه ميلي��ارد در اصل آب موثر 
كه در آب سطحي و زير زميني كشور اتفاق افتاده با 

بارندگي هايي كه وجود دارد.

درامسالخردادماهنزديك
به600،500ميليوننسبتبهسالگذشته

بيشتردريافتكرديم
وي اضافه ك��رد: رگبار هاي به��اري، طبيعتاً هر آبي 
كه در پهنه كش��ور توليد مي ش��ود اگر به يك پيكره 
آبي موثر كه ما از آن به عنوان آب ش��يرين استفاده 
مي كنيم بپيوندد بعداً منبعي است كه مي توانيم در 
اختيار مصرف كنندگان قرار دهيم، در امسال خرداد 
ماه نزديك به ۵۰۰، ۶۰۰ ميليون نس��بت به س��ال 
گذشته بيشتر دريافت كرديم كه حدود سه ميليارد 
در خرداد ماه در اصل آبي است كه به آب سطحي، زير 
زميني يا تالاب ها روانه ش��ده لذا قطعاً بر روي منابع 

آبي تاثير دارد.
سخنگوي صنعت آب با تاكيد بر اينكه از نظر بارشي 
امسال در شرايط نرمالي قرار نداريم، گفت: در حالي كه 
دو سال خشك را پشت سر گذاشته ايم و همين مدت 
باعث شده در ذخاير آبي نقصاني داشته باشيم. امسال 
هم كه س��ال نرمالي نيست اين نقصان ادامه دار بوده 
است، همين الان ما كسري مخازن مان مثلا در سال 
9۸ يا 99 مقداري جبران شده بود، سال گذشته كه 
كم آب بود جبران نشده و انتظار داريم كه امسال اين 
اتفاق نيفتد. قاسم زاده با بيان اينكه متاسفانه با كمبود 
ذخاير وارد سال آبي بعدي خواهيم شد، لذا اين تصور 
كه با اين بارندگي ها اتفاقي مي افتد و وضعيت را بهبود 
مي بخشد، اظهار كرد: 2۵ درصد بارندگي ها را در بهار 
دريافت مي كنيم، 1۰ درصد از اين 2۵ درصد يعني 
چيزي حدود ۶ ميلي متر براي خرداد اس��ت، امسال 
حدود ۷ ميلي متر دريافت كرده ايم يعني از كل خرداد 

هم يك مقداري بيشتر شده است.
وي تاكيد كرد: نبايد تلقي شود كه وضعيت منابع آبي 
بهتر شده يا آن كسري هايي كه در سال گذشته وجود 
داش��ته يا در بلندمدت، جبران ش��ده است. اگر نگاه 
كنيم كه ما وارد دوره خشك بيش از 1۰ ساله شده ا يم 

اين نقصان ها همچنان وجود دارد، ايران كشوري است 
كه با اقليم خشك و نيمه خشك در زمان حاضر در يك 
خشكسالي مقطعي به سر مي بريم، كه بايستي حتما 

در مصارف رعايت كنيم.
وي در خصوص تخصيص كام��ل حقابه تالاب هاي 
كشور از سوي وزارت نيرو، گفت: وزارت نيرو بر اساس 
11 ميليارد متر مكعبي كه حقابه براي تالاب ها يا ساير 
پيكره آبي كه حقابه زيست محيطي يا جريان جاري 
رودخانه ها اس��ت س��الانه در برنامه منابع و مصارف 
البته بعد از اولويت ش��رب اينها را قرار مي دهد، ولي 
طبيعتاً براي ش��رب معمولًا با احتساب اينكه امسال 
و س��ال بعد چه وضعيتي پيش بيني مي شود داشته 
باشيم دو س��ال آب را براي شرب سعي مي كنيم كه 
ذخيره كنيم، يعني با احتساب ورودي هايي كه بعداً 
هم ممكن است اتفاق بيفتد محاسبات انجام مي شود 
و ذخيره مي كنيم، اگر فراتر از اين بوده حق زيس��ت 
محيطي است كه اينها را روانه مي كنيم، البته شايد 
در اين برنامه فرصت نباشد بعد از اينكه آب رها سازي 
مي شود طبيعتاً ممكن است به تالاب نرسد كه دلايل 
مختلفي ممكن است وجود داشته باشد. وي با بيان 
اينكه بارش ها عمدتاً در استان هاي آذربايجان غربي، 
آذربايجان شرقي، اردبيل و نوار شمالي بهتر شده است، 
يادآور ش��د: قبل از خرداد يعني انتهاي ارديبهشت 
نزديك به 2۰ الي 3۵ درصد عقب ماندگي داش��تيم 
كه الان به 1۰ الي 2۰ درصد عقب ماندگي نسبت به 
شرايط نرمال رسيده ايم، بهبود هايي را در ساير جا ها 
هم داده در مخازن س��د هاي تهران تاثي��ر را در اين 
فاصله داشته، امس��ال نسبت به سال گذشته در اين 
بازه افزايش حجممان در سد هاي تهران هر چند عدد 
نازل است، اما رشد داشته حدود 1۰ ميليون نسبت به 

سال گذشته بيشتر بوده است.
سخنگوي صنعت آب درباره برنامه ريزي وزارت نيرو 
براي جلوگيري از هدررفت آبي افزود: در زمان حاضر 
حدود 1۰۰ در حال مطالعه است. اين سدها با هدف 
جلوگيري از هدررفت آب است. اگر منابعي است كه 
اينها ب��ه معناي هدررفت واقعي بعضاً جاري ش��دن 
خودش هدررفت محسوب نمي شود يا حقابه زيست 
محيطي يا حقابه آبخوان ها است، ولي اگر با اين معني 
هدررفت باش��د براي اينها در حال حاضر س��د هاي 
مطالعاتي ما وجود دارد كه هر كدام بتواند فرآيند تاييد 
را سپري كند قطعا به مرحله ساخت هم خواهد رسيد.

21استانكه
درگيرباران،صاعقهوتوفانميشوند

از س��وي ديگر محمدحس��ين نامي رييس سازمان 
مديريت بحران كشور نيز با بيان اينكه خوشبختانه 
هشداري هاي س��ازمان هواشناسي نسبت به دو سه 
س��ال قبل بيش��تر به واقعيت نزديك اس��ت، اظهار 
كرد: بر اس��اس هشدار هاي چند روز اخير 21 استان 
كه درگير باران، صاعقه و توفان مي شوند، ستاد هاي 
بحران با حضور استانداران، فرمانداران، بخشداران و 
دهياران تشكيل جلسه دادند. وي افزود: علاوه بر اين 
در مناطق عشايري، فرمانداران و استاندار در ۵ شهر 
ستاد بحران تشكيل دادند. در استان تهران، استاندار 
بخش��داران و فرمانداران امكان��ات و نيرو ها را همراه 

با تجهيزات در منطقه فيروزك��وه، دماوند و حتي به 
شهرداران منطقه 1، 3 و ۴ در شهر تهران آماده باش 
دادند. رييس س��ازمان مديريت بحران كشور يادآور 
ش��د: براي اس��تان هاي اصفهان، آذربايجان شرقي، 
مركزي، قم، تهران و سمنان هشدار قرمز صادر شده 
و استانداران در محل حضور دارن. تمام مديران بحران 
و اعضاي س��تاد بحران در ستاد آماده باش هستند و 
تلاش مي كنند در صورت ني��از به هموطنان كمك 
كنند. پايش س��امانه هاي جهاني از بارش گسترده 
طي ۷ روز گذشته خبر مي دهد كه بيشترين ميزان 
آن در مرز استان هاي تهران، سمنان و گلستان از 12۵ 

ميليمتر فراتر رفت.

ايرانبارانيدرهفتهگذشته
بر اساس اطلاعات س��امانه هاي جهاني هواشناسي، 
در چند روز گذشته همه نقاط ايران به جز بخشي از 
استان فارس و هرمزگان به همراه نوار ساحلي جنوب 
كش��ور، بارش باران را تجربه كرده اند. بر اساس اين 
اطلاعات، كمربند شروع شده از درياي خزر به سمت 
استان كرمان و سيستان و بلوچستان بيشترين بارش 
را در س��امانه هاي بارندگي ۷ روز اخير دريافت كرده 
است. بر اين مبنا مرز اس��تان هاي گلستان، تهران و 
س��منان بيش از هر نقطه ديگري طي ۷ روز گذشته 
بارش ب��اران را تجربه ك��رده و مي��زان اين بارندگي 
تجمعي در مناطقي از 12۵ ميليمتر فراتر رفته است. 
اين بارندگي ها در نهايت ب��ه ارتقاي تاب آوري منابع 
آبي كشور ختم مي شود و ما نبايد شاهد قطعي آب در 
برخي نقاط پايتخت آن هم بدون اطلاع قبلي باشيم.

راهكارهايبرنامههفتم
برايمقابلهبابحرانكمآبي

رويكرد كلي برنامه هفتم ارتقاي حكمراني بر منابع 
آبي، كنترل برداش��ت هاي غيرمجاز و جلوگيري از 
آلوده كردن منابع سطحي و زير زميني است. يكي از 
سياس��ت هاي برنامه هفتم، تلاش براي رفع ناترازي 
ان��رژي و ناترازي در آب و حل بحران خشكس��الي و 
كم آبي اس��ت، مهم ترين برنامه در اين زمينه اعمال 
مديريت مصرف آب و افزايش بهره وري در مصرف آب 
كشاورزي و صنعت است. در حال حاضر بهره وري آب 
در كشاورزي حدود 3۷ درصد است كه با روش هاي 
مديري��ت آب و روش نوي��ن آبي��اري مث��ل آبياري 
نواري، قطره اي و تحت پلاستيك و معرفي بذرهاي 
مقاوم به خش��كي و كم آب بر، به��ره وري آب در اين 
بخش را افزاي��ش دهيم، در بخش صنايع آب بر هم با 
بازچرخاني آب و استفاده از آب تصفيه شده فاضلاب 
در خط تولي��د، در مصرف آب مديريت كنيم.  با نگاه 
به لايحه برنامه هفتم متوجه مي شويم، راهكارهاي 
ارايه ش��ده در پيش نويس سند برنامه هفتم توسعه، 
براي مقابله با بح��ران كم آبي، رويكرد هاي مديريت 
آب تغييرات اساس��ي كرده و تمهي��دات لازم براي 
مديريت به هم پيوس��ته منابع آب با تقويت شوراي 
عالي آب و مديريت مبتني بر حوضه هاي آبريز در نظر 
گرفته شده اس��ت. بدون ترديد بحران آب در جهان 
سال به سال رو به افزايش است، لذا دانشمندان براي 
تامين امنيت غذايي، ناگزير هستند راهكارهايي براي 
مقابله با بحران كم آبي معرفي كنند. بر اين اس��اس؛ 
راهكارهاي ارايه شده در حوزه مقابله با بحران آب، بر 
اس��اس راهكارهاي علمي و نوين تدوين شده است، 
به طوري كه در طول اجراي برنامه هفتم، آب مصرفي 
بخش صنع��ت و معدن از منابع آبي نامتعارف تامين 
خواهد شد و بازار مبادله آب هاي غير متعارف با هدف 
تشويق به اس��تفاده از آب هاي غير متعارف و كاهش 
فشار بر منابع آب زيرزميني راه اندازي مي شود. به طور 
كلي رويكرد برنامه هفتم توسعه، ارتقا حكمراني آب و 
كنترل برداشت هاي غيرمجاز از منابع آب و جلوگيري 
از آلوده نمودن منابع سطحي و زير زميني است، لذا 
با اجرايي ش��دن برنامه هفتم ش��اهد تحولي بزرگي 
در حوزه حكمراني بر مناب��ع آب خواهيم بود. بدون 
ترديد، آموزش و تغيير الگوي مصرف براي رويارويي 
و موفقيت در مقابله با بحران كم آبي ضروري است كه 
برنامه هفتم در اين زمينه، اصلاح تدريجي ساختاري 
اقتصاد آب شرب و كشاورزي در اقليم هاي مختلف آب 
و هوايي در نظر گرفته كه بسيار اميدوار كننده است.

رويداداخبار
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هشدارها جوابگو نبود
برق۳وزارتخانهپرمصرف

قطعشد
ش��ركت توزيع نيروي برق تهران بزرگ، اشتراك 
برق 1۵ نهاد عمومي ش��امل سه وزارتخانه را كه به 
اخطارهاي كاهش مصرف برق بي توجه بودند قطع 
كرد. به گزارش جهان اقتصاد به نقل از وزارت نيرو، 
»كامبيز ناظريان« مديرعامل شركت توزيع نيروي 
برق تهران بزرگ با بيان اينكه با رصد انجام ش��ده 
توسط سامانه هاي هوشمند، 1۵ اداره كه اقدام به 
كاهش مصرف برق نكرده بودند توسط كارشناسان 
اين شركت شناسايي شده و اخطار دريافت كرده اند، 
از اعزام گروه هاي فني به اين ادارات به منظور قطع 
برق طي روز يكشنبه 21 خردادماه خبر داد و گفت: 
طي روز جاري، اش��تراك برق 1۵ دستگاه اجرايي 
شامل س��ه وزارتخانه، دو بانك عامل و ساختمان 
مركزي متعلق به يكي از شركت هاي بيمه كشور، 
قطع شده و وصل مجدد جريان منوط به تعهد كتبي 
بالاترين مقام مس��وول اين ادارات مبني بر رعايت 

الگوي مصرف ابلاغي، خواهد بود.
وي با اشاره به اهميت رعايت مصوبات هيات دولت 
در خصوص كاهش مصرف برق بخش اداري توسط 
مديران و مسوولان نهادهاي ذيربط، كاهش حداقل 
3۰ درصدي مصرف برق در ساعات اداري و حداقل 
۶۰ درصد كاهش مصرف در س��اعات غيراداري را 
توسط تمامي دستگاه هاي اجرايي، ادارات، بانك ها 
و نهادهاي عمومي غيردولتي الزامي دانست و گفت: 
پيش از اين به شيوه هاي مختلف اطلاع رساني لازم 
در اين خصوص صورت گرفته و تمامي دستگاه هاي 
مس��وول، موظفند در راستاي تأمين برق مصرفي 
مورد نياز هموطنان، با جديت رعايت مصوبه هيات 
وزيران را در دستور كار قرار داده و اطمينان داشته 
باشند هيچگونه اغماضي در برخورد قانوني با ادارات 

پرمصرف صورت نخواهد گرفت.
ناظريان تأمين برق مورد نياز و آرامش و آس��ايش 
مشتركان را مهم ترين هدف جاري مجموعه صنعت 
برق دانسته و با قدرداني از همكاري غالب مشتركان 
اداري شهر تهران در اجراي طرح هاي كاهش پيك 
مصرف برق، خاطرنش��ان كرد: در ص��ورت تداوم 
بي توجهي برخي از ادارات، در مراحل بعدي اسامي 

ادارات پرمصرف نيز به اطلاع عموم خواهد رسيد.

قيمتبالاينفتجوابگوي
نقشههايعربستاننيست

عربستان س��عودي يكشنبه هفته گذشته با اعلام 
كاهش توليد به ميزان يك ميليون بش��كه در روز 
معادل يك درصد از عرضه جهاني، معامله گران را 

غافلگير كرد و باعث افزايش قيمت ها شد.
 قيمت نفت برنت روز دوشنبه تحت تاثير تصميم 
رياض، بيش از دو درصد افزايش يافت و به حدود ۷۸ 
دلار در هر بشكه رسيد. اين كاهش توليد داوطلبانه 
كه در واكنش ب��ه موانع اقتصادي و متاثر ش��دن 
تقاضاي جهاني براي سوخت انجام مي شود، فراتر 
از توافق گسترده تر اوپك و متحدانش براي محدود 

كردن عرضه تا سال 2۰2۴ است.
با اين حال، قيمت نفت همچن��ان 9 درصد كمتر 
از ابتداي سال 2۰23 اس��ت. در نتيجه، عربستان 
س��عودي براي پرداخت هزينه ابرپ��روژه اي كه در 
قلب برنامه “افق 2۰3۰ “ براي متحول كردن اقتصاد 
قرار دارد، در مضيقه قرار مي گيرد. عربستان پس از 
اينكه براي نخستين بار در حدود يك دهه گذشته، 
مازاد بودجه براي سال 2۰22 را گزارش كرد، دوباره 
دچار كسري بودجه شد. اين كش��ور در سه ماهه 
نخست كه دولت ميزان هزينه را 29 درصد افزايش 
داد، كس��ري ۷۷۰ ميليون دلار را گزارش كرد. اما 
عربستان سعودي مي داند كه نمي تواند براي درآمد 
صرفا به يك بازار نفت نوس��اني اتكا كند. علاوه بر 
تلاش ها براي افزايش قيمت نفت، تلاش مي كند 
سرمايه گذاري از خارج جذب كند. با نزديك شدن 
به مهلت زمان��ي برنامه »افق 2۰3۰«، تامين مالي 
بي��ش از هر زماني براي تكمي��ل پروژه هايي نظير 
شهر نوئم ۵۰۰ ميليارد دلاري ضروري است. كارن 
يونگ، پژوهشگر ارشد مركز سياست انرژي جهاني 
دانش��گاه كلمبيا مي گويد: فشار زيادي وجود دارد 
زيرا بس��ياري از پروژه ها اكنون در مرحله ساخت 
قرار دارند و تقاضاي بالايي براي سرمايه وجود دارد.

اگرچه درآمدهاي غيرنفتي در سه ماهه نخست به 
ميزان 9 درصد افزايش پيدا كرد اما حدود دوسوم 
از درآمد عربستان سعودي همچنان از محل فروش 
سوخت هاي فسيلي به دست مي آيد. سرمايه گذاري 
خارجي هم ب��ه هيچ وجه نزديك به س��طحي كه 
رياض مي خواهد باشد، نيست. عربستان سعودي، 
سرمايه گذاري مستقيم خارجي 1۰۰ ميليارد دلار 
را تا س��ال 2۰3۰ هدف گرفته است. اما فوربس به 
نقل از بانك مركزي عربس��تان س��عودي گزارش 
كرده است سرمايه گذاري مستقيم خارجي نسبت 
به سال گذش��ته ۶۰ درصد كاهش پيدا كرده و به 
۷.9 ميليارد دلار رسيده است. با اين حال، مقامات 
سعودي مي گويند اين كشور پول زيادي براي تامين 
مالي پروژه هاي بلندپروازانه خود دارد كه ش��امل 
يك ش��هر خطي 1۷۰ كيلومتري به نام »لاين« و 
يك برنامه آينده گرا براي به سازي پايتخت است. بر 
اساس گزارش شبكه سي ان ان، مناطق جديد بخشي 
از رويكرد تشويقي و تنبيهي عربستان سعودي براي 
جذب سرمايه خارجي است. در حالي كه بسياري از 
كشورها مشوق هاي تجاري دوستانه ارايه مي كنند، 
رياض اعلام كرده است اگر شركت هاي بين المللي 
تا سال 2۰2۴، مقر منطقه اي خود را به اين كشور 
منتقل نكنند، از دسترس��ي به قراردادهاي دولتي 
محروم مي شوند. اين سياست به  عنوان يك چالش 
مستقيم براي دوبي تلقي مي شود كه مركز تجاري 

سنتي خاورميانه است.

تاكيدمخبربرتامينمنابع
وسرعتبخشيبه

اجرايطرحهاياضطراري
جلسه بررسي طرح هاي اولويت دار و اضطراري وزارت 
نيرو با بررسي 2۴۰ طرح جهت تصميم گيري براي 
رفع موانع اجرايي  آنها، برگزار شد. به گزارش ايسنا، 
محمد مخبر در اين نشست رصد مستمر وضعيت 
ش��هرها و اس��تان هاي مواجه با تنش آبي شديد و 
پيش بيني اقدامات لازم براي رفع مشكلات احتمالي 
را ضروري دانست و از وزارت نيرو و سازمان برنامه و 
بودجه خواس��ت با توجه به شروع فصل تابستان در 
جهت تامين منابع مالي و سرعت بخشي براي اجراي 
طرح هاي اضطراري اقدام كند. در اين جلس��ه كه با 
حضور وزير نيرو و نمايندگان دستگاه هاي اجرايي 
همراه بود، گزارشي از روند اجراي 2۴۰ طرح و پروژه 
اولوي��ت دار وزارت نيرو از جمل��ه ۵2 طرح در حوزه 
سد، 2۸ طرح در بخش ش��بكه آبياري و زهكشي، 
1۰۰طرح آبرساني شهري، يك طرح آبرساني به 1۰ 
هزار روس��تا و ۵9 طرح در بخش فاضلاب ارايه شد. 
در اين نشست طرح هاي اضطراري آبرساني وزارت 
نيرو به استان هاي مختلف كشور و به ويژه استان هاي 
مواجه با تنش آبي همچون سيستان و بلوچستان، 
خراسان رضوي، گلستان و تهران مورد بررسي قرار 
گرفت و تصميمات لازم براي مديريت تامين و مصرف 
آب در اين نواحي گرفته شد. در اين جلسه گزارشي از 
وضعيت طرح هاي آبرساني در استان هاي اصفهان، 
چهارمحال و بختياري، يزد و خوزس��تان نيز ارايه و 
راهكارهاي لازم جهت رفع موانع پيش روي اجراي 

اين طرح ها بررسي شد.

ارزانزندگينميكنيم
چونخودمانخواستيم

اجازه ندهيم شايستگان اين ملك مهاجرت كنند. در 
تازه ترين آماري كه دبيركل خانه پرستار اعلام كرده است 
»آمار مهاجرت پرستاران در پايان سال به 2 تا 3 هزار نفر 
مي رسد.« تنها پرستاران نيستند كه مهاجرت مي كنند. 
مهاجرت به طبقه متوسط و پايين تر هم رسيده است و 
سوداي رفتن زمزمه بسياري از طبقات جامعه شده است. 
براي رسيدن به حكم راني مطلوب و زندگي با كيفيت، 
توانمندي و شايس��تگي تعيين كننده است. اي كاش 
كاركردمان به گونه اي باش��د كه تنها شايس��تگان و 
توانمندان براي حل مساله ها به كار گرفته شوند و گرنه 
كشور بدون آنها نه ارزان اداره خواهد شد و نه با كيفيت.

كمتراز10درصداز
برنامهتزريقگاز

بهمياديننفتيايرانمحققشد
كارشناس ارشد انرژي گفت: در سال گذشته به ميزان 
1۰ درصد از نياز مخازن نفتي هم تزريق گاز نداشته ايم 
و اين موضوع نشان مي دهد كه همين الان نيز توليد 
نفت ايران صيانتي نيس��ت. محمدصادق مهرجو در 
گفت وگو با فارس، با اش��اره به عقب ماندگي از برنامه 
در تزريق گاز به ميادين نفتي مناطق نفت خيز جنوب 
عنوان كرد: ۷۵ درصد از نفت توليدي ايران از مناطق 
نفت خيز جنوب توليد مي شود، ۸۵ درصد از توليد نفت 
در مناطق نفت خيز جنوب وابسته به توليد از 1۰ ميدان 
بزرگ است، از اين 1۰ ميدان نفتي نيز، توليد نفت از 
۷ ميدان وابسته به سيستم تزريق گاز است. وي افزود: 
س��ناريوي تزريق گاز با توجه به نوع مخازن و ساختار 
س��نگ و س��يال و مكانيزم هاي آن به افزايش توليد 
و نگهداش��ت نفت كمك مي كند. متاسفانه ناترازي 
گاز ايران موجب ش��ده است كه تزريق گاز به ميادين 
نفتي به ميزان موردنياز نباش��د و توليد نفت كشور را 
تحت الشعاع قرار داده است. مهرجو اظهار داشت: در 
سال گذشته به ميزان 1۰ درصد از نياز مخازن نفتي 
هم تزريق گاز نداشته ايم. اين موضوع نشان مي دهد 
كه همين الان نيز توليد نفت ايران صيانتي نيست و 
اگر به ميزان موردني��از به اين ۷ ميدان بزرگ مناطق 
نفت خيز جنوب تزريق گاز نداشته باشيم، در سال هاي 
آينده افت توليد قابل توجهي را از اين ميادين قديمي 
شاهد خواهيم بود.كارشناس ارشد انرژي گفت: افت 
فش��ار در ميادين نفتي فعلي ايران رخ داده و طبيعي 
است كه هم اكنون نمي توان همانند دهه ۵۰ به راحتي 
نفت زيادي را از مخازن نفتي ايران توليد كرد. البته اين 
موضوع بدان معنا نيست كه نمي توانيم افزايش توليد 
نفت داشته باشيم بلكه مي توان با يكسري تمهيدات 
برخي مخازن خاص را كانديداي توسعه كرد به گونه اي 
كه رقم توليد از ساير مخازن را به خطر نيندازند و منجر 
به افزايش ظرفيت توليد شوند.وي ادامه داد: در ميادين 
غرب كارون به ميزان ۴۵۰ هزار بشكه ظرفيت افزايش 
توليد نفت ايران وجود دارد، اين رقم در ميادين نفت 
مركزي حدود 1۵۰ هزار بشكه و در ميادين نفت خيز 
جنوب حداكثر 1۰۰ هزار بش��كه در روز اس��ت، زيرا 
ميادي��ن بزرگ م��ا در نفت خيز جنوب بس��يار پير و 
فرسوده شده اند. مهرجو تاكيد كرد: عربستان سعودي 
از يك ميدان خود به نام غوار فقط ۴.۵ ميليون بشكه 
در روز توليد مي كند. اين ميدان بزرگ هم تحت تزريق 
گاز و هم آب است. عربس��تاني ها روزانه ۵.۵ ميليون 
بشكه آب را از خليج فارس منتقل، تصفيه و به ميدان 
غوار تزريق مي كند. اين موضوع اصلا با توان ايران قابل 
مقايسه نيست زيرا مثلا ما در ميادين دريايي ايران هم 
نمي توانيم روزانه ۴۰۰ هزار بش��كه تزريق آب كنيم. 
كارشناس ارشد انرژي گفت: ما اگر مي خواهيم با ارقام 
بالاي توليد نفت برسيم، ابتدا بايد ملزومات آن را ايجاد 
كنيم، يعني مثلا در ابتدا بايد تزريق گاز به ميادين نفتي 
بزرگ ايران طبق برنامه پيش برود نه اينكه بيش از 9۰ 

درصد عقب ماندگي داشته باشد.

»تعادل« از ارتقاي تاب آوري منابع آبي كشوردر اثر بارندگي هاي اخير گزارش مي دهد

پايتختنشينانغوطهدربيآبي!

وقتي » حقوق مالكيت« گم مي  شود ؟!

چگونگي نظم در يك اقتصاد ليبرالي

 همان زمان شكل گيري صنعت جديد در كشورمان 
كه تحت س��لطه كام��ل دولت و انحص��ارات دولتي 
ش��كل گرفت )ايجاد بيش از ۴۰ ش��ركت دولتي در 
قند و ش��كر و حم��ل و نق��ل و... در دوره پهلوي اول 
به س��ردمداري علي اكبر خ��ان داور( ت��ا دهه چهل 
كه س��لطه دولت هر چند كمتر و ام��ا همچنان ادامه 
داشت و تا سال هاي انقلاب و سيل مصادره ها و قانون 
»حفاظت وتوس��عه صنايع« كه ريش��ه بس��ياري از 
برندها را زد و در نهايت اجراي سياست هاي اصل ۴۴ 
و تعريف »خصوصي س��ازي« به واگذاري بنگاه ها به 

نهادهاي عمومي و بنيادها و افراد خاص و زاده ش��دن 
»خصولتي« ها و تا هم اكنون، آنچه همواره زير ضرب 

قرار گرفته »حقوق مالكيت« بوده است. 
وقتي حقوق مالكيت در بهترين حالت تنها به ملكيت 
بر بنگاه خلاصه مي ش��ود و اين دولت است كه قيمت 
كالا و محصول كارخانه را تعيين مي كند، مالكيت به 
امري بي معنا تبديل مي شود. وقتي غير از فضاي كلان 
اقتصادي و تعيين مولفه هايي همچون نرخ ارز و سود 
بانكي و قيمت حامل هاي انرژي و تعرفه و... توس��ط 
دولت، قيمت كالاها و محصولات نيز توس��ط دولت 

تعيين مي شود و انواع ممنوعيت ها و محدوديت هاي 
وارداتي و صادراتي لحظه اي و ناگهاني بر فضاي توليد 
حاكم مي شود آيا سرنوشتي جز اين را مي توان انتظار 
داشت كه بر س��ر هزاران هزار بنگاه بزرگ و كوچك و 
برندهايي همچون »داروگر« در طي اين سال ها آمده 

و متاسفانه خواهد آمد؟!
»داروگر« يا آن 22۰ كارخانه اي كه طي مراسم جشن 
و شادي درهاي آنها باز شد، و اميد كه همچنان باز بماند، 
مي بايست فضايي داشته باشند كه در رقابت با ديگر 
بنگاه ها هر روز س��اخته و پرداخته تر شوند و هم خود 

بزرگ تر و تنومند تر و هم اقتصاد كشور را بزرگ تر كند. 
اين آرزو چنانكه مايكل پورتر در »الماس مزيت رقابتي« 
مي گويد نيازمند »نوآوري بنگاه ها« و »بهبود وضعيت 
عوامل توليد و تقاضا و زنجيره تامين و فضاي رقابتي« 
است و اين در درجه اول نيازمند تضمين حق بنيادين 
»مالكيت« اس��ت كه هيچ نس��بتي با قيمت گذاري 
دستوري و ساير دخالت هاي اختلال زاي دولت ندارد. 
آب از چشمه گل آلود است و با جريان توزيع پول و رانت 
و... ش��ريان هاي حياتي بنگاه هاي صنعتي، بسته تر و 

ركود در آنها عميق تر مي شود! 

اساسا مصرف كننده وفا ندارد و تنها به جيب خود و قيمت 
كمتر توجه مي كن��د. كالاي x كه توس��ط توليد كننده 
يک ميليون تومان توليد ش��ده بود و به قيمت 3 ميليون 
تومان فروخته مي شد، پس از تكثر بازار )مثلا( به قيمت 

يک ميلي��ون و ۸۰۰ هزار تومان به فروش مي رس��د، اين 
روند ادامه دارد تا جايي كه قيمت در پايين ترين ش��رايط 
ق��رار بگي��رد. در رقابت بي��ن توليد كننده هاي مختلف، 
مصرف كننده سود واقعي را مي كند. بنابراين سرمايه داران 

براي جلب مصرف كننده ها بايد آنها را راضي نگه دارد. در 
يك نظم تجارت آزاد توسط ليبراليسم توصيه هايي مهم 
دارد و آن اينكه كسي بدون منفعت به مصرف كننده سود 
نمي كند و پولدارتر نمي شود. اين بازي است كه ليبراليسم 

آن را راه انداخته و نتيجه آن به نفع مصرف كننده مي شود. 
مصرف كنندگان، يعني كل جامعه و همه شهروندان. در 
روايت هاي بعدي تلاش مي كنم به ارتباط ميان شهروندان 

با هم در يك نظم ليبراليسم اشاره كنم.

ادامه از صفحه اول



گروه بازارسرمايه| 
هفته گذشته به واسطه نمايشگاه بورس و تعطيلات بورس 
حال خوبي داش��ت؛ اما اين هفته با شوك سنگيني آغاز 
شد و بس��ياري از سهامداران از ترس ريزش بيشتر دوباره 
به صف فروش بازگش��تند كه اين عامل بازگشت به صف 
عوامل مختلفي همانند بي اعتمادي و دانش كم دارد. به 
هر ترتيب دو روزي مي شود كه شاخص كل بازار سرمايه 
روند نزولي به خود گرفته و شاهد نزول قيمت پاياني اغلب 
تك سهم هاي بازار هس��تيم. با اين وجود همچنان بازار 
ارزنده است و معامله در اين بازار مي تواند سود خوبي براي 

سهامداران داشته باشند. 
روز گذش��ته درخصوص نامه ايران خودرو و تاثير آن روي 
بازار سرمايه صحبت كرديم و همچنان كارشناسان عقيده 
دارند كه اين موضوع مي تواند تاثير بسزايي روي بازار سرمايه 
و معاملات آن بگذارد. به عقيده تحليلگران بازار سرمايه در 
شرايطي قرار داشت كه تنها نيازمند يك تلنگر براي ايجاد 
شوك منفي بود و نامه ايران خودرو در رابطه با تعديل سود 
سال گذشته، اين بهانه را به بازار داد و اين اتفاق منتج به اين 
مي شود كه نه تنها سهامداران خودرويي بلكه ديگر شركت ها 
نيز هر لحظه منتظر و مضطرب باش��ند كه ممكن است 
چنين اتفاقي براي آنها نيز تكرار شود. همچنين به عقيده 
كارشناسان كاهش قيمت دلار در يك روز نمي تواند روي 
بازار تاثيرگذار باشد چراكه؛ شركت هاي حاضر در بورس 
تهران محصولات خود را با نرخ هاي دلار زير ۴۰ هزار تومان 
به فروش مي رسانند و كاهش تنها چند هزار توماني در بازار 
آزاد نمي تواند در سودآوري آنها و حتي كاهش انتظارات 
تورمي تاثيرگذار باشد. نوايي در ادامه با انتقاد به وضعيت 
سياستگذاري در كشور عنوان كرد كه بهبود شرايط بورس 
تهران و بلوغ آن در گروي اين است كه سياستگذار اقتصادي، 
واقعيت هاي اقتصادي كشور را بپذيرد و در جهت بهبود آن 
حركت كند. نكته قابل توجه اينجاست كه سيگنال هاي 
بس��يار خوبي از مذاكرات دريافت مي شود و روز گذشته 
رهبر معظم انق��لاب اعلام كرد »توافق اش��كال ندارد اما 
زيرساخت هاي صنعت هسته اي نبايد دست بخورد، بيست 

هزار مگاوات از برق كشور بايد برق هسته اي باشد« 
با توجه به شرايط بازار سرمايه به نظر مي رسد كه با انجام 
توافق ب��ورس به عنوان اولين بازار از انجام توافقات منتفع 
خواهد شد و در اين بين سود بسيار خوبي به سهامداران 
بورس��ي مي رس��د. از زمان مخابره اين خبر ن��رخ دلار و 
محصولات در بازاره��اي موازي بورس روند روبه پايين به 

خود گرفته است.

   نمايش بورس به پايان رسيد
نمايش��گاه صنعت مالي تنها ۴ روز بود اما در همين مدت 
شاهد حضور پررنگ سيگنال فروشان بوديم و برخي از آنها 
پس از نمايشگاه به فالوئرهاي ميليوني در صفحات مجازي 
خود دست پيدا كرده اند و اين يعني درحال جلوبردن يك 
پروژه موفق براي سودس��ازي خود و زيان مردم هستند. 
از ابتداي س��ال داستان شروع كنيم از س��ال 98 تا نيمه 
تابستان س��ال 99 به علت تبلغات دولت  مردم نقدينگي 
بسيار س��نگيني وارد بازار سرمايه كردند كه در نهايت به 
زيان اغلب اين افراد تمام شد؛ اما داستان اصلي اينجاست 
كه در آن سال به واسطه حضور پررنگ مردم در بازار سهام 
سيگنال  فروشان بيش از پيش در بازار حضور يافتند و شاهد 
پروژه كردن سهام مختلف يا فروش پيكچ توسط به اصطلاح 
كارشناسان بوديم كه تمامي اينها زيان سنگيني براي مردم 
در پي داشت. چندين فرد با تكيه بر دانش ابتدايي خود در 
بازار سرمايه شروع به آموزش بورس و پس از جذب فالوئر در 
نهايت فروش پكيج و سهم پروژه كردند بودند كه نتيجه آن 
كاملا مشخص بود. تقريبا سه سال حال بازار سرمايه بسيار 
وخيم بود و از روزهاي پاياني بهمن ماه سال گذشته بازار رنگ 
و بويي تازه به خود گرفته است و همين موضوع موجب شده 
كه دوباره سر و كله پيكج فروشان و سيگنال دهندگان در 
بازار سرمايه پيدا شود. در حال حاضر شاهد پيكج فروشي 
دلالان قديمي هستيم اغلب اين افراد دو سال و نيم هيچ 
حضوري در بازار نداشتند و اكنون با تغيير روند بازار يك باره 

در صفحات مجازي و نمايشگاه پيداشان شده است.
اگر در اين چهار روز فردي س��ري به نمايش��گاه مي زد با 

صداي گوشخراش اين افراد در پنل هاي مختلف براي پيكج 
فروشي مواجه مي شد و نكته جالب اينجاست كه اين افراد 
در نمايشگاه و تنها با دوز و كلك توانسته اند هزاران نفر فالور 
اينستاگرام جذب كنند كه در نهايت اين افراد طعمه پيكج 
فروش��ي و پروژه كردن سهام اين به اصطلاح كارشناسان 
مي شوند. در اين چند روز بسياري از فعالان بازار سرمايه 
نسبت به اين كارشناسان بازار اعتراض كرده اند اما تا به امروز 
سازمان بورس و نهاد ناظر واكنشي نشان نداده اند. مساله 
اصلي اينجاس��ت اين افراد با پروژه كردن يك سهم زيان 
سنگيني به مردم و بازار سرمايه وارد مي كنند و در نهايت 
پاسخگوي اين كار خود نيستند و اعلام مي كنند مردم خود 

اقدام به خريد و فروش كرده اند.
پس از رجزخواني سنگين اين به اصطلاح كارشناسان برخي 
از مردم انتظار داشتند كه تالار شيشه اي هفته ها سبز بماند؛ 
اما بازار تحت تاثير اخبار سياسي و ديگر واقع تغيير مسير داد 

و دو روزي است كه رخت سرخ بر تن كرده  است.

   كدام صنايع 
در فروردين ماه سودده بودند؟

درست است از نيمه خرداد ماه وضعيت بازار سرمايه بد شد 
و شاهد سرخ پوشي اغلب نمادهاي بازار بوديم اما پيش از 
آن بورس و صنايع بازار وضعيت بسيار خوبي داشتند و بر 
همين اساس مركز پژوهش  هاي مجلس در گزارشي آورده 
است كه در فروردين ماه سال، ۱۴۰۲ شاخص توليد و فروش 
شركت هاي صنعتي بورسي نسبت به ماه مشابه سال قبل به 
ترتيب با افزايش ۳.8 و ۴.۷ درصدي مواجه شده، اما نسبت 
به ماه قبل شاخص توليد و فروش رشد منفي ۱۴.۲ و ۳۴.9 
درصدي داشته است. اين كاهش، مطابق انتظارات حاكي 
از كاهش فعاليت هاي بخش صنعت در تعطيلات فروردين 
ماه اس��ت. طبق روال دوره اي در فروردين ماه اكثر رشته 
فعاليت هاي بخش صنعت با كاهش شاخص روبرو بوده اند.

براس��اس يافته هاي اين گزارش، طي فروردين ماه سال 
۱۴۰۲، شاخص توليد شركت هاي صنعتي بورسي نسبت 
به ماه مشابه سال قبل با افزايش ۳.8 درصدي و نسبت به 
ماه قبل با كاهش ۱۴.۲ درصدي مواجه شده  است. در اين 
ماه نسبت به ماه مشابه سال قبل، از بين ۱۵ گروه صنعتي 
بورسي، ۱۱ گروه، افزايش در شاخص توليد و ۴ گروه، كاهش 
در ش��اخص توليد را تجربه كرده اند. گروه هاي »خودرو و 
قطعات«، »لاستيك و پلاستيك« و »محصولات فلزي به 
جز ماشين  آلات و تجهيزات« بيشترين سهم را در افزايش 
شاخص توليد و رشته فعاليت هاي »چوب و كاغذ« و »فلزات 
پايه« بيشترين سهم را در كاهش شاخص توليد داشته اند.

همچنين طي فروردين ماه سال ۱۴۰۲ نسبت به ماه قبل، 

رشته فعاليت هاي »كك و پالايش«، »ساير كاني غيرفلزي« 
و »شيميايي )بجز دارو( « بيشترين س��هم را در افزايش 
شاخص توليد و رش��ته فعاليت هاي »تجهيزات برقي«، 
»خ��ودرو و قطعات« و »غذايي و آش��اميدني به جز قند و 
شكر« بيشترين سهم را در كاهش شاخص توليد داشته اند. 
شاخص توليد ش��ركت هاي معدني بورسي نسبت به ماه 
مشابه س��ال قبل با كاهش ۲۰.۴ درصدي و نسبت به ماه 

قبل با افزايش ۱۲.8 درصدي مواجه شده  است.
نتايج اين گزارش در بخش فروش نشان مي دهد كه طي 
فروردين ماه سال ۱۴۰۲، ش��اخص فروش شركت هاي 
صنعتي بورسي نس��بت به ماه مشابه سال قبل با افزايش 
۳.8 درصدي و نسبت به ماه قبل با كاهش ۳۴.9 درصدي 
مواجه شده  است. در اين ماه نسبت به ماه مشابه سال قبل 
9 رشته فعاليت افزايش در شاخص فروش و ۶ رشته فعاليت 
كاهش در ش��اخص فروش داش��ته اند. گروه هاي »ساير 
كاني غيرفلزي«، »تجهيزات برقي« و »محصولات فلزي 
به جز ماش��ين  آلات و تجهيزات« بيش��ترين سهم را در 
افزايش شاخص فروش نس��بت به ماه مشابه سال قبل و 
رشته فعاليت هاي »خودرو و قطعات« و »چوب و كاغذ« 

بيشترين سهم را در كاهش شاخص فروش داشته اند.
اين گزارش نش��ان مي دهد كه در اين ماه نس��بت به ماه 
قبل، اكثر گروه ها كاهش در شاخص فروش داشته اند كه 
گروه هاي »تجهيزات برقي«، »كاشي و سراميك« و »خودرو 
و قطعات« بيشترين س��هم را در كاهش شاخص فروش 
داشته اند. شاخص فروش شركت هاي معدني بورسي هم 
نسبت به ماه مشابه سال قبل با افزايش ۳.۳ درصدي و نسبت 
به ماه قبل با كاهش ۱8.۲ درصدي مواجه شده  است. طبق 
بررسي هاي اين گزارش، در فروردين ماه سال ۱۴۰۲ نرخ 
رشد ماهيانه قيمت فعاليت هاي صنعتي بورسي رشد مثبت 
۱.۵ درصدي را ثبت كرده است، همچنين رشد نقطه به نقطه 

با كاهش نسبت به ماه قبل، به ۲۰.۷ درصد رسيده است.

   بازار از دريچه معاملات
در س��ومين روز متوالي خروج سرمايه حقيقي، شاخص 
بورس براي سومين روز نزول كرد و به فاصله 8 هزار واحدي 
كانال ۲.۱ ميليوني رس��يد. در معاملات روز يكشنبه، ۲۱ 
خرداد ۱۴۰۲، ش��اخص بورس تهران ۶ هزار و 8۵۳ واحد 
نسبت به روز كاري گذشته افت كرد و تا سطح ۲ ميليون و 
۲۰8 هزار و ۲۰۶ واحد پايين آمد. بدين ترتيب شاخص كل 
به فاصله 8 هزار واحدي سقوط به كانال ۲ ميليون و ۱۰۰ 
هزار واحدي رسيد. شاخص كل هم وزن بورس نيز با كاهش 
۲ ه��زار و ۱8۰ واحدي در رقم ۷۴8 ه��زار و ۶۳۲ واحدي 
ايستاد. شاخص كل فرابورس نيز با ريزش ۲9 واحدي به 

رقم ۲8 هزار و ۳۱ واحد رسيد. همچنين شاخص هم وزن 
فرابورس با رشد ۲۳ واحد به سطح ۱۳۷ هزار و ۶۰۷ واحد 
رسيد.  روز يكشنبه خالص تغيير مالكيت حقوقي به حقيقي 
بازار سهام براي سومين روز كاري متوالي منفي شد و ۳۲8 
ميليارد تومان پول حقيقي از بازار س��هام خارج شد. روز 
اخير نماد وبملت بيشترين خروج را داشت كه ارزش آن ۵۷ 
ميليارد تومان بود. پس از وبملت، نمادهاي خساپا، خكمك 
و شپنا بيشترين خروج پول حقيقي را داشتند. در سوي 
ديگر، بيشترين ورود پول حقيقي به نمادهاي ثمسكن، 
والماس و زفجر اختصاص داشت. نمادهاي ميدكو، فولاد و 
فملي نمادهاي قرمزپوش بورس بودند كه بيشترين اثر را 
در افت شاخص كل بورس داشتند. در مقابل فارس، وبملت 
و شپديس نمادهايي بودند كه اثر مثبت بر شاخص داشتند.
در فرابورس نيز نمادهاي دي، صبا و ماديرا بيش��ترين اثر 
كاهنده را بر شاخص داشتند و نمادهاي آريا، وسپهر و عاليس 
بيشترين اثر افزايشي را بر شاخص كل فرابورس داشتند.
در بين نمادهاي پرتراكنش بورس روز يكشنبه نيز پي پاد 
بيشترين تراكنش را داشت و وكغدير و خساپا در رتبه هاي 
بعدي قرار گرفتن��د. در فرابورس نيز زفجر، دي و عاليس 

بيشترين تراكنش را داشتند. 
در دومين روز كاري هفته ارزش معاملات كل بازار سهام به 
۱۰ هزار و 999 ميليارد تومان رسيد. ارزش معاملات اوراق 
بدهي در بازار ثانويه ۵۴۵ ميليارد تومان بود كه ۵ درصد از 
ارزش كل معاملات بازار را در اين روز شامل مي شود. ارزش 
معام��لات خرد نيز با كاهش ۱۰ درصدي به نس��بت روز 

معاملاتي قبل به رقم ۷ هزار و ۴۷9 ميليارد تومان رسيد.
نماد وبملت )بانك ملت( بيش��ترين ارزش معاملات بازار 
سهام را به خود اختصاص داد كه ارزش معاملات آن ۲۰۷ 
ميليارد تومان بود. پس از وبملت، خساپا بيشترين ارزش 
معاملات را داشت و دي رتبه سوم بيشترين ارزش معاملات 
را به خود اختصاص داد و پس از آن، دو نماد خگستر و سصفها 

در رتبه هاي بعدي بيشترين ارزش معاملات قرار گرفتند.
در جدول معاملات نيز سهام دي )بانك دي( با تعداد يك 
ميليارد و ۱۴۲ ميليون و ۶۶8 هزار و ۳۱۴ سهم در صدر قرار 
گرفته است. خساپا در رتبه دوم بيشترين حجم معاملات 
بازار قرار گرفت و رتبه سوم به شستا تعلق داشت. دو نماد 
وبملت و كرمان نيز در رتبه هاي بعدي بيش��ترين حجم 
معاملات بازار قرار داشتند. در معاملات يكشنبه، ۱۰۴ نماد 
صف خريد داشتند و ۶۴ نماد با صف  فروش مواجه بودند. 
مجموع ارزش صف هاي خريد با رشد ۶ درصدي نسبت به 
روز كاري قبل به ۷۷9 ميليارد تومان افزايش يافت و مجموع 
ارزش صف هاي فروش نيز با كاهش 8۳ درصدي به ۲8۰ 

ميليارد تومان رسيد.
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مداخله دلالان در بورس كالا
ايس�نا| عباس عاش��ري، رييس اتحاديه صنف 
الكترومكانيك كرج با گلايه از مداخله دلالان مس از 
بورس كالا تا توليد سيم و افزايش بي حساب و كتاب 
قيمت س��يم لاكي به عنوان يكي از اجزاي اصلي 
الكتروموتورها، گف��ت: افزايش ۱۵۰ درصدي اين 
قلم، باعث شده تعمير موتور كولر آبي تا دو ميليون 

تومان هزينه داشته باشد.
وي گفت: س��يم لاكي كه عم��ده توليد، مصرف و 
تعمير الكتروموتورها و الكتروپمپ ها در گرو آن است 
افزايش قيمت ناگهاني و خارج از كنترلي در بازار پيدا 
كرده كه آشكارترين تاثير آن عدم توانايي مردم در 

تعمير موتورهاي آسيب ديده كولرهاي آبي است.
عاشري افزود: مشكلي كه در بخش الكترومكانيك 
در زندگي مردم خيلي در ديد و قابل تأمل اس��ت 
موضوع تامي��ن تهويه هواي منازل مس��كوني به 
وسيله كولرهاي آبي است. در حالي كه امروزه كولر 
جز لاينفك لوازم خانگي براي تامين دماي مناسب 
در فصل گرما محس��وب مي شود، اما به دليل عدم 
نظارت  و دقتي كه در توليد و قيمت گذاري اجزاي 
مرتبط با كولر مانند س��يم مسي در كشور صورت 
مي گيرد م��ردم از بابت تعمير موتور كولرهاي آبي 
دچار آسيب جدي مي شوند. موتور كولرهاي آبي از 
يك قسمت فلزي و بخش سيم مسي تشكيل شده 
كه متاسفانه در سال جاري بهاي سيم مس به طور 
فزاينده و افسارگسيخته اي افزايش يافت. همچنين 
اين مشكل در موتورها و ماشين هاي الكتريكي كه 
در صنعت كاربرد دارند ني��ز وجود دارد و صاحبان 
صنايع و كارخانه ها از اين بابت دچار زيان و خسران 

مي گردند.
وي افزود: اگرچه در ديد عمومي س��يم مس��ي به 
خودي خود خيلي به چشم نمي آيد اما در زندگي 
م��ردم و گردش چرخ صنعت تاثير بس��زايي دارد. 
بهاي سيم لاكي كه عمده توليد و مصرف و تعمير 
الكتروموتورها و الكترو پمپ ها به واسطه وجود آن 
امكان پذير مي ش��ود ناگهان از كيلويي ۲۷۰ هزار 
توم��ان به كيلويي ۷۰۰ هزار تومان رس��يد. يعني 
چي��زي بالغ ب��ر ۱۵۰ درصد افزاي��ش و اين اتفاق 
نمي افت��اد مگر به دلي��ل عدم نظارت بر ب��ازار. هر 
چند طي درخواست هاي مكتوب و مكرر خواستار 
رسيدگي از مسوولان استاني و سازماني به عمل آمد 
اما نتيجه اي عايد اتحاديه نشد. مس را در بورس كالا 
كيلويي ۲۷۰ تا ۳۲۰ هزار تومان مي خرند و كيلويي 

۷۰۰ هزار تومان به دست مصرف كننده مي رسد!
عاش��ري تصريح كرد: در بازار بورس سيم مفتول 
كيلويي ۲۷۰ هزارتومان تا ۳۲۰ هزار تومان عرضه 
مي شود. طبق بررس��ي ها اين مفتول تا به صورت 
سيم لاكي تبديل و در الكتروموتورها قابل استفاده 
شود با تمام هزينه هاي جانبي، حمل و نقل و سود 
حدود ۴۴۰ هزار تومان مي شود نه ۷۰۰ هزارتومان. 
بنابراين به رغم پيگيري و طرح در خواست رسيدگي 
متاسفانه اقدامي در اين خصوص صورت نگرفته و 
امروز تعمير يك موتوركولر آبي تا دوميليون تومان 

هزينه دارد.
عاش��ري اظهار كرد: كولر امروزه يك لوازم لوكس 
يا تجملاتي نيس��ت كه بتوان از آن صرف نظر كرد 
يا چي��زي ديگري را جايگزين يا اس��تفاده از آن را 
محدود نمود.كولر جزو لاينفك لوازم خانگي است 
و براي تامين دماي مناس��ب در شهرهاي بزرگ تا 
روستاهاي كوچك ضروري و اجتناب ناپذير است. 
لذا پيگري افزايش قيمت سيم مسي و لاكي كه به 
صورت غيرمستقيم اما با تاثير زياد با رفاه مردمي سر 

وكار دارد ضروري است.
رييس اتحاديه الكترومكانيك كرج با تاكيد بر اينكه 
مس پايه اصلي هر الكتروموتور است اظهار كرد: از 
زماني كه مس در بازار ب��ورس كالا و فلزات عرضه 
شد قيمت سيم لاكي كه مورد مصرف در اين صنف 
است در بازار افزايش غيرمنطقي پيدا كرد. تا پيش از 
عرضه در بورس، سيم مسي و لاكي توسط صنف تا 
يك پنجم يا نهايتاً يك ششم قيمت فعلي خريداري 
مي ش��د ولي از زمان عرض��ه آن در بورس افزايش 
بهاي آن به مش��كل جدي براي صنف تبديل شد. 
مس��اله قابل تامل اين است كه وقتي مفتول مسي 
از بازار بورس بيرون مي آيد مداخله دلالان و اعمال 
س��ليقه اي كارخانجات توليد سيم لاكي بر قيمت 
آن تاثير مي گذارد. لازم اس��ت سازمان تعزيرات و 
سازمان صمت، بازرسي و نظارت بيشتري داشته 
باشند و سراغ توليد كننده هاي سيم لاكي بروند و 
جويا شوند كه چرا سيمي كه با فاكتور از بازار كيلويي 
۳۲۰ هزار تومان به صورت چك هاي دو يا سه ماهه 
خريداري كرده اند در بازار سيم لاكي را كيلويي ۷۰۰ 
هزار تومان مي فروشند؟ اين قيمت گذاري بر چه مبنا 

و استانداردي است؟ 
وي در ادامه در خصوص س��اير پيامدهاي افزايش 
قيمت س��يم مس و س��يم لاكي افزود: طبيعتاً هر 
چقدر قيمت تجهيزات اوليه بالا برود به همان ميزان 
هزينه هاي خدمات و خريد اين صنف براي مردم هم 
افزايش خواهد يافت. اما موضوع قابل توجه اين است 
كه در سايه افزايش قيمت تعمير، به تدريج تعمير 
وسايل و دس��تگاه ها كنار گذاشته مي شود و آنقدر 
قيمت تعميرات بالا مي رود كه مردم به سمت خريد 

نو گرايش پيدا مي كنند و اين تبعات خوبي ندارد.
عاشري ادامه داد: ممكن است بسياري از همكاران 
ما از مش��اغل بخش تعميرات بيرون آمده و سراغ 
خري��د و فروش كالاهاي نو بروند. ضرر و زيان اين 
اتفاق متوجه اقتصاد و اش��تغال و اشتغال آفريني 
هم خواهد بود. مس��وولان همتي كنن��د و براي 
رفاه مردم هم كه ش��ده در اي��ن خصوص نظارت 
و مساعدت بيشتري داش��ته باشند. همانطور كه 
اتحاديه بر عملكرد تمام اعضايش نظارت مي كند 
كه اجحافي در حق مردم نش��ود از مسوولان هم 
مي خواهيم در مورد توليد س��يم مسي و لاكي به 
شركت هاي توليد كننده ورود كنند و مانع از اين 

قيمت گذاري هاي ناعادلانه شوند .

ارزنده بودن كليت
بازار سرمايه

بورس نيوز| اميررضا اعلاباف، تحليلگر و كارشناس 
بازار سرمايه در خصوص نگراني سهامداران از ريزش 
بازار، شباهت آن به اتفاقات سال ۱۳99 و سقوط به 
يك باره شاخص كل چنين بيان كرد: بازار را مي تواند 
را از چند جنبه و نقطه نظر بررس��ي كرد كه شامل 
بررسي مولفه هاي ارزش گذاري سهام، محرك هاي 
ورود پول و همچنين شكل گيري روند ها است. در 
خصوص مورد اول يعني بحث ارزش گذاري سهام 
با مفروضات متعددي سر و كار خواهيم داشت كه 
در اين مقطع مي بايست عوامل موثر و درايور هاي 
درآمد، جريانات نقدي و س��ودآوري ش��ركت ها را 

بررسي كرد.
واقعيت اين است كه مهم ترين محرك رشد جريانات 
نقدي بخش عمده شركت هاي پذيرفته شده در بازار 
بورس در خلال رشد سرمايه و تشكيل سرمايه براي 
اجراي طرح هاي توسعه و گسترش ظرفيت خروجي 
و توليد اين بنگاه ها، متاس��فانه از نوع اسمي و رشد 
نرخ ارز و تورمي اس��ت؛ لذا با فرض تداوم روند تورم 
افسارگسيخته و تضعيف روزافزون ريال در مقابل 
س��اير ارز ها حتي با فرض ثبات نسبي در بازار هاي 
جهاني )سطح قيمت كاموديتي ها( انتظار مي رود 
روند رش��د سودآوري اسمي صنايع در سال جاري 

نيز مشابه سال هاي گذشته ادامه پيدا كند.
وي ادامه داد: به طور كلي انتظار مي رود شركت هاي 
حاضر در بورس تهران طي س��ال جاري در حدود 
۱۶۰۰ همت سود خالص محقق نمايند )با متوسط 
نرخ ارز ۴8 هزار تومان( كه با در نظر گرفتن ارزش 
فعلي كل بازار معادل تقريبا ۱۰۶۰۰ همت، نسبت 
پي به اي آين��ده نگر كل بازار در ح��دود ۶.۷ واحد 
محاسبه مي گردد كه پايين تر از متوسط هاي تاريخي 
بوده و در محدوده خوبي قرار دارد )با تاكيد بر وجود 
پتانسيل به مراتب بيشتر در برخي صنايع و شركت ها 

و وجود حباب قيمتي در بعضي سهام( .
اميررضا اعلاباف در خصوص روند بازار چنين گفت: 
با بررسي برخي موارد ديگر نظير ارزش دلاري بازار 
را در حدود ۲۵۰ ميليارد دلار برآورد مي كنم و برخي 
مدل ها نظير روش نسبت ارزش بازار به نقدينگي و 
پيش بيني از رشد عرضه پول با لحاظ كسري منابع 
و ناترازي سيستم بانكي به نظر مي رسد كليت بازار 
در نقطه اوج سال جاري و قبل از اصلاح نه تنها گران 
نبوده بلكه در حدود ارزش منصفانه خود قرار داشته 
اس��ت كه با عقب گرد اخير مجددا به محدوده هاي 

جذاب رسيده است.
اعلاباف گفت: لذا ش��خصاً معتقدم در صورتي كه 
ريسك جديدي به بازار سرمايه تحميل نشود، روند 
صعودي بازار طي س��ال جاري و شايد سال آينده 
تداوم دارد و اصلاح اخير كاملا يك موضوع طبيعي 
بوده و بيش��تر از جنس اصلاح زماني مي باش��د تا 
قيمتي و ريزش چند هفته قبل بدون هر گونه دليل 
بنيادي و خبر منفي رخ داده است. البته نكته مهم 
وجود و تش��ديد برخي ريسك هاي سيستماتيك 
نظير قطعي برق و كاهش ديماند در تابستان )تاثير 
حداكثري و آس��يب به بودجه عملياتي در برخي 
صناي��ع(، افزايش نرخ بهره و همچنين س��ركوب 
نرخ ارز در سامانه هاي رسمي، حذف معافيت هاي 
مالياتي و ع��وارض و... در پيش نويس برنامه هفتم 
توسعه، تحريم هاي جهاني و در نهايت دستكاري 
بازار توس��ط نهاد ناظر در كنار بسياري موارد ديگر 
هس��تند كه مي توانند به امنيت سرمايه گذاري در 
كشور آسيب برساند و بورس را نيز تحت تاثير منفي 

قرار دهند.
وي در خصوص محدوديت و معذوريت شركت ها 
براي اعلام سود تقسيمي مطرح كرد: به طور كلي 
سياست توزيع سود نقدي شركت ها تابعيت كامل 
از تصميمات هيات مدي��ره دارد كه خود با در نظر 
گرفتن مواردي نظير نياز هاي شركت به تامين مالي 
از منابع داخلي ي��ا internal finance جهت 
پيشبرد طرح هاي توسعه و هزينه هاي سرمايه اي، 
تامين سرمايه در گردش و... و همچنين خواست 
س��هامدار عمده تصميم گيري مي شود.مواردي 
نظير افزايش نرخ بهره و هزينه استقراض، اجراي 
طرح هاي توسعه، كسري سرمايه در گردش خالص 
 payout ratio و... مي توان��د منجر به كاه��ش
ش��ود و معمولا شركت هايي كه توزيع سود نقدي 
بالاتري دارند گزينه هاي مناسبي براي دوره هاي 
 cash flow ركود بازار و همچنين سرمايه گذاران
محور نظير برخي نهاد هاي حقوقي هس��تند اما؛ 
بايد در نظر داش��ت كه با كاهش نرخ انباشت سود 
ميزان نرخ رشد پايدار نيز كاهش پيدا كرده و نياز 
به تحميل هزينه مالي بالا مي رود كه البته اثر سپر 

مالياتي نيز دارد.
در رابط��ه با موض��وع ماده ۱۴۱ قان��ون تجارت 
خصوصا در حوزه صنع��ت بانكداري عزم جدي 
براي افزايش سرمايه از محل مازاد تجديد ارزيابي 
دارايي ه��ا وجود دارد كه حت��ي بانك مركزي با 
اصلاح فرمول سرمايه نظارتي و احتساب افزايش 
سرمايه از اين محل اقدام به بهبود نسبت كفايت 
س��رمايه بانك ها كرده اس��ت و در رابطه با ساير 
صناي��ع از جمله خودروي��ي نيز به نظر مس��ير 
مش��ابهي طي خواهد شد. متاس��فانه اقتصاد و 
فعالان اقتصادي كش��ور ما هميش��ه از موضوع 
چند نرخي بودن ارز و توزي��ع رانت از اين محل 
آس��يب هاي جدي ديده اند و قطعا هرگونه اقدام 
در راستاي واقعي سازي نرخ تسعير ارز بنگاه ها، 
اتكاي كامل به مكانيس��م ب��ازار و تعادل عرضه 
و تقاضا و حركت به س��مت نظام نرخ ارز ش��ناور 
مديريت شده واقعي علاوه بر رشد به حق درآمد 
و جريانات نقدي ش��ركت ها مي تواند در تشويق 
صادرات و بهبود تراز بازرگاني كشور و رفع تعهد 
كامل صادركنندگان موثر بوده و به توسعه صنعت 
كشور بينجامد كه در نهايت به طور كامل به نفع 

بازار سرمايه به عنوان يك بازار مولد است.

»تعادل«بررسيميكند

زمزمه هاي خوش براي بازار

سودسازي دارويي ها  در بازار سرمايه
فعالان بازار س��رمايه معتقدند كه گ��روه دارويي جزوآن 
دسته از شركت هاي توليدي هستند كه در آستانه دريافت 
مجوز افزايش نرخ هستند و پتانسيل رشد دارند، به همين 
دليل در اين گزارش نمادهاي دارويي بررسي شده است. 
در ش��رايط كنوني كه بورس وارد اصلاح شده، بسياري از 
فعالان بازار سرمايه به دنبال نمادهايي هستند كه موقعيت 
خوبي براي رش��د دارند و با توجه به اينك��ه گروه دارويي 
جزوآن دسته از شركت هاي توليدي هستند كه در آستانه 
دريافت مجوز افزايش نرخ هستند يا براي آنها در ماه هاي 
اخير مجوز افزايش قيمت صادر شده، اثرات افزايش درآمد 
آنها در بورس به زودي نمايان خواهد شد، به همين دليل 
در اين گزارش به نمادهاي سودساز گروه دارويي پرداخته 

شده است.
شركت گروه دارويي سبحان با نماد دسبحا طي عملكرد ۱ 
ماهه منتهي به ۳۱ ارديبهشت ۱۴۰۲ از معاملات واگذاري 
سهام ۲۲.۶ ميليارد تومان سود كسب كرده، اين شركت با 
سرمايه ثبت شده ۶9۷ ميليارد توماني طي عملكرد ۲ ماهه 
سال مالي منتهي به ۲9 اسفند ۱۴۰۲ از محل سود سهام 
محقق شده درآمدي حاصل نكرده است. همچنين شركت 
در انتهاي ارديبهشت ماه چندين شركت با بهاي تمام شده 
۱۰۷9 ميليارد تومان در پرتفوي بورسي خود داشته كه با 
رشد ۷۳۰ درصدي به مبلغ 89۶۲ ميليارد تومان رسيده 
است. بر اساس گزارش بازار؛ شركت توزيع داروپخش در 
دوره ۱۲ ماه��ه منتهي به ۲9 اس��فند ۱۴۰۲ ضمن ثبت 

افزايش سرمايه ۵۰ درصدي و با لحاظ سرمايه جديد به ازاي 
هر سهم ۴.۴8۵ ريال سود محقق كرده و با سرمايه ثبت 
شده ۱8۰ ميليارد تومان طي عملكرد ۱۲ ماهه منتهي به۲9 
اسفند ۱۴۰۲ مبلغ 8۰۷ ميليارد تومان سود محقق كرده 
كه نسبت به مدت مشابه سال قبل ۴۷ درصد رشد داشته و 
البته بايد توجه داشت كه شركت نسبت به مدت مشابه سال 
قبل تغيير سرمايه داشته و اين مساله روي آهنگ رشد سود 

خالص و نرخ رشد سود سهم تاثير گذاشته است.
شركت سبحان دارو با نماد دس��بحان در دوره ۱۲ ماهه 
منتهي به ۲9 اس��فند ۱۴۰۲ ضمن ثبت افزايش سرمايه 

۱۳۷ درصدي و با لحاظ س��رمايه جديد به ازاي هر سهم 
۱۰۵۴ ريال سود محقق كرده است. همچنين اين شركت با 
سرمايه ثبت شده ۳۶۳ ميليارد تومان طي عملكرد ۱۲ ماهه 
منتهي به ۲9 اسفند ۱۴۰۲ مبلغ ۳8۲ ميليارد تومان سود 
محقق كرده كه نسبت به مدت مشابه سال قبل ۱۱۲ درصد 
رشد داشته است. شركت داروسازي سبحان آنكولوژي با 
نماد دسانكو طي عملكرد ۱ ماهه منتهي به ۳۱ ارديبهشت 
۱۴۰۲ معادل ۶۰ ميلي��ارد تومان از محصولات خود را به 
فروش رسانده كه نسبت به دوره ۱ ماهه مشابه سال قبل 
۱۲۷ درصد افزايش داشته است. همچنين اين شركت با 

سرمايه ثبت شده ۱۳۱ ميليارد تومان طي عملكرد ۵ ماهه 
س��ال مالي منتهي به ۳۰ آذر ۱۴۰۲ مبلغ ۳۱۴ ميليارد 
تومان درآمد فروش داشته است كه نسبت به مدت مشابه 
سال قبل ۱۲۱ درصد رشد داشته است. شركت ايران دارو 
با نماد ديران طي عملكرد ۱ ماهه منتهي به ۳۱ ارديبهشت 
۱۴۰۲ مع��ادل ۴8 ميليارد تومان از محصولات خود را به 
فروش رسانده كه نسبت به دوره ۱ ماهه مشابه سال قبل 
۱۱۴ درصد افزايش داشته است. همچنين اين شركت با 
سرمايه ثبت شده 88 ميليارد تومان طي عملكرد ۵ ماهه 
سال مالي منتهي به ۳۰ آذر ۱۴۰۲ مبلغ ۱8۲ ميليارد تومان 
درآمد فروش داشته كه نسبت به مدت مشابه سال قبل ۳9 
درصد رشد داشته است. شركت هلدينگ داروپخش با نماد 
وپخش طي عملكرد ۱ ماهه منتهي به ۳۱ فروردين ۱۴۰۲ 
از محل واگذاري سهام درآمدي حاصل نكرده، اين شركت 
با سرمايه ثبت ش��ده ۳۵۵ ميليارد تومان طي عملكرد ۱ 
ماهه سال مالي منتهي به ۲9 اسفند ۱۴۰۲ از محل سود 
سهام محقق شده درآمدي حاصل نكرده است. اين شركت 
در انتهاي فروردين ماه چندين شركت با بهاي تمام شده 
۷9۳ ميليارد توماني در پرتفوي بورس��ي خود داشته كه 
با رش��د ۲8۵8 درصدي به مبلغ ۲۳.۴8۱ ميليارد تومان 
رسيده است. شركت كارخانجات داروپخش طي عملكرد 
۱ ماهه منتهي به ۲9 اس��فند معادل ۱۶۶ ميليارد تومان 
از محصولات خود را به فروش رس��انده كه نسبت به دوره 
۱ ماهه مشابه سال قبل ۷۱ درصدي افزايش داشته است.



گروه راه و شهرسازي|
در ش��رايطي كه طي 6 ماهه گذش��ته هيچ گونه گزارش 
آماري رسمي درباره تحولات بازار مسكن تهران و كشور 
منتشر نشده، هر گونه اظهارنظر درباره اينكه قيمت هاي 
معاملاتي و ثبت شده كاهش يافته است حتي اگر از سوي 
مسوولان دولتي عنوان شود، فاقد اعتبار لازم است. در عين 
حال، بررس��ي هاي ميداني حاكي از كاهش قيمت هاي 
پيش��نهادي املاك در برخي از مناطق تهران اس��ت كه 
نشان مي دهد، برخي از فروشندگان ملك كه دستي در كار 
ساخت و ساز يا سرمايه گذاري در بازارهاي موازي دارند، با 
هدف تبديل ملك خود به نقدينگي و سرمايه گذاري دوباره 
آن، از قيمت هاي پيشنهادي خود عقب نشيني كرده اند. 
اين عقب نشيني با هدف آزادسازي پول هاي حبس شده 
در املاك كه احتمالا از اين پس، خواب بيش��تري در بازار 
ملك به ويژه املاك لوكس خواهد داشت، صورت گرفته و 
مي گيرد. بي گمان، عرضه آسانتر اين واحدها، موجب جلب 
و جذب مشتريان و مخاطبان خاص خود خواهد شد، اما 
در بخش مصرفي بازار، همچنان عرضه و تقاضا نامتناسب 
است و توان مالي متقاضيان بالقوه همچنان به تقاضاي موثر 
تبديل نشده است. چه آنكه فتح قله هاي قيمتي در بازار 
مسكن با عقبگردهاي 15 تا 20 درصدي قيمت ها تحت 
تاثير تعديل نرخ ارز در روزهاي اخير، نيرو و توان خاصي به 
توان مالي متقاضيان مصرفي اضافه نخواهد كرد و بار هزينه 

تامين مسكن را براي آنها سبك نمي كند.

    توصيه اتحاديه املاك به مردم
در اين حال، داوود بيگي نژاد، نايب رييس اتحاديه مشاوران 
املاك در خصوص وضعيت بازار مسكن و كاهش قيمت ها 
در اين بخش، اظهار كرد: كاهش قيمت مس��كن به دليل 
تخفيفي است كه مالكان مي دهند. وي با بيان اينكه هيچ 
اتفاقي نيفتاده كه با اس��تناد به آن بگوييم قيمت مسكن 
كاهش يافته اس��ت، ادامه داد: ركود بازار مسكن به قدري 
فرسايشي شده كه يك عده اي نيازمند سرمايه هستند و بايد 
سرمايه در گردش ايجاد كنند. نايب رييس اتحاديه مشاوران 
املاك در گفت وگو با تس��نيم اف��زود: نمي توانيم درصد 
مشخصي را براي كاهش قيمت مثلا 20 درصد اعلام كنيم، 
اما قيمت مسكن به قدري افزايش يافته كه توانايي خريد 
را كاهش داده است. كسانيكه مي خواهند از موجودي در 
اختيار )املاك( سرمايه جذب كنند، مجبورند متفاوت تر از 
قبل درباره قيمت  تصميم گيري كنند. بيگي نژاد با بيان اينكه 
نمي توانيم اين كاهش قيمت را به همه مناطق كشور تعميم 
دهيم، گفت:  اما ركورد در بازار مسكن به دليل قيمت هاي 
بالا حاكم شده است. اقتصاد مسكن تابعي از اقتصادهاي 
ديگر است؛ نرخ دلار كاهش يافته و تردد افراد زياد شده كه 

مي تواند دليلي براي اين مقدار كاهش قيمت باشد.

وي در عين حال با اش��اره به اينكه كاهش قيمت مسكن 
به واس��طه نياز مالكان اتفاق افتاده و شاهديم در مصالح 
س��اختماني كاهش قيمت نداش��ته ايم، در پاسخ به اين 
پرسش كه توصيه شما به مردم در شرايط كنوني بازار مسكن 
چيست، اضافه كرد: مردم بايد احتياجات خود را در همان 
مقطعي كه نياز دارند در بازار مسكن تامين كنند. چراكه 
نوع نگاه مردم به مسكن سرمايه اي نيست و مصرفي است. 
وقتي اينگونه است بايد نياز را برطرف كنند. به گفته وي، اما 
وقتي كسي مي خواهد در بازار مسكن سرمايه گذاري كند 
بايد به ساير بازارهاي اقتصادي توجه كند تا ببينيد آيا ورود 
به اين بخش صرفه اقتصادي دارد يا خير. نايب رييس اتحاديه 
مشاوران املاك همچنين با يادآوري اينكه به اندازه اي عرضه 
در بازار مسكن اجاره اي كاهش يافته كه مستاجران حق 
انتخابي ندارند، اظهار كرد: اگر مشاور املاك پيشنهادي 
-براي اجاره- داشت قطعاً مس��تاجر فايل بهتر با قيمت 
مناسب تر را انتخاب مي كرد، امروز اين اتفاق در بازار اجاره 
نمي افتد. وقتي يك مستاجر به بنگاه املاك مراجعه مي كند 
و فايل بهتري وجود ندارد مجبور به ادامه با موجر قبلي است. 
در اين مسير نيز از ضرايبي كه براي افزايش سقف اجاره بها 

استفاده كرده و قرارداد تمديد مي شود.

    بازار مسكن به دنبال دلار در سراشيبي
رصد آخرين وضعيت بازار مسكن شهر تهران گوياي آن 
است كه روند كاهشي قيمت آپارتمان ها پس از افت نرخ 
ارز در ابتداي هفته جاري ادامه پيدا كرده است. از ابتداي ماه 
جاري مجموعه عواملي همچون ثبات و پايين آمدن نرخ 
ارز، كاهش تورم و كاهش ريسك هاي غيراقتصادي باعث 
توقف روند قيمت هاي پيشنهادي در بازار ملك شده است. 
بررسي ها از بازار مسكن شهر تهران، به ويژه مناطق شمالي 

نشان مي دهد نرخ هاي جهش يافته مسكن تا 25 درصد 
افت كرده است. در اين ميان، نقش عوامل اقتصادي بر اين 
بازار را نمي توان ناديده گرف��ت. تحولات بازارهاي موازي 
از يك طرف و نوس��ان قيمت مصالح ساختماني از سوي 
ديگر نقش محرك را در بازار مسكن دارند. به گزارش ايسنا، 
برخي واسطه هاي ملكي مي گويند، كاهش اخير قيمت 
مسكن را نمي توان تخليه حباب دانست بلكه برخي مالكان 
از قيمت هاي اعلامي خود كه تا بيش از 50 درصد افزايش 
داده بودند كوت��اه آمده اند. با اين وجود اگر ركود معاملات 
و انتظارات كاهش��ي دامن بازار مسكن را بگيرد مي توان 
به منطقي ش��دن اين بازار خوشبين بود. دولت اقداماتي 
را براي س��اماندهي بازار مسكن آغاز كرده كه از جمله آن 
مي توان به افزايش ساخت و س��از از طريق طرح نهضت 
ملي مسكن، اعمال ماليات خانه هاي خالي از 15 شهريور، 
برخورد با مشاوران املاك متخلف و نظارت بر قيمت سازي 

در سايت هاي درج آگهي مسكن اشاره كرد.

    چه خبر از بازار ساخت و ساز؟
فعاليت هاي ساختماني در ارديبهشت ماه سال جاري پس 
از خروج ركود ناشي از تعطيلات نوروزي در فروردين ماه، 
دوباره به مدار رونق نسبي ماه هاي پاياني سال 1401 نزديك 
شد. توليد مسكن و ساختمان طي سال هاي اخير به دليل 
نوسان هاي موجود در اقتصاد كلان به شدت آسيب ديده و 
كاهش يافته است، با اين حال، فعاليت هاي ساختماني در 
ارديبهشت و خرداد هر ساله، به دليل تغييرات فصلي جان 
دوباره اي مي گيرد و در ماه هاي انتهايي سال نيز زمينه هاي 
اين تنفس دوباره فراهم مي شود. در عين حال، اشاره به اين 
نكته ضروري است كه ميزان تكاپوي صنعت ساختمان در 
ارديبهشت ماه سال جاري به ميزان فعاليت اين صنعت در 

سال هاي قبل نبوده است. به باور فعالان صنعت ساختمان، 
بالا بودن و عدم تثبيت قيمت خريد مواد اوليه، اصلي ترين 
عامل در كاهش ميزان رش��د ش��امخ كل ساختمان در 
ارديبهشت سال 1402 در مقايس��ه با ماه هاي مشابه در 
دوره هاي گذشته است و از مهم ترين نكات حايز اهميت 
در نتايج حاصل از اين دوره مي توان به خطر ادامه دار شدن 
كاهش ظرفيت يا تعطيلي واحدهاي توليدي و در نتيجه آن، 
از دست دادن ظرفيت اشتغال در حوزه صنعت ساختمان 
اشاره كرد، چه آنكه مولفه »ميزان استخدام و به كارگيري 
نيروي انس��اني« براي س��ومين ماه پياپي با رقم 42.22 
ركوردي جديد را به عنوان پايين ترين ميزان اين شاخص 
در دو سال گذشته به ثبت رس��انده است. آنگونه كه اتاق 
تعاون ايران با استناد به مجموع اظهارات فعالان ساختماني 
90شركت بزرگ فعال در حوزه ساخت و ساز اعلام كرده 
است، شاخص كل ساختمان در ارديبهشت ماه سال 1402 
با 18 واحد افزايش به رقم 52.22 رسيده كه نشان دهنده 
شروع فعاليت هاي ساختماني پس از تعطيلات ابتداي سال 
به ش��مار مي رود. البته از آنجا كه اين عدد بالاي مرز رونق 
و ركود )عدد50( اس��ت، مي توان گفت كه در ارديبهشت 
ماه صنعت ساختمان از ركود خارج شده و به رونق نسبي 
اسفند ماه نزديك شده است. بر اساس اين گزارش، در اين 
ماه افزايش قابل توجه مولفه هاي »سرعت انجام و تحويل 
س��فارش يا فرايند كار« و »مصرف حامل ه��اي انرژي« 
در نتيجه افزايش مولفه هاي»ميزان سفارش��ات جديد 
مشتريان« و »ميزان فروش كالاها و خدمات«، همچون 
ماه هاي مشابه در دوره هاي گذشته بيانگر از سرگيري مجدد 
فعاليت ها پس از تعطيلات ابتدايي سال است. مولفه »قيمت 
خريد مولد اوليه يا لوازم مورد نياز« علي رغم كاهش ناچيز 
حاصل از ثبات نسبي نرخ ارز در ارديبهشت ماه، همچنان 
براي ششمين ماه پياپي بالاترين رقم در ميان ساير مولفه ها 
را به خود اختصاص داده اس��ت. كاه��ش مولفه »ميزان 
استخدام و به كارگيري نيروي انساني« براي سومين ماه 
پياپي با رقم 42.22 ركوردي جديد را به عنوان پايين ترين 
ميزان اين شاخص در دو سال گذشته به ثبت رساند. مولفه 
»انتظارات توليد در ماه آينده« با ثبت رقم 53.33 بيانگر 
پيش بيني فعالان اقتصادي مبني بر عدم تغيير در وضعيت 
موجود فعاليت هاي ساختماني در خردادماه است. از نظر 
فعالان اقتصادي بالا بودن و عدم تثبيت قيمت خريد مواد 
اوليه اصلي ترين عامل در كاهش ميزان رشد شاخص كل 
در ارديبهشت سال 1402 در مقايسه با ماه هاي مشابه در 
دوره هاي گذشته است و از مهم ترين نكات حايز اهميت 
در نتاي��ج حاصل از اي��ن دوره مي توان به خط��ر ادامه دار 
شدن كاهش ظرفيت يا تعطيلي واحدهاي توليدي و در 
نتيجه آن، از دست دادن ظرفيت اشتغال در حوزه صنعت 

ساختمان اشاره كرد. 
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احتمال انسداد جاده چالوس
تا يك ماه آينده
گروه راه و شهرسازي|

به گفت��ه مديركل بحران س��ازمان راه��داري و 
حمل ونقل جاده اي، ورود حجم بالايي از آب و گل 
و لاي بخشي از جاده را فرو برد و بيش از 100 متر 
از جاده شكست كه احتمالا تا يك ماه آينده مسير 
مس��دود خواهد بود. غلامعباس بهرامي نيا درباره 
آخرين وضعيت جاده چال��وس پس از ريزش در 
اثر بارش باران اظهار كرد: خودروهايي كه گرفتار 
ريزش جاده چالوس ش��ده بودند، آزاد ش��دند و 
تمام سرنش��ينان اين خودرو در طول اين فرايند 
آزادس��ازي در راهدارخانه ها اسكان داده شدند و 
تعدادي از سرنشينان هم با چند دستگاه اتوبوس 
تامين ش��ده به مقاصد مورد نظر جابه جا شدند و 
همزمان با آزادسازي خودروها عمليات ايمن سازي 
مسير را آغاز كرديم. وي در گفت وگو با ايلنا با بيان 
اينكه حجم ريزش قابل توجه اس��ت، ادامه داد: با 
وجود اينكه حجم گل و لاي و ريزش  بالا است اما به 
سرعت در حال پاكسازي مسير هستيم و احتمالا 
ريزش برداري تا دو روز آينده ادامه دارد. مديركل 
بحران س��ازمان راه��داري و حمل ونقل جاده اي 
تاكي��د كرد: بايد توجه داش��ت مقاطعي در جاده 
چالوس به طور كامل شكسته شده و بايد عمليات 
روس��ازي انجام ش��ود و پس از ريزش برداري ها 
علميات ترميم، بازس��ازي و بهسازي مسير انجام 
ش��د. در برخي از نقاط شانه هاي جاده آب بردگي 
داش��ته كه نياز به اصلاح و ترميم دارد. بهرامي نيا 
با بي��ان اينكه بيش از 100 مت��ر از جاده چالوس 
شكسته شده اس��ت، گفت: پس از ريزش برداري، 
علميات بازس��ازي جاده ادامه خواهد داش��ت و 
اقدام��ات ايمني به اجرا مي رس��د و از حفاظ هاي 
توري براي جلوگي��ري از ريزش گل و لاي از كوه 
اس��تفاده مي كنيم. وي اف��زود: البته حفاظ هاي 
توري در بخش هايي از مس��ير نصب شده اما بايد 
توجه داش��ت كه جاده چالوس مسير خطرناكي 
است و امكان ريزش در تمام اين مسير وجود دارد 
و جاده چالوس يك جاده ريزشي است. مديركل 
بحران س��ازمان راه��داري و حمل ونقل جاده اي 
با اش��اره به شكست بخش��ي از جاده گفت: ورود 
حجم بالاي��ي از آب و گل و لاي بخش��ي از جاده 
را فرو برد و بيش از 100 متر از جاده شكس��ت كه 
احتمالا تا يك ماه آينده مس��ير مس��دود خواهد 
ب��ود. بهرامي ادامه داد: تلاش اين اس��ت كه تمام 
مسير مسدود نباشد و با ساخت واريانت جديد در 
مقاطع شكسته شده، مسير را بازگشايي مي كنيم 
و تنها مقاطع آس��يب ديده مسدود خواهند بود تا 
زماني كه علمايت ترميم به اجرا برسد. وي تاكيد 
كرد: اين بخش از جاده فرو نشست داشته و ديگر 
جاده اي وجود ندارد بنابراين بايد مجددا لايه لايه 
راه سازي انجام شود تا مقطع آسيب ديده و شكسته 
شده ترميم شود.  در اين حال، نماينده نوشهر در 
مجلس گف��ت: بارها براي ايمن��ي جاده ها تذكر 
داديم اما اقدامي صورت نگرفته است؛ لازم است 
وزير راه و شهرس��ازي و استاندار مازندران تامين 
ايمني جاده را از بروكراس��ي اداري خارج كنند تا 
بيش از اين شاهد داغدار شدن هموطنان نباشيم. 
به گزارش ايس��نا، محمدعلي محسني بندپي در 
جلس��ه علني دي��روز مجلس در تذك��ري گفت: 
ريزش س��نگ در جاده كندوان جان س��ه تن از 
هموطنان را گرفت و عده اي نيز مصدوم ش��دند. 
وي افزود: بارها براي ايمني جاده ها تذكر داديم اما 
اقدامي صورت نگرفته اس��ت لازم است وزير راه و 
شهرسازي و استاندار مازندران تامين ايمني اين 
جاده را از بروكراسي اداري خارج كنند تا بيش از 
اين شاهد داغدار شدن هموطنان نباشيم. بندپي 
همچنين از سرپرست وزارت كشاورزي خواستار 
دستور بررسي تعادل بين عرضه و تقاضا در غرب 
اس��تان مازندران در زمينه آرد و نان ش��د. در اين 
ميان، مع��اون س��ازمان راه��داري و حمل ونقل 
جاده اي ب��ا بيان اينكه يك گ��ودال 50 متري در 
جاده چالوس ايجاد شده كه با پر كردن آن، ظرف 
يك هفته ترافيك چالوس برقرار مي ش��ود؛ گفت 
كه ايمن س��ازي دقيق و اساسي اين منطقه براي 
بازگشت به حالت قبلي، به بيش از 1000 ميليارد 
تومان بودجه نياز دارد. رضا اكبري درباره وضعيت 
ج��اده چالوس پس از س��يل توضي��ح داد: بارش 
بعدازظهر روز پنج شنبه خسارت زيادي به محور 
چالوس وارد كرده؛ در اين بارش كه در 15 س��ال 
گذشته سابقه نداش��ته است، در چند كيلومتري 
پايين دست و بالادست سد كرج در حدود هشت 
نقطه از محور چالوس، گل و لاي و س��نگ از كوه 
به پايين جاده س��رازير ش��د تا جايي ك��ه ارتفاع 
گل ولاي به بيش از دو متر مي رسيد. خودروهايي 
كه در اين محدوده در س��طح جاده مانده بودند، 
در زمان بارندگي متوقف شدند و شب پنجشنبه 
گرفتار شدند؛ البته بعضي از مسافران همان زمان 
جابه جا ش��دند. وي ادامه داد: از صبح روز جمعه 
كار آزادسازي خودروها به صورت جدي تر دنبال 
شد و حدود 12 دس��تگاه ماشين آلات راهسازي 
ش��روع به بازگش��ايي يك معبر قابل عبور براي 
خودروها كردند كه تا بعدازظهر روز جمعه،  تمام 
خودروهايي كه رانندگانش��ان حضور داشتند، از 
محدوده خارج شدند؛ البته تعدادي خودرو مانده 
بود كه رانندگانشان محل را ترك كرده بودند كه 
اينها هم تعدادي روز ش��نبه به محل بازگشتند و 
خودروهايشان را خارج كردند؛ بنابراين گرفتاري 
براي كسي پيش نيامد. معاون سازمان راهداري 
و حمل ونق��ل ج��اده اي درباره زمان بازگش��ايي 
چالوس توضيح داد: به دليل اينكه جاده چالوس در 
محدوده خوزنكلا، به طور كامل قطع شده و 50 متر 
از جاده شكسته شده و فرو ريخته و گودال عميقي 
ايجاد شده است، بنابراين جاده چالوس حدود يك 

هفته تا 10 روز بسته خواهد بود.

كشف نرخ اجاره بها
به صورت منطقه اي

با تصوي��ب مجلس، وزارت راه و شهرس��ازي مكلف به 
كش��ف بازه  قيمت و اجاره بها به ص��ورت منطقه اي با 
اولويت كاربري مسكوني در كلان شهرها شد. به گزارش 
ايسنا، نمايندگان مجلس در جلسه علني روز يكشنبه 
و در ادامه بررس��ي جزييات طرح كنترل و ساماندهي 
اجاره بهاي املاك مسكوني ماده 9 اين طرح را تصويب 
كردند. ماده 9- وزارت راه و شهرس��ازي مكلف است با 
همكاري وزارت كشور، ش��هرداري ها، معاونت علمي 
وفناوري رياست جمهوري، سازمان ثبت اسناد و املاك 
كشور و سازمان امور مالياتي ظرف مدت شش ماه پس 
از لازم الاجرا شدن اين قانون، با بهره گيري از ظرفيت 
سامانه ثبت معاملات املاك و مستغلات كشور با اولويت 
استفاده از فناوري هاي نوين نظير هوش مصنوعي و در 
نظر گرفتن ملاك هايي از جمله موقعيت جغرافيايي، سن 
بنا، طبقه، تراكم، مصالح ساختماني، فاصله از خدمات 
رفاهي، آموزش��ي، معاملات انجام شده مشابه اقدام به 
كشف بازه قيمت و اجاره بها به صورت منطقه اي با اولويت 
كاربري مسكوني در كلان شهرها نمايد. اين اطلاعات 
بايد به صورت برخط و راي��گان در اختيار عموم مردم 
قرارگيرد. آيين نامه اجرايي اين ماده مشتمل بر چارچوب 
مشاركت دستگاه هاي همكار ظرف مدت سه ماه توسط 
وزارت راه و شهرسازي تهيه و به تصويب هيات وزيران 
خواهد رسيد. در تحولي ديگر، رييس مجلس شوراي 
اسلامي ماده مربوط به تعيين سقف افزايش سالانه ميزان 
اجاره بها و قرض الحسنه مسكن را به منظور رفع ابهام به 
كميسيون عمران ارجاع داد. نمايندگان مجلس شوراي 
اسلامي در جلسه علني ديروز خود، گزارش كميسيون 
عمران پيرامون طرح كنترل و ساماندهي اجاره بهاي 
املاك مسكوني را بررسي كردند.در جريان بررسي اين 
طرح، رييس مجلس شوراي اسلامي ماده 8 اين طرح 
را به منظور رفع ابهام به كميس��يون عمران ارجاع داد 
و تاكيد كرد: ابهامي كه در بخش تعيين سقف افزايش 
سالانه ميزان اجاره بها و قرض الحسنه مسكن در ماده 
8 از سوي آقايان زنگنه و وحيدي مطرح شد، وارد است. 
قاليباف گفت: توضيحاتي كه از سوي كميسيون ارايه 
شد قانع كننده نبود. اينكه گفته شده اگر بهاي مسكن 
از ۷0 درصد ميانگين تورم مصرف كننده بالاتر باشد بايد 
نسبت به تعيين سقف اقدام كرد، قطعا شامل بسياري 
از استان ها نمي شود. باتوجه به ابهام موجود اين ماده را 
به كميسيون ارجاع داده و تقاضا دارم امروز در نشست 
كميسيون با همفكري مركز پژوهش ها اين ماده اصلاح 
شده و در سامانه بارگذاري شود. در بخشي از ماده 8 آمده 
است كه؛ چنانچه بهاي مسكن از ۷0 درصد ميانگين 
تورم مصرف كننده در همان استان ها در 24 ماه گذشته 
بيشتر باشد نسبت به تعيين سقف افزايش سالانه ميزان 

اجاره بها و قرض الحسنه آن اقدام كند.

هشدار درباره اثر توفان 
گرمسيري بر سواحل جنوب

معاون توس��عه و پيش بيني مخاطرات جوي سازمان 
هواشناسي كش��ور با هشدار نس��بت به اثرات توفان 
گرمسيري بر سواحل جنوب كشور گفت: اين احتمال 
وجود دارد كه از عصر دوشنبه شاهد افزايش ارتفاع امواج 
در سواحل جنوب كشور باشيم به طوري كه تخمين زده 
مي ش��ود امواج با ارتفاع 3.5 تا 4.5 متر در شرق درياي 
عمان و امواج 2 تا 3 متر در غرب درياي عمان رخ دهد. 
به گزارش ايرنا، بهزاد لايقي اعلام كرد: تحليل آخرين 
تصاوير ماهواره هاي هواشناسي نشان مي دهد كه مسير 
حركت توفان گرمسيري »بي پارجوي« به سمت شمال 
شرق درياي عرب منحرف شده است. وي افزود: آخرين 
خروجي مدل هاي هواشناسي جوي و تحليل تصاوير 
ماهواره نشان مي دهد كه اين توفان مي تواند 2 مسير را 
طي كند يكي مسير شمال شرق و ديگري شمال غرب 
است. اگر مسير شمال-شرق را طي كند وارد محدوده اي 
در مرز كشورهاي هند و پاكستان مي شود و اگر مسير 
حركت به س��مت ش��مال غرب انحراف داشته باشد، 
پيش بيني مي ش��ود توفان در روز هاي آينده به سمت 
درياي عمان و س��واحل پاكستان حركت كند. لايقي 
توضيح داد: توفان در هر دو حالت بر سواحل و فراسواحل 
جنوب كشور تاثيرگذار اس��ت به طوري كه در صورت 
ادامه حركت شمال ش��رق، بيشترين تاثير بر روي فرا 
ساحل استان سيستان و بلوچستان خواهد بود و امواج 
دور »آ«ي سامانه توفان در سواحل و فراسواحل درياي 

عمان بين 2.5 تا 3.5 متر خواهد بود. 

افت نرخ ارز، »پول لازم ها« را منعطف كرد

عقب نشيني از قيمت هاي پيشنهادي مسكن

كارنامه مالي مترو از 96 تا 99 در شوراي شهر تهران بررسي شد

انتقاد از ورود شهرداري تهران به حوزه اجتماعي
گروه راه و شهرسازي|

پس از گذشت بيش از يك سال از آغاز فعاليت هاي گسترده 
ش��هرداري تهران در حوزه اجتماعي، ديروز يكي از اعضاي 
ش��وراي شهر با انتقاد از اين روند اعلام كرد، اينكه ما در يك 
دوره اي به خاطر همراهي با دولت يك مس��ووليتي را قبول 
كنيم كه ابزار و امكانات آن براي ما فراهم نباشد و در كنار آن 
يك سازمان دولتي عريض و طويل به نام سازمان بهزيستي هم 
داشته باشيم، درست نيست. در همين حال، اعضاي شوراي 
اسلامي شهر تهران صبح ديروز در يكصد و پنجاه و سومين 
جلسه دوره ششم پارلمان شهري پايتخت به بررسي گزارش 
حسابرسي شركت راه آهن شهري تهران و حومه )مترو( براي 
سال هاي مالي 96 تا 99 پرداختند. در جريان اين جلسه پس 
از قرائت گزارش توسط حسابرس رسمي شورا، احمد صادقي، 
عضو كميسيون برنامه و بودجه شوراي شهر تهران گفت: در 
گزارش حسابرس شورا آمده است كه حدود 300 قطعه زمين 
متعلق به شركت مترو فاقد اسناد مالكيت است. در حالي كه 
مي توان بخشي از اين زمين ها را تهاتر كرد تا مشكلات مالي آن 
برطرف شود.ناصر اماني نيز در واكنش به گزارش حسابرس 
رسمي شورا از شركت مترو گفت: از گزارش حسابرس 1۷ 
بند تكليفي براي شهرداري تعيين ش��ده است كه يكي از 
آنها تعيين تكليف مجتمع ايستگاهي پرديس با 38 هكتار 
مساحت و همچنين 348 س��اختمان و 264 قطعه زمين 
است كه بايد اسناد مالكيت شان تعيين تكليف شود. شهرداري 
بايد مطالبات و ماليات شركت مترو را تعيين تكليف كند و 
همچنين پيگير دريافت خسارت بابت تجهيزات سيگنالينگ 

غيراستفاده خط 3 مترو باشد.

    نداشتن فاينانس مهم ترين مساله مترو
پس از بيان اظهارات اعضاي شورا، محسن هرمزي، مديرعامل 
شركت راه آهن شهري تهران و حومه )مترو( به پشت تريبون 
شوراي ش��هر رفت و گفت: نداش��تن فاينانس مهم ترين 
مساله براي توسعه مترو است كه تا دو هفته آينده فاينانس 
عملياتي خواهد شد. اقدامات لازم در اين مدت انجام شده 
اس��ت و اميدواريم در آينده نزديك فاينانس عملياتي شود 
ت��ا نگراني ها كاهش يابد. وي با بي��ان اينكه زمين مجتمع 
ايستگاهي پرديس تعيين تكليف شده است، اظهار كرد: اقلام 
خريداري شده در خط 3 مترو به درد متروي تهران نمي خورد 
و دستگاه هاي نظارتي نيز به اين مساله ورود كردند و در نظر 
داريم توافقاتي را در كميسيون حمل ونقل و با دستگاه هاي 
نظارتي انجام دهيم تا بتوانيم اين اقلام را به يكي از شهرهاي 
قم يا كرج واگذار كنيم؛ چراكه اقلام خريداري شده براي خط 
3 مترو به كار ما نمي آيد و مي توانيم در حساب هاي طرفين 

به متروي ساير شهرها بدهيم.
مديرعامل شركت متروي تهران ادامه داد: برخي زمين هاي 
مربوط به شركت مترو كه در جلسه امروز شورا در مورد آن 
صحبت شد، اسنادي دارند. براي مثال خانه هاي سازماني و 

املاك كرج به طور كلي اسناد يكپارچه دارند و لزومي وجود 
نداشته كه سند تفكيكي اخذ شود. هرمزي همچنين با اشاره 
به رفع مشكلات پروانه شركت سامانه محيط در راستاي 
توافقات با بنياد مس��كن گفت: ايستگاه علامه جعفري و 
ساير ايس��تگاه ها ناظر به رفع مشكل پروانه اجرا مي شود؛ 
كارگاه هاي ما در اين بخش فعال اس��ت و تاكنون نيز يك 
ايستگاه به بهره برداري رسيده است. همچنين ما تكليف 
خود را براي ايستگاه متروي دردش��ت انجام داده ايم. وي 
تصريح كرد: در س��ال هاي گذشته گواهي هاي جذب كار 
انجام شده 30 درصد بود، اما براي اولين بار در سال 1400 
نزديك به 80 درصد از گواهي ها جذب ش��دند. در نهايت 
اعضاي ش��وراي ش��هر تهران گزارش حسابرسي شركت 
راه آهن شهري تهران و حومه )مترو( براي سال هاي مالي 

96 تا 99 را به تصويب رساندند.

    بروز پديده نوظهور »خانه هاي دودي« 
در محله شوش

در بخش ديگري از جلسه ديروز شوراي شهر، يك عضو اين 
شورا از بروز پديده نوظهور »خانه هاي دودي« در محله شوش 
كه در آنها معتادان براي چند س��اعت استعمال مواد مخدر 
حضور پيدا مي كنند، خبر داد و شهردار منطقه 15 نيز اعلام 
كرد كه 18 خانه پلاك قرمز در اين محله پلمب شده است. 
ناصر اماني، عضو شوراي اسلامي شهر تهران امروز در جريان 
برگزاري يكصد و پنجاه و سومين جلسه دوره ششم پارلمان 
شهري پايتخت، به ارايه گزارشي درباره وضعيت محله شوش 
در منطقه 15 تهران پرداخت و گفت: 60 درصد اين محله را 
بافت فرسوده تشكيل مي دهد و 50 درصد افراد اين محله اتباع 
خارجي هستند. وي افزود: در بازديد از محله شوش با پديده اي 
به نام »خانه هاي دودي« مواجه شديم كه براي اولين بار اسم 
آن را مي شنيديم، به گونه اي كه در اين محله خانه هايي وجود 
دارد كه معتادان اول صبح وارد آن مي شوند و بعد از استعمال 
مواد مخدر و ... از آنجا خارج مي شوند كه اين خانه ها با آنچه 
قبلا به عنوان پلاك قرمز مي شناختيم، تفاوت دارد. اماني 
گفت: 3۷ واحد خانه دودي توسط شهرداري تهران شناسايي 
شده است، اما خبر ندارم كه اين خانه ها پلمب شده اند يا خير، 
ولي اكثرا اتباع بيگانه در خانه هاي دودي حضور دارند. البته 
تا امروز 18 خانه پلاك قرمز پلمب شده اند. عضو شوراي شهر 
تهران ادامه داد: شوش يكي از محلات قديمي تهران است كه 
دچار مشكلات فرهنگي و اجتماعي فراواني است. همچنين 
با اينكه عوارض صدور پروانه در بافت فرسوده رايگان است، 
اما ۷0 ميليون تومان تحت عنوان تدوين ضوابط شهر اخذ 
مي شود، به همين دليل نوسازي بافت فرسوده در اين محله 

با شيب ملايمي در حال انجام است.

    افزايش اجاره بها در شوش
عضو شوراي شهر تهران با تاكيد بر لزوم به ساماندهي اتباع 

بيگانه در محله ش��وش گفت: در بازديد از محله شوش، 
وقتي به محل هاي ارايه خدمات عمومي مانند خانه هاي 
بهداش��ت س��ر مي زديم، اعلام مي كردند كه 90 درصد 
مراجعه كنندگان را اتباع بيگانه تشكيل مي دهند. افزايش 
اجاره واحدهاي مسكوني در همه جاي تهران وجود دارد، 
اما در اين محله به دليل حضور اتباع بيگانه بيشتر نمود پيدا 
كرده است و همچنين در محله شوش، بعضا شاهد سكونت 
چند خانواده در يك خانه چندمتري هستيم كه اين مساله 

باعث شيوع و گسترش امراض و بيماري  شده است.

    ساماندهي كودكان كار
 وظيفه شهرداري نيست

اماني همچنين از س��اماندهي كودكان كار و خيابان در 
سطح شهر انتقاد كرد و گفت: من شخصا از اينكه شهرداري 
وظيفه دولت را برعهده بگيرد، معترض هستم. اينكه ما در 
يك دوره اي به خاطر همراهي با دولت يك مسووليتي را 
قبول كنيم كه ابزار و امكانات آن براي ما فراهم نباشد و در 
كنار آن يك سازمان دولتي عريض و طويل به نام سازمان 

بهزيستي هم داشته باشيم، درست نيست. او در گفت وگو 
با ايلنا اظهار كرد: اين كار جز اينكه شهرداري را از وظايف 
اصلي به وظايف فرعي بكشاند و وضعيتي كه امروز سر حمل 
و نقل ما آمده است دوباره تكرار شود، هيچ نتيجه ديگري 
نخواهد داشت. اين عضو شوراي شهر با اشاره به تذكر خود 
در صحن شوراي شهر درخصوص استفاده پيمانكاران از 
كودكان به عنوان پاكبان گفت: تذكري كه درخصوص 
استفاده از كودكان در زباله گردي دادم در همين راستا بود 
كه شهرداري با پيمانكاران متخلف برخورد كند و اصلا با 
اين پيمانكاران ق��رارداد خود را لغو كند چراكه برخلاف 

قانون كار عمل كرده است.

    ۷۰ هزار كودك كار و خيابان در تهران 
س��وده نجفي، رييس كميته سلامت شوراي اسلامي شهر 
تهران نيز در نشست علني ديروز اين شورا با بيان اينكه آمار 
كودكان كار در كش��ور و به ويژه در شهر تهران روز به روز در 
حال افزايش است، گفت: ۷0 هزار كودك كار در خيابان هاي 

تهران وجود دارد كه 80 درصد از اين افراد ايراني نيستند. 
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 تاریخ انتشار نوبت اول: 1402/3/22        تاریخ انتشار نوبت دوم: 1402/4/7

آگهی اختصاصی موضوع قانون تعيين تکليف 
وضعيت ثبتی اراضی و ساختمان های فاقد سند رسمی

 برابر ماده ۳ و ماده ۱۳ آئين نامه قانون تعيين تکليف

مهدی شاه مهری-  سرپرست اداره ثبت اسناد و املاک منطقه یک گرگان

 برابر رای شماره 140260312001001515هیئت  موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت 
ثبتی اراضی و ساختمان های فاقد سند رسمی مستقر در واحد ثبتی تصرفات مالکانه 
بلامعـارض کلاسـه1401114412001000599تقاضای خانم فاطمه اربابی به شـماره 
شناسنامه 11و کد ملی 2122398371  صادره از گرگان فرزند رمضانعلی در ششدانگ 
اعیانی یک باب سـاختمان بانضمام چهار و نیم دانگ مشاع از ششدانگ عرصه که 
جهت یک و نیم دانگ آن قرارداد اوقاف تنظیم شده است  بمساحت 500/50 متر مربع 
از پلاک شماره 12_ اصلی  واقع در اراضی قلعه حسن  بخش چهار حوزه ثبت گرگان 
طبق رأی صادره حکایت از انتقال از مالک رسمی غلامرضا بیاری جلینی به متقاضی 
دارد.لذا به منظور اطلاع عموم مراتب در دو نوبت به فاصله پانزده روز آگهی می شود 
از این رو اشخاصی که نسبت به صدور سند مالکیت متقاضی اعتراض داشته باشند 
می توانند از تاریخ انتشار اولین آگهی بمدت دوماه اعتراض خود را با ذکر شماره پرونده 
به این اداره تسلیم و پس از اخذ رسید ظرف مدت یکماه از تاریخ تسلیم اعتراض به 
مرجع ثبتی، دادخواست خود را به مرجع ذیصلاح قضایی تقدیم نمایند. م الف:15937

 تاریخ انتشار نوبت اول: 1402/3/22     تاریخ انتشار نوبت دوم: 1402/4/7

آگهی اختصاصی موضوع قانون تعيين تکليف
 وضعيت ثبتی اراضی و ساختمان های فاقد سند رسمی

 برابر ماده ۳ و ماده ۱۳ آئين نامه قانون تعيين تکليف

مهدی شاه مهری-  سرپرست اداره ثبت اسناد و املاک منطقه یک گرگان 

 سامانه پيامكي روزنامه تعادل 
به شماره  30005320 در دسترس شماست 

مخاطبان عزیز مي توانند نظرها، انتقادات و پیشنهادهاي خود درمورد 
مطالب مختلف روزنامه را با ذكر جزئیات به این سامانه پیامك نمایند. 



با فيلتر شدن بيشتر پلتفرم ها و شبكه هاي اجتماعي، 
بيشتر مردم حالا از فيلترشكن استفاده مي كنند و حالا 
نايب رييس كميسيون عمران مجلس شوراي اسلامي 
با طرح اين پرسش كه چرا مردم بايد هزاران ميليارد 
به جيب كاسبان فيلترينگ بريزند؟ مي گويد كه مردم 
صرفا براي س��رگرمي در پلتفرم هاي جهاني حضور 
ندارند؛ بلكه شبكه هاي اجتماعي بستر فعاليت هاي 
اقتصادي براي ه��زاران كس��ب وكار و ابزار تحقيق و 

پژوهش هزاران دانشجو و استاد در كشور است. 
بر اس��اس قانون جرايم رايانه اي كه سال ۸۸ تصويب 
ش��ده اس��ت، كارگروه تعيي��ن مصادي��ق مجرمانه 
مس��ووليت نظارت بر اينترنت و پالايش سايت هاي 
حاوي محتواي مجرمانه را دارد. اين كارگروه 12 عضو 
دارد كه شامل دادس��تان كل كشور به عنوان رييس 
كارگروه و چند وزير از دولت مانند وزير ارتباطات، وزير 
اطلاعات و وزير ارشاد است. همچنين فرمانده نيروي 
انتظامي و رييس سازمان صداوسيما و رييس سازمان 
تبليغات اسلامي از ديگر اعضاي اين كارگروه هستند. 
طبق قانون اين كارگروه كه به كميته فيلترينگ مشهور 
است وظيفه فيلتر كردن سايت ها و پلتفرم ها را بر عهده 
دارد اما اين كميته هميشه اين كار را نكرده است. در پي 
فيلتر شدن اينستاگرام و واتس اپ پس از اعتراض هاي 
شهريور ماه، عيسي زارع پور، وزير ارتباطات و فناوري 
اطلاعات بارها عنوان كرد اين مساله تصميم نهادهاي 
امنيتي بوده است. در جريان فيلتر شدن تلگرام در سال 
۹۷ نيز اين مساله با دستور مستقيم دادستاني صورت 
گرفت. عيسي زارع پور، 2۷ مهرماه سال گذشته و در 
دوره اي كه محدوديت هاي اينترنتي به اوج خود رسيده 
بود اعلام كرد: »كس��ب درآمد از فروش فيلترشكن 
غيرمجاز اس��ت اما متاسفانه جرم انگاري نشده است. 
تلاش هايي در حال انجام اس��ت تا علاوه بر غيرمجاز 
بودن جرم انگاري هم بش��ود كه ج��زو وظايف بنده 
نيست و نهادهاي مربوطه بايد دنبال بكنند.« بر اساس 
بند الف ماده 1۵ قانون جرايم رايانه اي براي تس��هيل 
دسترس��ي افراد به محتويات مستهجن حبس از ۹1 
روز تا يك سال و جزاي نقدي از ۵۰۰ هزار تومان تا 2 
ميليون تومان در نظر گرفته شده است. در شرايطي 
كه دسترس��ي به نيازهاي پايه و روزمره حتي در حد 
به روزرس��اني نرم افزارهاي موبايل نياز به فيلترشكن 
دارد ش��ايد نتوان اين بند را براي جرم انگاري فروش 

فيلترشكن صادق دانست.

   استفاده از فيلترينگ به گروه هاي سني 
پايين رسيده است

دراي��ن ميان وحيد فريد، برنامه نوي��س و فعال حوزه 
تكنولوژي دارد مردم به هر طريقي شده از فيلترشكن ها 
استفاده مي كنند و سختي دسترسي تنها هزينه اتصال 
را بالا مي برد. در اين ميان افرادي نيز از ناآگاهي مردم 
سوءاس��تفاده مي كنند. فريد مي گويد: »فيلترينگ 
تلگرام تاثير زيادي بر استفاده كاربران از فيلترشكن 
داش��ت. اتفاقات اخير اين اس��تفاده را ب��ه گروه هاي 
سني پرخطر رسانده اس��ت. قبلا استفاده كودكان و 
نوجوان��ان از VPN تا اين حد بالا نبود. آمارها نش��ان 
مي دهد نزديك به ۹۰ درصد افراد از وي پي ان استفاده 
مي كنند و اين آمار نگران كننده است.« او ادامه مي دهد: 
»علاوه بر اين فش��ارهاي رواني به خانواده ها مي آيد. 
خانواده هايي كه فرزندانشان در شهرهاي ديگر يا خارج 
از كش��ور تحصيل مي كنند براي ارتباط با آنها دچار 
مشكل هستند. خيلي از مردم هم به پلتفرم هاي داخلي 
اعتماد نمي كنند. قبلا ديده ايم كه نمونه هاي داخلي 
تلگرام چقدر اطلاعات هويتي كاربران را فاش كردند و 
چقدر كلاهبرداري ها انجام شد. طبيعي است كه من 
نوعي نخواهم از پلتفرم داخلي استفاده كنم. اين موارد 
را تقريبا هيچگاه در پلتفرم هاي خارجي نمي بينيم. 
بارها و بارها حتي اپراتورهاي بزرگ اطلاعات هويتي 
ما را به ش��ركت هاي تبليغاتي فروخته اند و تبليغات 
سفارشي براي كاربران ارسال شده است. وقتي اپراتور 
اين كار را مي كند و هيچ كس هم پاسخگو نيست چطور 
مي ش��ود به پلتفرم داخلي اعتماد كرد.« او با انتقاد از 
سياست هاي وزارت ارتباطات در اين رابطه مي گويد: 
»سياس��تي ك��ه وزارت ارتباطات در پي��ش گرفته 
باعث شده كوچك ترين شانسي كه براي محبوبيت 
پلتفرم هاي داخلي وجود داش��ت از بين برود زيرا اين 
الزام و تبليغاتي كه براي اس��تفاده از اينها وجود دارد 
كاربر را مي ترساند و فكر مي كنند حتما خبري هست 
كه مي گويند از اين پلتفرم ها اس��تفاده كنند. همين 
باعث مي ش��ود كه همه راهكار جايگزين را استفاده 
كنند.« اين كارش��ناس حوزه IT در مورد هزينه هاي 
استفاده از VPN نيز توضيح مي دهد: »سياست دولت 
در ۹ ماه گذش��ته اين بوده هر مسيري را كه مي بيند 
ببندد. بدون توجه به اينكه اين موضوع چه خسارتي به 
كسب وكارها و اقتصاد مي زند. تمام هزينه هايي كه براي 
وي پي ان مي شود منجر به خروج ارز است. بحث خروج 

ارز به واسطه ترافيك نيز مطرح است. وقتي وي پي ان 
روي دستگاه شما روشن است همان سايت ايراني هم 
كه مراجعه مي كنيد پول ترافي��ك جهاني پرداخت 
مي شود. شرايط خيلي بد شده است. به عنوان كسي 
كه در صنعت آي تي فعال است گاهي اوقات براي چك 
كردن توييتر و تلگرام سايفون را باز مي كردم اما در ۹ 
ماه گذشته دقيقا موضوع برعكس است. يعني وي پي ان 

هميشه روشن است و بعضا آن را خاموش مي كنم.«

   هركس به روشي
از وي پي ان استفاده مي كند

فريد در مورد هزينه هاي استفاده از وي پي ان رايگان 
اضافه مي كند: »در مورد هزينه هاي وي پي ان يك سري 
از روش هاي رايگان اس��تفاده مي كنند كه براي كاربر 
هزينه ندارد اما براي كشور هزينه دارد. وي پي ان هاي 
رايگان از ج��اي ديگر درآمد فروش ترافيك كس��ب 
مي كنند. اي��ن وي پي ان ها پاي��داري پاييني دارند و 
بعضي ها به واسطه نيازشان مجبورند از وي پي ان پولي 
اس��تفاده كنند. بعضي ها تخصص دارند و خودشان 
وي پي ان درس��ت مي كنند. كس��اني كه دانشش را 
ندارند به بازار سياه مي روند. در اين بازار از اكانت هاي 
۵۰۰ هزار تومان سه ماهه وجود دارد تا ماهي ۸۰۰ هزار 
تومان كه قابل درك نيست. فروشنده ها مي گويند دو 
كاربره يا سه كاربره است اما همه اينها يك اكانت است. 
خيلي ها از ناآگاهي مردم كسب درآمد مي كنند. زيرا 
اين نياز ضروري است و مردم براي آن هزينه مي كنند. 
دولت فكر مي كند وي پي ان ها را بسته است اما واقعيت 
اين است كه همه مردم دسترسي دارند، فقط هزينه 
تحميل شده اس��ت.« او در مورد اينترنت ماهواره اي 
نيز هشدار مي دهد: »يك خطر بزرگ تر هم در سطح 
كلان اينترنت ماهواره اي است كه اگر فراگير شود واقعا 
اپراتورهاي ما همه ورشكس��ته مي ش��وند. اگر مردم 
راه حلي به غير از اينترنت اپراتورها پيدا كنند مطمئن 
باشيد ديگر به اپراتور پول اينترنت پرداخت نمي كنند. 

اين تهديدي براي آينده است.«

   ۷۷ درصد كاربران 
براي فيلترشكن پول مي دهند

پيوس��ت در نظرسنجي خود به اس��تفاده كاربران از 
فيلترش��كن پرداخته است اين نظرس��نجي نشان 
مي دهد بيش از ۹۶ درصد كاربران به صورت روزمره 

از فيلترشكن اس��تفاده مي كنند و 2۶ درصد كاربران 
پيش از فيلتر شدن اينستاگرام، واتس اپ و گوگل پلي 
از VPN استفاده نمي كردند. كاربران در اينستاگرام، 
توييتر و تلگرام و لينكدين در اين نظرسنجي شركت 
كرده اند و مجموعا حدود 32۰۰ نفر در اين نظرسنجي 

شركت  كرده اند.
استفاده گس��ترده كاربران از VPN مشخصه بارزي 
است كه در نظرسنجي هاي پيوست به چشم مي  خورد. 
بر اين اس��اس تنها 3.۶ درص��د از كل كاربران اعلام 
كرده ان��د به صورت روزمره از فيلترش��كن اس��تفاده 
نمي كنند. تعداد كاربراني كه به اين سوال پاسخ خير 
داده اند در اينس��تاگرام بيش از ديگر پلتفرم هاست. 
همچنين كاربران اينس��تاگرامي كه تا پيش از فيلتر 
 VPN ش��دن اينس��تاگرام، واتس اپ و گوگل پلي از
استفاده مي كردند كمتر از بقيه است كه مي توان اين 
مس��اله را به فيلتر ش��دن اين پلتفرم مربوط دانست. 
۸۶.2 درص��د كاربران توييتر اع��لام كرده اند پيش از 
فيلتر شدن اين سه پلتفرم نيز از فيلترشكن استفاده 
مي كردند در حالي كه اين رقم براي كاربران اينستاگرام 
۶۶ درصد اس��ت. به طور ميانگي��ن 2۶.2 درصد كل 
ش��ركت كنندگان در اين نظرسنجي گفته اند پيش 
از مسدود شدن اينس��تاگرام، واتس اپ و گوگل پلي 

به صورت روزمره از فيلترشكن استفاده نمي كردند.

    هزينه هاي ميلياردي فيلترشكن
 صداي نماينده مجلس را درآورد

در اين ميان، استفاده از فيلترشكن و هزينه هايي كه براي 
كارب��ران دارد، صداي نمايندگان مجس را هم در آورده 
است. در اين راستا صديف بدري خطاب به رييس جمهور 
و وزي��ر ارتباط��ات، بيان ك��رد: تكلي��ف فيلترينگ و 
محدوديت ه��اي بي نتيجه اعمال ش��ده در پلتفرم ها و 
سكوهاي اجتماعي جهاني را يك بار براي هميشه روشن 
كنيد. با چه منطقي تصميم گرفته ش��ده در ش��رايط 
اقتصادي كنوني، با تداوم سياست هاي شكست خورده 
در حوزه اينترنت، از جيب مردم، ۵۰ هزار ميليارد تومان 
به حساب كاس��بان فيلترينگ واريز شود؟ وي در ادامه 
اظهار كرد: فراموش نكنيد مردم صرفاً براي س��رگرمي 
در پلتفرم هاي جهاني حضور ندارند، بلكه ش��بكه هاي 
اجتماعي بس��تر فعاليت هاي اقتصادي ب��راي هزاران 
كس��ب وكار و ابزار تحقيق و پژوهش هزاران دانشجو و 
استاد در كش��ور است. نماينده مردم اردبيل در مجلس 
تصريح كرد: چرا مردم بايد ماهانه هزاران ميليارد تومان 
هزينه كنند تا به پلتفرم هايي دسترسي داشته باشند كه 
وكلا و مسوولان حرف هاي خود را در آنجا مي زنند؟ آيا 
درست است كه مردم براي شنيدن حرف هاي مسوولان 
نيز نيازمند فيلترش��كن باشند و ماهانه هزينه زيادي را 

براي خريد فيلترشكن صرف كنند؟
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تکليف وزارت ارتباطات برای 
نسل پنجم اينترنت چيست؟

طبق گفته وزير ارتباطات و فناوری اطلاعات، بر اساس 
سند ملی طرح کلان و معماری شبکه ملی اطلاعات، اين 
وزارتخانه بايد تا پايان سال 1۴۰۴، 1۰ درصد از ارتباطات 
سيار را بر اساس فناوری نسل پنجم )۵G ( ارائه دهد. به 
گزارش ايسنا، از آنجا که اخبار نسل پنجم اينترنت در 
گوشه و کنار جهان منتشر شده و کاربران بسياری در 
انتظار اجرای آن هستند، کشورهای مختلفی با همکاری 
بزرگ ترين اپراتورهای اينترنت و غول های تکنولوژی 
در جهان درصدد برقراری اين نس��ل جديد از اينترنت  
هستند. گفته شده پهنای باند اين نسل از اينترنت بسيار 
بالاست، بنابراين اگر فناوری ۵G را مصداق يک اتوبان 
در نظر بگيريم، شايد فناوری ۴G  يک اتوبان دو باندی 
و فناوری ۵G  همان اتوبان با چهار باند باشد، بنابراين 
س��رعت و کيفيت آن بالاتر م��ی رود. در همين رابطه 
به تازگی عيس��ی زارع پور - وزي��ر ارتباطات و فناوری 
اطلاعات- با انتشار پستی در يک پيام رسان داخلی اظهار 
کرد: بر اساس سند ملی طرح کلان و معماری شبکه ملی 
اطلاعات، وزارت ارتباطات و فناوری اطلاعات بايد تا پايان 
س��ال 1۴۰۴،  1۰ درصد از ارتباطات سيار را بر اساس 

فناوری نسل پنجم ۵G ارائه دهد.

راه اندازی موتور جست وجوی 
بومی و زير ساخت های آن

رييس پژوهش��گاه ارتباطات و فن��اوری اطلاعات 
گفت: پژوهشگاه در آزمايشگاه جويشگر بومی، زير 
ساخت های پژوهشی و فنی موتور جستجوی بومی 
را آماده سازی می کند. محمد رضوی زاده در گفتگو 
با مهر در خص��وص آخرين وضعيت پ��روژه موتور 
جس��ت وجوی بومی گفت: پروژه موتور جستجوی 
بومی در پژوهشگاه در س��ال های گذشته کارهای 
وس��يعی انجام ش��ده ولی در حال حاضر اولويت ما 
ارائه خدمات آزمايشگاه جويشگر است. وی با اشاره 
به اينکه توس��عه موتور جس��تجوی بومی نيازمند 
مقدماتی اس��ت که به عنوان مثال بحث خط و زبان 
فارسی بايد توس��عه پيدا کند افزود: در حال حاضر 
در پژوهش��گاه، پروژه آزمايش��گاه اعتبارسنجی و 
ارزيابی حوزه خط و زبان فارسی انجام می شود البته 
فقط بخش ارزيابی حوزه خط و زبان فارسی در اين 
آزمايشگاه مطرح نيست، توسعه ابزارها، محصولات 
و ديتاس��نترهايی که در اين حوزه نياز است، در اين 
پژوهش��گاه همزمان اجرا می ش��ود. رضوی زاده در 
ادامه تصريح کرد: اينطور نيست که پروژه جويشگر 
بومی در پژوهشگاه تعطيل شود ولی در حال حاضر 
تکليفی از س��مت وزارت ارتباطات برای پژوهشگاه 
مش��خص نش��ده و متولی اصلی اين پروژه سازمان 

فناوری اطلاعات است.

هزينه هاي ميلياردي فيلترينگ، صداي نماينده مجلس را هم درآورد

فيلترشكن هايي كه همه را شاكي كرده!

برگ سبز و سند کمپانی خودرو سواری سمند ال ایکس-  مدل  1390  - رنگ سفید 
شماره موتور: 12489323472

NAAC91CC9BF851756  :شماره شاسی
با شماره پلاک:  ایران 19 – 836  هـ  12  

متعلق به خانم نسـترن نقی زاده   به شماره ملی  3255814162   مفقود و از درجه 
اعتبار ساقط می باشد.

مفقودی
برگ سبز خودرو سواری سمند-  مدل  1389  - رنگ سفید روغنی

شماره موتور: 14789004855
NAACRIHSAAF710239  :شماره شاسی

با شماره پلاک:  ایران 19 – 575  س  67  
متعلق به خانم یگانه فیض الهی   به شـماره ملی  4490267721   مفقود و از درجه 

اعتبار ساقط می باشد.

مفقودی
برگ سبز تراکتور کشاورزی-  مدل  1393  - رنگ قرمز روغنی 

YAW0174C :شماره موتور
N3HKTAA5DEHP21560  :شماره شاسی

با شماره پلاک:  ایران 19 – 697  ک  22  
متعلق به آقای اردشیر اکبری آرام   به شماره ملی  3252126745   مفقود و از درجه 

اعتبار ساقط می باشد.

مفقودی
برگ سبز  و سند کمپانی خودرو سواری رنو تندر90-  مدل  1395  - رنگ سفیدشیری 

روغنی 
100019606RR130180 :شماره موتور

NAALSRALDGA246908  :شماره شاسی
با شماره پلاک:  ایران 19 – 252  د  41  

متعلق به آقای محمد هادی ارباب  به شـماره ملـی  3256272126   مفقود و از درجه 
اعتبار ساقط می باشد.

مفقودی

شرکت آب و فاضلاب استان آذربایجان غربی در نظر دارد نسبت به فروش 4 قطعه از املاک خود به شرح جدول ذیل را از طریق مزایده عمومی اقدام نماید، لذا کلیه 
مزایده گران واجد شرایط می توانند به دو شیوه به شرح بندهای 1 و 2 زیر ،  اسناد مزایده را دریافت نمایند.

1- از تاریخ 1402/03/20 لغایت 1402/03/31 با ارائه معرفی نامه کتبی و رسید واریز مبلغ 1،000،000 ریال به حساب جاری سیبا شماره 0105719774005 نزد بانک 
ملی ، اسناد مزایده را از نشانی : ارومیه چهار راه مخابرات شرکت آب و فاضلاب استان آذربایجان غربی »دفتر حقوقی و قراردادها « در ساعات اداری اخذ و پس از 

تکمیل عودت نمایند و برای کسب اطلاعات بیشتر در ارومیه با شماره 04431945232 )رئیس گروه تحصیل و تملک اراضی ( تماس حاصل فرمایند.
جدول مشخصات املاک مورد مزایده

* توضیح ردیف 4 : )در اضلاع شمالی و غربی جمعا43/16 متر مربع عقب نشینی دارد(
2- واریز مبلغ مندرج در جدول فوق به حساب جاری سیبا شماره 0105719774005 نزد بانک ملی و دریافت اسناد در بازه زمانی تعیین شده در بند )1( از پایگاه 

 http://iets.mporg.ir ملی اطلاع رسانی مناقصات و مزایدات به آدرس
با توجه به احتمال نیاز به مکاتبات و یا اصلاحیه های بعدی در خصوص اسناد مزایده و غیره ، الزامی است مزایده گر به هنگام دریافت اسناد از سایت اینترنتی نسبت 
به ثبت مشخصات مورد نیاز : 1-عنوان مزایده 2- نام شرکت/ شخص 3-مدیر عامل 4-پست الکترونیکی 5- شماره تلفن ، فکس ، شماره تلفن همراه 6- آدرس  ، 
در سایت اقدام و فیش واریزی از بابت خرید اسناد را حداکثر تا 48 ساعت پس از پایان زمان فروش اعلام شده با درج مشخصات بالا بر روی فیش به مسئول مزایده 

تحویل و یا به شماره 04433461070 فاکس نمایند. 
بدیهی است در صورت عدم اطلاع رسانی به مزایده گزار و همچنین عدم تحویل فیش امکان مکاتبه با مزایده گر مقدور نبوده و مسئولیت ناشی از عدم دریافت 
اصلاحیه های احتمالی اسناد به عهده مزایده گر خواهد بود همچنین فیش های واریزی خارج از بازه زمانی تعیین شده قابل قبول نبوده و در لیست مزایده گران 

قرار نخواهد گرفت.
ضمنا مزایده گران باید فیش واریزی را به همراه اسناد مزایده تحویل دهند. 

شرایط پرداخت بهای ملک :
برنده مزایده موظف است ظرف مدت 20 روز نسبت به پرداخت کل بهای پیشنهادی ملک و هزینه های قانونی مترتبه به صورت نقدی اقدام و فیش های واریز را 
تحویل دفتر حقوقی و قراردادها نماید درغیر اینصورت تضمین شرکت در مزایده ضبط و درصورت وجود برنده دوم ملک مورد نظر به وی واگذار خواهد شد و برنده 

مزایده حق هرگونه ادعا و اعتراض در این خصوص را از خود سلب و ساقط می نماید.
آخرین مهلت تسلیم اسناد و پاکات مزایده ساعت 10:00 صبح روز یکشنبه تاریخ 1402/04/11 محل ارومیه ، چهار راه مخابرات ، دبیرخانه شرکت آب و فاضلاب 

آذربایجان غربی )پس از رویت دفتر حقوقی و قراردادها ( می باشد.
جلسه گشایش پاکات قیمت پیشنهادی مزایده گران در ساعت 10:00 صبح روز دوشنبه تاریخ 1402/04/12  در محل دفتر مدیر عامل مزایده گر خواهد بود.

توجه: لازم به ذکر  اسـت اسـناد مزایده در پاکت لاک و مهر شـده حاوی پاکات الف و ب و ج پس از رویت دفتر حقوقی و قراردادها تحویل دبیرخانه شرکت آب و 
فاضلاب آذربایجان غربی گردد.

تاریخ نشر آگهی نوبت اول : 1402/03/20                            تاریخ نشر آگهی نوبت دوم : 1402/03/22 
)هزینه چاپ آگهی و حق الزحمه کارشناسان ارزیاب به عهده برنده مزایده می باشد(

فراخوان برگزاری مزايده عمومی
)) آب امانت فرزندان ماست، امانتدار باشیم ((

شركت آب و فاضلاب آذربایجان غربي  ) سهامی خاص(

مورد ردیف
مشخصات ثبتی ملکنشانی محل وقوع ملکمزایده

نوع سند مساحت )مترمربع(
مالکیت

کاربری 
ملک

قیمت پایه 
کارشناسی )ریال(

تضمین شرکت در 
مزایده )ریال( اعیانعرصه

یک قطعه 1
زمین

ارومیه- شهرک ولیعصر- 
روبرروی مجتمع شفق

11486فرعی از 101 اصلی 
مفروز از 2138 فرعی از 
اصلی مذکور- قطعه 110

46،000،000،0002,380,000,000مسکونیرسمی---230

یک باب 2
ساختمان

سلماس-خیابان شهید 
بهشتی شمالی –تقاطع صدر

11 فرعی از 793 و 3901 
76،000،000،0003,280,000,000مسکونیرسمی95+633/97236اصلی بخش 12

یک قطعه 3
زمین

سلماس- بخش تازه شهر-
خیابان پاسداران تقاطع 

خیابان آقابیگی

2043فرعی از 22 اصلی 
مفروز از 1525فرعی از 

اصلی مذکور
8،500،000،000850,000,000مسکونیرسمی---567/30

یک باب * 4
1620فرعی از 1 اصلی مفروز اشنویه خیابان ساحلیساختمان

46،200،000،0002,386,000,000مسکونیرسمی354200از636 فرعی از اصلی مذکور

نوبت دوم

شرکت آب و فاضلاب استان 
آذربایجان غربی

وزارت نیرو
شركت مهندسي آب و فاضلاب كشور

)مادر تخصصي(

شركت شهركهاي صنعتي خراسان رضوي در نظر دارد مناقصه عمومي اجرای پروژه تکميل آسفالت قسمتي از معابر شهرک صنعتي تربت حيدريه2 
با مشخصات زير را از طريق سامانه تداركات الكترونيكي دولت برگزار نمايد. كليه مراحل برگزاري مناقصه از دريافت اسناد مناقصه تا ارائه پيشنهاد 
مناقصه گران و بازگشايي پاكتها از طريق درگاه سامانه تداركات الكترونيكي دولت )ستاد( به آدرس www.setadiran.ir انجام خواهد شد و لازم 
است مناقصه گران در صورت عدم عضويت قبلي، مراحل ثبت نام در سايت مذكور و دريافت گواهي امضاي الكترونيكي را جهت شركت در مناقصه 

محقق سازند. تاريخ انتشار مناقصه در سامانه 1۴۰2/۰3/21 مي باشد.
آخرین مهلت زماني دریافت اسناد مناقصه از سایت: ساعت 13 مورخ 1۴۰2/۰3/2۵

مهلت زماني ارائه پیشنهاد: ساعت 13 مورخ 1۴۰2/۰۴/۰۵
زمان بازگشایي پاكتها: ساعت 13 مورخ 1۴۰2/۰۴/۰۶

اطلاعات تماس شركت شهركهاي صنعتي خراسان رضوي جهت دریافت اطلاعات بیشتر در خصوص اسناد مناقصه و ارائه پاكتهاي 
»الف« : مشهد- بلوار خیام- بعد از خیام 35- تلفن: 37642005- نمابر 37642003

اطلاعات تماس سامانه ستاد جهت انجام مراحل عضویت در سامانه: مركز تماس 1۴۵۶
مشخصات کار: اجراي حدود 13۰۰ مترمکعب اساس و ۴2۵۰۰ مترمربع سانتيمتر آسفالت بيندر.
مبلغ برآورد: 2۰.۰۰۵.۸3۹.۵2۸ ريال بر اساس فهارس بهاي سال 1۴۰2 )اعتبار طرح عمراني(.

مدت انجام كار: 4 ماه.
تضمین شركت در مناقصه: يک ميليارد و سيصد هزار ريال به صورت تضامين قابل قبول مربوط مندرج در آيين نامه تضمين معاملات دولتي به 

شماره 123۴۰2/ت۵۰۶۵۹ه� مورخ ۹۴/۹/22.
رشته و پایه تشخیص صلاحیت پیمانكاران: راه و ترابري -  هر يک از پايه ها.

فراخوان مناقصه عمومي

روابط عمومی شركت شهركهاي صنعتي خراسان رضوي

نوبت دوم
شناسه آگهي : 1509593

کارفرما : اداره کل راهداری و حمل ونقل جاده ای استان آذربایجان غربی 
آدرس : ارومیه -  خیابان والفجر 2 -  نرسیده به پل میثم -  اداره کل راهداری و حمل ونقل جاده ای استان آذربایجان غربی 

شناسه آگهي : 1510609آگهی مناقصات

جمهوری اسلامی  ایران
وزارت راه و شهرسازی

سازمان راهداری و حمل ونقل جاده ای استان آذربایجان غربی

- پیمانکاران دارای رتبه حداقل 5 راه و ترابری از سازمان برنامه و بودجه می توانند در این مناقصه شرکت نمایند. 
پیمانکاران دارای رتبه حداقل 5 راه و ترابری  دارای تایید صلاحیت ایمنی پیمانکاری HSE )اشخاص حقوقی(  از وزارت تعاون کار و رفاه اجتماعی)یا 

اداره کل استانی(
1( تحویل )فروش( اسناد مناقصه از تاریخ 1402/03/21  تا تاریخ  1402/03/28 می باشد. 

)www.setadiran.ir (فقط از طریق سامانه تدارکات الکترونیکی دولت به آدرس
2( مهلت ارسال پاسخ فراخوان تا ساعت 10:00 روز سه شنبه مورخ 1402/04/06

3( تاریخ بازگشایی پیشنهادها از طریق سامانه ستاد روز چهارشنبه ساعت 00: 09 مورخ  1402/04/07

تضمینبرآورد اولیهشماره مناقصهنام پروژهردیف
74,049,979,3323,702,498,967 29-م-02بهسازی و آسفالت راه روستایی جاده زیوه به ممکان)نرگی-ممکان( شهرستان ارومیه1



تعادل |
همايش قطب نماي تجاري تركيه برگزار شد. فعالان 
اقتصادي در اي��ن همايش با واكاوي تج��ارت با اين 
همسايه عنوان كردند كه در عرصه تجارت خارجي، تراز 
تجاري نه براي ايران و نه تركيه مثبت نيست و دو كشور 
فقط كالاهاي خود را از مسير يكديگر ترانزيت مي كنند. 
به گفته آنها، اين تجارت شفاف و روشن و خوش بينانه 
نيست. آنها مي گويند: موانع و مشكلات تجارت بيش 
از اينكه به تعرفه هاي گمركي مرتبط باشد به روندها 
و رويه ها و هزينه هاي اضافي مربوط است كه بر تجار 
مترتب مي شود. از اين رو، بخش دولتي بايد تسهيل 
روند تجارت براي بازرگانان با استفاده از تكنولوژي هاي 
نوين و پرهيز از اقدامات پيچيده و سنتي را دنبال كند. 
آنها در با تأكيد بر عنصر شفافيت در تجارت، خواستار 
اين ش��دند كه همه قوانين و هزينه هايي كه متوجه 
تجارت هستند بايد ش��فاف و اسناد آنها در دسترس 
تجار باشند. درهمين حال، رييس اتاق مشترك ايران 
و تركيه، از دولت خواس��ت كه »تجارت ايران و تركيه 
به بخش خصوصي واگذار ش��ود.« به گفته او، بخش 
خصوصي مي تواند ظرفيت 15 ميليارد دلاري ايران 

در تجارت با تركيه را محقق كند.

   آناليز تجارت ايران و تركيه
در آخرين داده هاي بانك جهاني، كارنامه تجارت ايران 
وتركي��ه مورد واكاوي قرار گرف��ت. جزييات اين آمار 
نشان مي دهد تركيه كسري هاي تجاري متوالي طي 
29 سال تجربه كرده است. بررسي مقايسه اي حجم 
تج��ارت ايران و تركيه روايت از اي��ن موضوع دارد كه 
روند اين شاخص در دو كشور طي سال هاي 1993تا 
2008 به صورت هماهنگ حركت كرده و تا حدودي 
اختلاف كمي داشته است. با اين حال بعد از سال 2009 
با وجود اوضاع و شرايط حاكم بر دو كشور اين اختلاف 
شدت يافته و رفته رفته عميق تر شده است. در سال 
2021 تف��اوت حجم تجارت ايران ب��ا حجم تجارت 
تركيه به بيش از 420 ميليارد دلار رسيده كه اين رقم 
از تفاوت معنادار وضعيت تجارت دو كش��ور همسايه 

خبر مي دهد. 
با اين حال س��اير ش��رايط نيز منجر به نوسات حجم 
تجارت تركيه طي سال هاي اخيرشده است به طوري 
كه با پاندمي كرونا در سال 2020، حجم تجارت تركيه 
متاثر از اين رويداد، نس��بت به س��ال قبل با كاهش 7 
درصدي همراه بوده است. نهايتا آمارها نشان مي  دهد 
حجم تجارت كشور تركيه در سال 2021 با ثبت يك 
جهش صعودي به بالاترين سطح طي 29 سال گذشته 
رسيده اس��ت. اين رقم معادل 580ميليارد دلار ثبت 
شده است كه نسبت به س��ال قبل رشد 32 درصدي 

را نشان مي دهد.
مطابق آمارها، حجم تجارت ايران بعد از 2012 )تحريم 
پتروشيمي ايران( به شدت كاهش يافته و مسير نزولي 
را طي كرده است. در سايه تداوم تحريم هاي بين المللي 
و شيوع كرونا، در سال 2020حجم تجارت ايران با افت 
ش��ديدي مواجه بوده و معادل 105ميليارد دلار )در 
سطح سال 2004( رقم خورده است. اگرچه اين رقم 
در سال 2021 اندكي بهبود يافته اما وضعيت تجارت 
ايران در مقايسه با تركيه به شدت نامساعد بوده است.

همچنين با نگاهي به جزيي��ات آمار تجارت خارجي 
)نفت و غير نفت( دو كش��ور مي ت��وان روند صادرات 
و واردات تركي��ه و اي��ران را م��ورد واكاوي ق��رار داد. 
به طوري كه روند ص��ادرات ايران پس از ثبت يك قله 
درسال 2011در ادامه مسير نزولي را طي كرده است. 
ارزش صادرات در آن مقطع معادل156ميليارد دلار 
ثبت ش��ده است كه در مقايس��ه با ارزش 77ميليارد 
دلاري صادرات در سال 2021 از كاهش 47 درصدي 
صادرات خبر مي دهد. آمارها حاكي از آن اس��ت كه 
محور صادرات تركيه طي 29 س��ال صعودي بوده و 
داده هاي صادرات تركيه راوي ثبت يك ركورد جديد 
است، به طوري كه رشد40درصدي صادرات در سال 
2021 نس��بت به س��ال قبل، ارزش دلاري صادرات 

تركيه را 289ميليارد دلار رقم زده است.
بررسي روند واردات كشور ايران نشان مي دهد ارزش 
واردات در سال 2012به بالاترين سطح رسيده بود و 
مشابه با روند صادرات درادامه مسير نزولي را در پيش 
گرفته اس��ت. ارزش دلاري واردات در سال 2021 با 
اندكي رشد نسبت به سال قبل در حدود77.5ميليارد 

دلار برآورد شده است.

رون��د واردات تركي��ه همانن��د ص��ادرات آن پس از 
سال 2008 به شدت نوساني بوده و با اوج و فرود هايي 
همراه بوده است. با اين حال مسير صعودي را در بازه 
مورد مطالعه پش��ت سر گذاشته اس��ت. برآورد هاي 
ص��ورت گرفته بيانگ��ر اين موضوع اس��ت كه ارزش 
291ميليارد دلاري واردات در س��ال 2021 با رش��د 
25 درصدي نس��بت به س��ال قبل به نقطه اوج خود 

رسيده است.

   روند تراز تجاري ايران و تركيه
مروري بر آمارهاي ص��ادرات و واردات ايران و تركيه 
نش��ان مي دهد طي س��ال هاي 1993 تا 2021تراز 
تجاري ايران در طي اين مدت اغلب مثبت بوده است. 
در مقابل رقم تراز تجاري تركيه طي اين سال ها اكثرا 

منفي برآورد شده است. 
از بررس��ي روند تراز تجاري ايران مش��اهده مي شود 
پس از تجربه تراز تجاري منف��ي در ابتداي بازه مورد 
بررسي نهايتا درسال 2005 فزوني صادرات بر واردات 
موجب مازاد تجاري 14.1ميليارد دلاري شده است 
كه اين رقم پس از چند جهش مثبت، در سال 2011 
با مازاد تج��اري 54.1ميلي��ارد دلاري بالاترين رقم 
مثبت تراز تجاري را طي 29 س��ال ثبت كرده است. 
در ادامه اين شاخص مسير نزولي را طي كرده است و 
در سال هاي2019 و 2020فزوني واردات بر صادرات 
باعث كسري تجاري شده است. اما ارزيابي روند تراز 
تجاري كشور تركيه نشان مي دهد در اغلب سال هاي 
مورد بررسي منفي بود و در سال 2011با ثبت كسري 
تجاري61 ميليارد دلاري بيش��ترين رقم منفي تراز 
تجاري را طي مدت مطالعه ثبت كرده است و در سال 
2019 رقم تراز تجاري مثبت شده است با اين حال در 
سال هاي 2020 و 2021 همچنان ترازتجاري منفي 

بوده است.

   خواست بخش خصوصي چه بود؟ 
روز گذشته شاهد برگزاري همايش تخصصي »قطب 
نماي تجارت تركيه« با حضور برخي متوليان دولتي 
و اعضاي بخش خصوصي در اتاق ايران بوديم. در اين 
نشست مهرداد س��عادت، رييس اتاق مشترك ايران 
و تركيه با طرح درخواس��ت واگذاري تجارت ايران با 
تركيه به بخش خصوصي گفت: دولت نمي تواند تاجر 
خوبي باشد. اما بخش خصوصي واقعي پاي كار آمده 
و مي تواند با حمايت دولت فعاليت كند. او با اش��اره به 
اينكه ايران نتوانست ظرفيت 15 ميليارد دلاري خود 
را از حجم تجارت 500 ميليارد دلاري تركيه در سال 
گذش��ته محقق كند ادامه داد: اگرچه صادرات ما به 
تركيه رو به رشد است اما راضي كننده نيست. در حالي 
كه ما براي تحقق اين 15 ميليارد دلار نياز به بازاريابي 
نداريم و اين سهم مربوط به كالاهاي مزيت دار ماست. 
بنابراين بايد با اعتماد به بخش خصوصي اين پتانسيل 
عملياتي ش��ود. 85 درصد اقتصاد تركيه در دس��ت 

بخش خصوصي است و آنها بيشتر تمايل دارند با بخش 
خصوصي ايران وارد تعامل شوند اما در ايران اين امكان 
كمتر براي مشاركت بخش خصوصي فراهم است. او 
تأكيد كرد: بايد هر چ��ه زودتر تجارت ترجيحي بين 
ايران و تركيه به سرانجام برسد و كميسيون مشترك 
اقتصادي دو كشور هم بعد از مدت ها وقفه برگزار شود.

   چشم انداز تجارت با تركيه تا سال 1404
در ادامه ف��رزاد پيلتن، مديركل دفتر غرب آس��ياي 
س��ازمان توس��عه تجارت با تأكيد بر اينك��ه ايران و 
تركيه مي توانند شركاي تجاري بسيار مناسبي براي 
هم باش��ند ادامه داد: در زمينه ص��ادرات مي توانيم 
رش��د بيش��تري را با تركيه هدف گذاري كنيم چون 
زيرساخت ها تقريباً فراهم است. در زمينه واردات هم 
تركيه مي تواند نقش ويژه در تأمين نيازهاي كش��ور 
داشته باشد. در زمينه ترانزيت همكاري هاي خوبي بين 
دو كشور وجود دارد و ايران و تركيه گذرگاه هاي خوبي 
براي صادرات كالاهاي يكديگر به كش��ورهاي ثالث 
هستند. به گفته او خدمات فني و مهندسي، صادرات 
مجدد و توليد مش��ترك مي تواند از ديگر زمينه هاي 

بسيار خوب همكاري ميان ايران و تركيه باشد.
او با اشاره به موافقت نامه تجارت ترجيحي ميان ايران 
و تركيه گفت: اي��ن موافقت نامه 400 ت��ا 500 كالا 
بين دو كش��ور را در بر مي گيرد ام��ا برخي از اين كالا 
مشمول تحريم ها ش��ده اند و بنابراين براي اثربخشي 

اين موافقت نامه بايد مذاكرات بيشتري انجام بدهيم.
پيلت��ن دريافت ع��وارض از برخي كالاه��اي ايراني 
فراتر از عرف بين الملل ي��ا ايجاد محدوديت هايي در 
ترانزي��ت كالاه��اي ايراني و ايج��اد انحصاراتي براي 
برخي ش��ركت هاي ايراني در ب��ازار تركيه را از جمله 
موانع موجود در توسعه روابط دو كشور دانست و گفت: 
درصدد حل وفص��ل اين مس��ائل از طريق گفت وگو 
هس��تيم. او تأكيد كرد: تا س��ال 1404 هدف گذاري 
حداقل 15 ميليارد دلاري در تجارت با تركيه تعريف 
كرديم كه قرار اس��ت با كمك بخش خصوصي اتفاق 

بيفتد.

   تجارت با تركيه شفاف و خوش بينانه نيست
بولند اورهان، رايزن بازرگاني ارشد سفارت تركيه در 
تهران نيز در اين نشست با بيان اينكه همسايگي تركيه 
با اروپا مزيت هاي ويژه اي را به تركيه مي دهد ادامه داد: 
موانع و مشكلات تجارت بيش از اينكه به تعرفه هاي 
گمركي مرتبط باشد به روندها و رويه ها و هزينه هاي 
اضافي مربوط است كه بر تجار مترتب مي شود. بخش 
دولتي بايد تس��هيل روند تجارت ب��راي بازرگانان با 
اس��تفاده از تكنولوژي هاي نوين و پرهيز از اقدامات 
پيچيده و س��نتي را دنبال كند. او ب��ا تأكيد بر عنصر 
شفافيت در تجارت گفت: همه قوانين و هزينه هايي 
كه متوجه تجارت هستند بايد شفاف و اسناد آنها در 
دسترس تجار باشند. هرچه نقش اتاق هاي بازرگاني 

و اتاق هاي مش��ترك و مجامع صادرات��ي در تجارت 
پررنگ تر شود مي تواند شفافيت را افزايش دهد.

فراز چمن��ي رييس گروه تركيه در دفتر غرب آس��يا 
سازمان توسعه تجارت با اشاره به ضرورت هاي اصلاح 
موانع مذاك��رات تجاري ايران و تركيه گفت: س��طح 
تجارت اي��ران و تركيه را از 1.5 ميلي��ارد دلار به 22 
ميليارد دلار در س��ال 2012 رس��انديم اما بعد از آن 
اتفاقات خوبي رخ نداد. اگرچه چشم انداز 30 ميليارد 
دلاري در حج��م مبادلات دو كش��ور تعيين ش��د و 
موافقت نامه تجارت ترجيحي به امضا رسيد اما همه 

اينها كاركرد خود را از دست دادند.
او با بيان اينكه هر دو كش��ور موانعي در مسير تجارت 
با يكديگر ايجاد كردند افزود: اگرچه در س��ال 1400 
حجم تجارت دو كش��ور به 13 ميليارد دلار رسيد اما 
مساله اين اس��ت كه اين رقم در بازار دو كشور جذب 
نمي ش��ود. يعني تراز تجاري نه براي ايران و نه تركيه 
مثبت نيست و دو كشور فقط كالاهاي خود را از مسير 
يكديگر ترانزيت مي كنند. اين تجارت شفاف و روشن 

و خوش بينانه نيست.
به گفته او توسعه موافقت نامه تجارت ترجيحي، به روز 
كردن موافقت نامه تجارت مرزي دو كشور، توسعه و 
مدرنيزه كردن بازارچه ه��اي مرزي طبق تفاهم نامه 
سال 1391 و حل كليه مشكلات تجاري دو كشور و 
توسعه روابط در قالب تفاهم نامه جامع همكاري هاي 
مشترك تجاري ايران و تركيه از جمله اقدامات سازمان 
توسعه تجارت براي افزايش همكاري هاي تجاري ايران 

و تركيه است.
در بخش ديگري از اين همايش، حس��ين ميرمحمد 
صادقي، رييس موسس��ه آموزش��ي و پژوهشي اتاق 
ايران با بيان اينكه در اين موسس��ه سياست افزايش 
همكاري هاي آموزش��ي با اتاق هاي مشترك دنبال 
مي ش��ود ادامه داد: اختلافات قراردادي در تجارت ها 
اجتناب ناپذير است. بنابراين در يك قرارداد بايد دو كار 
انجام شود؛ اول اينكه مشخص شود قانون صالح براي 
تفس��ير آن قرارداد، قانون كدام كشور يا كنوانسيون 
بين المللي است. دوم اينكه اختلاف بايد در چه مرجعي 
حل شود؛ دادگاه يا داوري؟ او با اشاره به اينكه معمولًا 
در قراردادهاي تجاري داوري روش مقبول تري است 
گفت: حفظ مس��اله محرمانگي، س��رعت رسيدگي 
در داوري برخ��ورداري از تخص��ص در داوري، ارزاني 
فرآيند رسيدگي و امكان چند داوري از جمله مزاياي 
داوري نس��بت به دادرسي هس��تند. به اين دلايل در 
اختلافات دنيا بيشتر به امر داوري توجه مي شود كه 
مي تواند موردي يا سازماني باش��د. داوري سازماني 
اين حسن را دارد كه نظم بيشتري دارد و محل داوري 
معلوم است هرچند داوري س��ازماني گران تر است. 
ميرمحمدصادق��ي تأكيد كرد: يك��ي از كارهايي كه 
اتاق هاي مشترك مي توانند انجام دهند اين است كه 
آنها هم مراكز داوري داشته باشند تا در موارد اختلاف 

تجار دو كشور بتوانند به آن مراجعه كنند.

رويداداخبار
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تغيير متعدد مالكيت
ذرت هاي فاسد شده 

بررس��ي ها نش��ان مي دهد قبض انب��ار ذرت هاي 
وارداتي در بندر اميرآباد كه اخيرا خبرساز شده است 
چندين بار جابه جا شده است. به گزارش خبرگزاري 
تسنيم، در بندر اميرآباد كه مورد بازديد و سركشي 
رييس قوه قضاييه قرار گرفت، مهم ترين مش��كل 
»فاسد شدن بيش از 2 هزار و 913 تن ذرت« است. 
900 تن از كل ذرت ها متعلق به يك ش��ركت و 2 
هزار تن براي شركت ديگري است؛ در حال حاضر 
شركتي كه مالك 2 هزار تن ذرت است، هنوز اقدامي 
جهت ترخيص محموله ها به عمل نياورده و اين امر 
موجب س��رايت رطوبت حاصل از فساد ذرت ها به 
ديوار هاي كنار انبار و در نتيجه آسيب به سازه شده 
است. همچنين اين ذرت هاي فاسد باعث شده باقي 

ذرت هاي سالم نيز در آلوده شوند.
پيگيري خبرنگار تسنيم، نشان مي دهد، محموله 
3000 تن��ي ذرت متعلق به بخ��ش خصوصي از 
مرداد ماه 1399 وارد بندر نوشهر شده است. به دليل 
عدم ارايه مجوزها و اسنادي از قبيل بارنامه، ليست 
عدل بن��دي و ... امكان اظهار كالا در گمرك فراهم 
نشده است. بر اين اساس بعد از 3 ماه كالاي مذكور 

متروكه مي شود.
در اين بين براي رفع مش��كل كالا از طريق تبادل 
قبض انبار كالا در مرحله اول از ش��ركت ... تجارت 
فيروزه.... به ش��ركت ثانويه جهت ترخيص واگذار 
مي ش��ود. بر اين اس��اس با پيگيري انجام ش��ده 
اظهارنامه متروكه اوليه ابطال مي شود. با توجه به 
مشكلات مربوط به تخصيص و تامين ارز تا فروردين 
ماه 1401 نيز امكان اظهار كالا فراهم نشده است. 
بر اين اساس بعد بي نتيجه بودن تلاش اين شركت 
قبض انبار كالا از شركت دوم به شركت سوم منتقل 
مي شود. هرچند اين اقدام نيز نتيجه اي نداشته و در 
نهايت قبض انبار به شركت اصلي واردكننده منتقل 
مي شود. به اين ترتيب قبض انبار بين 3 الي 4 دفعه 

دست به دست شده است.
در نهايت با پيگيري تمام نهادهاي مسوول بخشي 
از مشكلات مرتفع ش��ده و يك سند براي اظهار به 
گمرك ارايه مي ش��ود. اما در همين حين سازمان 
استاندارد اعلام مي كند محموله در آستانه ترخيص 
به قارچ آلوده شده و بر اين اساس اجازه خروج به كالا 
داده نمي شود. بعد از ورود سازمان استاندارد صاحب 
كالا درخواست مرجوع كالا به كشور ثالث را مي دهد 
اما اين اقدام نيز انجام نمي شود. در نهايت پيشنهاد 
فروش به شركت هاي الكل سازي از طريق سازمان 

اموال تمليكي مطرح مي شود.
مشخص نيست كه در بندر امير آباد هيچ محدوديتي 
خاصي براي تعدد انتقال قب��ض انبار وجود دارد يا 
خير؟ تبادل قبض انبار ب��ه معناي انتقال مالكيت 
كالاست و اين روند تبعات مشخص مالياتي نيز در 

پي خواهد داشت.

تكذيب افزايش ۵0 درصدي 
قيمت مواد شوينده

دبير انجمن صنايع ش��وينده، بهداشتي و آرايشي 
خاطرنشان كرد: انجمن با اين شيوه قيمت گذاري 
پيش��ين مخالف و در اين زمينه با سازمان حمايت 
و وزارت صمت در حال مذاكره اس��ت كه ش��رايط 
معقولي در صنعت شوينده ايجاد كند و تا به امروز 
بحثي از افزايش قيمت، تنظيم جدول و تعيين درصد 
از سوي انجمن مطرح نشده است. حسام بيگدلو در 
گفت وگو با ايلنا، ضمن انتقاد از شيوه قيمت گذاري 
دستوري از س��وي دولت، گفت: در گذشته 3 كالا 
)پودر، صابون و خميردندان( از صنعت مواد شوينده 
مشمول قيمت گذاري پيشيني مي شد اين در حالي 
است كه در سال هاي اخير دولت براي تمام كالاهاي 
توليدي اين صنعت قيمت تعيي��ن مي كند و اين 

موضوع فقط بار مسووليت اش را افزايش مي دهد.
به گفت��ه وي؛ انجمن با اين ش��يوه قيمت گذاري 
پيشيني مخالف و در اين زمينه با سازمان حمايت 
و وزارت صمت در حال مذاكره اس��ت كه ش��رايط 
معقولي در صنعت شوينده ايجاد كند و تا به امروز 
بحث��ي از افزايش قيمت، تنظي��م جدول و تعيين 
درصد از س��وي انجمن مطرح نش��ده و خبري كه 
به نقل از رييس انجمن براي افزايش 50 درصدي 
قيمت مواد ش��وينده در فضاي رس��انه اي كشور 

چرخيد از سوي انجمن تكذيب مي شود.
دبير انجمن صنايع شوينده، بهداشتي و آرايشي با 
بيان اينكه صنعت مواد شوينده سال گذشته افزايش 
قيمت 25 درصدي را اعم��ال كرد، گفت: افزايش 
قيمت سال گذشته در صنعت مواد شوينده با تورم 
بانك مركزي، همخواني نداش��ت؛ به عبارت ديگر 
صنعت كمتر از تورم موجود افزايش قيمت را اعمال 
كرد؛ هر چند انجمن در نهايت با مسوولان مربوط 
با افزايش 40 درصدي قيمت ها به توافق رسيدند 
اما در عمل 25 درصد آن اعمال و 15 درصد مانده 

پايان سال اجرا شد.
بيگدلو دولت را عامل اصل��ي افزايش قيمت ها  در 
صنايع مختلف معرفي كرد و افزود: دولت ها با تغيير 
سال حقوق و دستمزد، هزينه حامل هاي انرژي و ... 
را افزايش مي دهند از اين رو نمي توان انتظار داشت 
كه قيمت  محصولات در 2 سال متوالي ثابت بماند 
از اين رو همه صنايع خواس��تار تغيير در قيمت ها 
هس��تند. بخش قابل توجهي از قيمت مواد اوليه 
در ايران در دس��ت دولت اس��ت و پتروشيمي ها و 
بورس قيمت ها را تعيين و اعلام مي كنند و همين 
موضوع در نهايت افزايش ن��رخ كالاها را به همراه 
مي آورد، همچنين س��ازمان راه��داري از ابتداي 
خرداد سال جاري افزايش 30 درصدي كرايه حمل 
جاده اي برون شهري را اعمال كرد پس وقتي تمام 
فاكتورهاي توليد افزايش قيمت را تجربه مي كند 

معقولانه نيست كه بخواهيم قيمت ها ثابت بماند.

صدور مجوز فروش آني 
كالاهاي سريع الفساد 

بر اس��اس مصوبه هيات دولت تكليف كالاهاي قاچاق 
كشف شده، مشخص شد. به گزارش خبرگزاري تسنيم، 
اخيرا دس��تورالعمل نحوه تحويل و تح��ول، نگهداري 
و تعيين تكليف كالاهاي موضوع م��واد 25، 25 مكرر، 
26 و بند الف ماده 27 قانون مب��ارزه با قاچاق كالا و ارز 
و دام ابلاغ ش��ده است. گمرك جمهوري اسلامي ايران  
بر اساس اين دس��تور العمل كه در دولت تصويب شده 
اس��ت كالاهاي موضوع بند )الف( ماده )27( قانون در 
صورت دارا بودن قابليت مصرف انس��اني به تشخيص 
وزارت بهداشت درمان و آموزش پزشكي سازمان غذا و 
دارو پس از اخذ دستور از مرجع صالح رسيدگي كننده 
با يكي از روش هاي زير تعيين تكليف مي گردد. الف- در 
صورت اعلام نياز دستگاه هاي متكفل امور عمومي مانند 
هلال احمر جمهوري اسلامي ايران و دانشگاه هاي علوم 
پزشكي استان محل، كشف كالاهاي موضوع اين بند 
مطابق قوانين و مقررات مربوط ب��ه اين مراجع واگذار 
مي گردد و معادل ارزش آن از محل اعتبارات پيش بيني 
ش��ده مربوط در قوانين بودجه سنواتي كسر مي شود. 
ب- در صورت عدم نياز دستگاه هاي موضوع جزو )الف( 
اين بنده كالا بر اساس ارزش اعلامي كارشناس رسمي 
دادگستري بر اساس ضوابط و تشريفات قانوني به فروش 
رسيده و وجوه حاصل از آن پس از كسر هزينه هاي مربوط 
به كارشناسي و نگهداري به حساب ويژه نزد خزانه داري 
كل كشور واريز مي گردد. دام مكشوفه غير مولد جهت 
ذبح به كشتارگاه هاي اعلام ش��ده توسط وزارت جهاد 
كشاورزي ارسال و پس از ذبح اجزاي آن با رعايت ضوابط 
بهداشتي و قرنطينه اي در اختيار شركت پشتيباني امور 
دام كشور قرار مي گيرد و در صورت نياز به تشخيص اين 
وزارتخانه به منظور تقويت ذخاير راهبردي كشور مورد 
استفاده قرار خواهد گرفت. در صورت توزيع و فروش اين 
كالاها در آمدهاي حاصله پس از كسر هزينه هاي مربوط 
به كارشناسي و، نگهداري به حساب ويژه نزد خزانه داري 
كل كش��ور واريز مي گردد.  دام مول��د با رعايت ضوابط 
بهداشتي و قرنطينه اي مربوط از طريق مزايده و مطابق 
ترتيبات و تش��ريفات قانوني مربوط به فروش رسيده 
و درآمدهاي حاصله پس از كسر هزينه هاي مربوط به 
كارشناسي و نگهداري به حساب ويژه نزد خزانه داري 
كل كشور واريز مي گردد. فروش كالاهاي موضوع اين 
دستورالعمل منوط به رعايت ضوابط ايمني بهداشتي و 
قرنطينه اي است. كالاهاي سريع الفساد و سريع الاشتعال 
يا كالاهايي كه مرور زمان سبب ايجاد تغييرات كمي و 
كيفي در آنها مي ش��ود بلافاصله پس از اخذ مجوزهاي 
بهداشتي ايمني و قرنطينه اي لازم و اخذ دستور از مرجع 
صالح رسيدگي كننده به فروش ميرسد در صورت عدم 
پاسخ ظرف مهلت )48( ساعت با اخذ دستور از مرجع، 
قضايي جهت جلوگي��ري از تضييع بيت المال اقدام به 

فروش با امحاي مي گردد.

ارز خودروسازان
تامين مي شود؟ 

به گفته معاون وزير صمت، در هفته جاري ارز مورد 
نياز خودروسازان بر اساس توافقات انجام شده ميان 
وزارت صمت و بانك مركزي تأمين خواهد شد. ماه 
گذش��ته منوچهر منطقي - معاون صنايع حمل و 
نقل وزير صمت - طي نامه اي به س��ازمان توسعه 
تجارت، ضمن هشدار در مورد توقف خطوط توليد 
خودروسازان، خواستار لغو محدوديت سيستمي 
تخصيص ارز ب��راي صنعت خودرو ش��د و پس از 
انتشار اين نامه اعلام كرد: »مسائل مرتبط با تامين 
ارز صنايع خودرو و قطعه س��ازي كشور رفع شد«. 
اين در حالي بود كه در هفته اول ماه جاري، از نامه 
ديگري درب��اره موضوع تامين ارز خودروس��ازان 
توسط عظيمي - مديرعامل ايران خودرو - رونمايي 

شد كه مربوط به 27 ارديبهشت بود.

گفت وگوي تلفني مديرعامل 
شركت آب و فاضلاب

استان مركزي و پاسخگويي
به سوالات شهروندان

مديرعامل شركت آب و فاضلاب استان مركزي با حضور 
در سامانه ارتباط مردم و دولت )سامد( از طريق ارتباط 
تلفني با ش��ماره 111 به صورت مستقيم پاسخگوي 
سوالات ش��هروندان در موضوعات مرتبط با حوزه آب 
و فاضلاب شد.به گزارش روابط عمومي شركت آب و 
فاضلاب استان مركزي مهندس حشمت الله عباسي 
مديرعام��ل ش��ركت آب و فاضلاب اس��تان مركزي 
صبح روز چهارشنبه س��وم خردادماه ماه با حضور در 
سامانه ارتباط مردم و دولت )سامد( واقع در استانداري 
مركزي، به درخواست ها و مشكلات مطرح شده توسط 
مشتركين رسيدگي نمود. آزاده كرمي مدير دفتر روابط 
عمومي و آموزش همگاني شركت آب و فاضلاب استان 
مركزي در اين رابطه اظهار داشت: به منظور پيگيري 
مشكلات و درخواست هاي مطرح شده، از تمامي افراد 
تماس گيرنده مشخصات لازم از جمله كد ملي و شماره 
تماس دريافت مي شود و پس از رسيدگي هاي لازم در 
اسرع وقت نتيجه پيگيري به آنها اطلاع رساني مي گردد. 
وي با بيان اينكه س��امانه الكترونيكي م��ردم و دولت 
سيستم ارتباطي موثري ميان مردم و مسوولان است 
گفت: از طريق اين سامانه شهروندان مي توانند براحتي 
و بدون مراجعه حضوري درخواست ها و مشكلات خود 
را با مسوولان اس��تان مطرح و پيگيري نمايند. مدير 
روابط عمومي ش��ركت آب و فاضلاب استان مركزي 
همچنين از اطلاع رساني گسترده از طريق رسانه ها و 
فضاي مج��ازي در خصوص زمان و نحوه تماس مردم 
با مديرعامل شركت در س��امانه ارتباط مردم و دولت 

)سامد(، در روز هاي گذشته خبر داد.

فعالان بخش خصوصي در همايش قطب نماي تجار ي تركيه عنوان كردند

تجارت غيرشفاف با همسايه غربي!

پس از كاهش قيمت ها در بازار رخ داد 

انصراف ۵0 درصد متقاضيان خودروهاي مونتاژي در سامانه 
مدير س��امانه يكپارچه خودرو گف��ت: تعدادي از 
متقاضيان خريد خودروهاي داخلي و مونتاژي كه 
در س��امانه يكپارچه خودرو ثبت ن��ام كرده بودند، 
از خريد انصراف دادند، به نظر مي رس��د اين اقدام 
مش��تريان، ناش��ي از كاهش قيمت خودرو در بازار 

باشد.
مهدي تقدسي در گفت وگو با خبرگزاري فارس، اظهار 
كرد: 50 درصد از متقاضيان خودروهاي مونتاژي كه 
در دور اول عرضه يكپارچه خودرو در سامانه، ثبت نام 
كرده بودند بعد از فراخوان خودروساز نسبت به واريز 
وجه خريد خودرو اقدام نكردند و به اين ترتيب از خريد 
خودرو انصراف داده اند كه همين امر موجب خالي شدن 

ظرفيت براي خودروهاي مونتاژي شده است. 
مدير سامانه يكپارچه خودرو افزود: در مورد خودروهاي 
توليد داخلي نيز 20 درصد از ثبت نام كنندگان در دور 

اول عرضه يكپارچه بعد از فراخوان خودروس��از براي 
واريز وج��ه اقدام نكردن��د و به اين ترتي��ب از خريد 
خودرو هاي داخلي انصراف دادند و در حوزه خودروهاي 
داخلي نيز اين اقدام مشتريان موجب ايجاد ظرفيت 
خالي شد. وي در پاس��خ به اين سوال كه در حالي كه 
هنوز موعد تحويل برخي از خودرو فرا نرسيده و موعد 
تحويل تعدادي از خودرو ها اواخر امسال يا سال آينده 
است، چگونه اين آمار به دست آمده است؟ گفت: در 
مورد خودروهاي مونتاژي برخي از خودروس��ازان با 
توجه به اينكه فراخوان هاي سه ماهه اول و دوم سال را 
ارايه كردند و تعدادي از مشتريان آنها نسبت به واريز 
وجه اقدام نكردند، در نتيجه فراخوان دادند تا مشتريان 
خودروهايش��ان كه در دور اول ثبت نام كرده اند براي 
براي واريز وجه اقدام كنن��د و خودرو تحويل بگيرند 
كه در نتيجه اين اقدام خودروساز، همانطور كه اعلام 

شد تعدادي زيادي از مشتريان براي واريز وجه اقدام 
نكردند.  تقدسي گفت: به نظر مي رسد دليل عدم تمايل 
مشتريان نسبت به واريز وجه خريد خودرو و تحويل 

خودرو، روند كاهشي قيمت خودروها در بازار باشد. 
وي  اظهار داشت: روز شنبه با حضور نهادهاي نظارتي، 
اولويت بندي دور دوم عرض��ه يكپارچه خودرو انجام 
ش��ده و براس��اس زمان بن��دي تعيين ش��ده، نتايج 

نوبت دهي در 24 خرداد اعلام مي شود. 
تقدسي بيان داشت: همانطور كه از قبل نيز در سامانه 
يكپارچه اعلام شده است بعد از اعلام نتايج نوبت دهي 
در روز 24 خرداد، بانك ها مكلفند 100 ميليون تومان 
پول بلوكه شده متقاضيان خريد خودرو را آزاد كنند 
تا مردم بتوانند اين پول را از حسابشان برداشت كنند.

به گزارش فارس، فرآيند دور دوم طرح يكپارچه عرضه 
خودروهاي داخلي برمبناي فرآيند نوبت دهي از 20 

ارديبهشت 1402 آغاز ش��د به طوري كه متقاضيان 
خريد خودرو از طريق اين سامانه در فاصله زماني 20 
تا 29 ارديبهش��ت فرصت داشتند تا نسبت به افتتاح 
حساب وكالتي به نام سازمان حمايت نزد بانك ها اقدام 
كنند.  بعد از اين مرحله و پايش اطلاعات مش��تريان، 
متقاضيان كه شرايط لازم را داشتند مي توانستند در 
بازه زماني 3 تا 10 خرداد نسبت به انتخاب خودرو در 
سامانه اقدام كنند و روز گذشته نيز با حضور نهادهاي 
نظارتي مراس��م اولويت بندي تحويل خودرو ها انجام 
شد و در نهايت نيز روز 24 نتايج اولويت بندي تحويل 

خودروها اعلام مي شود. 
هدف از اين طرح؛ عرضه گسترده و شفاف خودروهاي 
داخلي با توجه به افزايش و تثبيت جريان توليد خودرو 
در سال جاري و همچنين برنامه ريزي انجام شده براي 

افزايش مستمر توليد است.
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خبرروز

۲  بيمار كرونايي جان باختند
روابط عمومي وزارت بهداشت، درمان و آموزش پزشكي اعلام كرد:  ۲ نفر از بيماران كوويد۱۹ در كشور جان خود را از دست 
دادند و مجموع جان باختگان اين بيماري به ۱۴۶ هزار و ۲۸۴ رس��يد. همچنين ۱۷ بيمار جديد مبتلا به كوويد۱۹ در كشور 
شناسايي و ۶ نفر از آنها بستري شدند. مجموع بيماران كوويد۱۹ در كشور به ۷ ميليون و ۶۱۲ هزار و ۱۸۲ نفر رسيد. تاكنون 
۷ ميليون ۳۶۷ هزار و ۴۵۰ نفر از بيماران، بهبود يافته يا از بيمارستان ها ترخيص شده اند.۷۱ نفر از بيماران مبتلا به كوويد۱۹ 
در بخش هاي مراقبت هاي ويژه بيمارس��تان ها تح��ت مراقبت قرار دارند. در حال حاضر هيچ شهرس��تان در وضعيت قرمز و 

نارنجي نيست و ۶۵ شهر در وضعيت زرد و ۳۸۳ شهر كشور نيز در وضعيت آبي قرار دارند.

رويخطخبر

دولت بايد لايحه را بازگرداند

لايحه برنامه هفتم توسعه و بندهاي ضد كارگري آن

تعادل|
 برنامه توسعه هفتم از روزي كه رونمايي 
شده تاكنون چالش و مشكلات زيادي را 
به وجود آورده است، بسياري از فعالان كارگري بر اين 
باورند كه اين برنامه بيش از آنكه حامي كارگران باشد، 
عليه حقوق آنهاست. در واقع اين برنامه بيشتر از اينكه 
به فكر منافع كارگران باشد به فكر منافع كارفرماست، 
امنيت ش��غلي كارگران را نشانه گرفته و اميد به آينده 
را براي آنها غير ممكن كرده است. هوشنگ قهرماني، 
كارشناس حوزه كار در اين باره به »تعادل« مي گويد: 
مس��اله مهم اينجاس��ت كه وقتي در برنامه توسعه از 
اس��تخدام معلولان با نصف حقوق صحب��ت به ميان 
مي آيد و اين اجازه را به كارفرما مي دهد كه از وضعيت 
آنها سوءاستفاده كند، درباره كارگران هم نبايد انتظار 
چيزي بيش از اين داش��ته باش��يم. در واقع هدف اين 
برنامه بيشتر جلب رضايت كارفرما است تا اينكه بخواهند 
حقوق كارگران را به آنها بازگردانند. او مي افزايد: مساله 
اينجاست كه وقتي ما ش��رايط را براي اخراج كارگران 
فراهم مي كنيم و ب��ه كارفرما اين اجازه را مي دهيم كه 
به هر دليلي كارگر را از كار اخراج كند و از س��وي ديگر 
كارگران را به دليل نبود شغل و نداشتن امنيت شغلي 
وادار مي كنيم كه با هر شرايطي تن به كار سخت و طاقت 
فرس��ا بدهند، قانون كه در اين باره وجود دارد اش��تباه 
است. قانونگذار يا به شرايط حاكم بر جامعه واقف نيست 
يا ترجيح مي دهد براي منفعت خود طرف پرقدرت يعني 
كارفرما را بگيرد. در هر صورت مساله اينجاست كه لايحه 
برنامه هفتم توسعه بيش از هر چيز به ضرر كارگران و 
به نفع كارفرمايان اس��ت. اين فعال حوزه كارگري در 
پاي��ان مي گويد: به هر حال دولت باي��د قبل از اجرايي 
شدن اين لايحه اصلاحاتي اساسي در آن انجام بدهد، 
مساله فقط حقوق كارگران نيست، مساله حقوق افراد 
معلول، بازنشستگان و ... است. اين برنامه هيچ نشاني 
از افزايش اعتماد عمومي و البته توجه به خواست مردم 
در آن ديده نمي شود. اجرايي شدن اين برنامه مي تواند 
مشكلات بسياري را در بازار كار به وجود بياورد و منجر 

به نارضايتي در بين افراد شود.

   اصلاحات ضد كارگري
از زمان رونمايي از برنامه هفتم توسعه در ۳۰ ارديبهشت 
ماه، كارگران به بندهاي مختلف اين برنامه انتقاد كرده اند، 
از ماده ۱۵ و استاد-ش��اگردي سه ساله با نصف حقوق و 
بيمه و اخراج آس��ان گرفته تا مواد ۶۶ و ۶۷ اين برنامه كه 
سن بازنشس��تگي را افزايش داده و شرايط برخورداري 
از بازنشستگي پيش از موعد در مشاغل سخت را بسيار 
دشوارتر كرده اس��ت. در حالي كه دولت ها در سال هاي 
گذشته به دليل مقاومت كارگران موفق به اصلاح قانون 
كار، قانون تامين اجتماعي و به ثمر رس��اندنِ اصلاحات 
پارامتريك مورد نظر خود نش��دند، به گفته  آيت اسدي 
)عضو كارگري شوراي عالي كار و نماينده رسمي كارگران 
در مذاكرات مزدي( همه  اين اصلاحاتِ ضد كارگري يكجا 
در برنامه هفتم توسعه آمده اس��ت، در واقع خواسته اند 
با يك تير، چند نش��ان بزنند و خواسته هاي ساليانِ درازِ 
سرمايه داران را با هم برآورده سازند. اين فعال كارگري با 
تاكيد بر اينكه متن برنامه هفتم توسعه نشان از اين دارد كه 
قصد تخريب حقوق حقه و قانوني كارگران را دارند؛ به ايلنا 
مي گويد: به نظر مي رسد نمايندگان همه چيز را رها كرده اند 
و فقط در فكر منازعات و بحث هاي انتخاباتي خود هستند؛ 
آنها در س��ال آخر نمايندگي اصلًا به رسالت قانوني خود 
عمل نكردند؛ در بحث دستمزد ۱۴۰۲ كه ما خواستار ورود 
آنها به مساله شديم، هيچ پاسخي ندادند؛ بعد از آن نيز وقتي 
دولت نتوانس��ت به وعده ها پايبند بماند و تورم را كنترل 
كند، باز اقدامي نكردند. در واقع نمايندگان ثابت كردند 
كه نماينده كارگران نيستند. او اضافه مي كند: توقع داريم 
در مورد برنامه هفتم توسعه و بندهاي ضد كارگري آن، 
نمايندگان مجلس با دولت همراه نشوند؛ تصويب بندهاي 
اين متن، به معناي از بين رفتن حقوق تاريخي كارگران 
است، به عنوان نماينده ملت نبايد چنين اجازه اي بدهند.

   برنامه هفتم توسعه
 كاملا خلاف منافع كارگران است

اسدي با تاكيد بر اينكه برنامه هفتم توسعه كاملًا خلاف 
منافع جمع��ي كارگران تنظيم ش��ده؛ مي افزايد: دولت 
وقتي ادعا مي كند »من دولت مردمي ام« اين ادعا به اين 

معناست كه منِ دولت تمام مسائل و مشكلات را به همراهِ 
مردم و با كمك و مشاركت مردم حل مي كنم؛ مگر قرار 
نبوده مشكلات اقتصادي به دست مردم و با اميدآفريني 
حل شود؟ اين چه برنامه اي است كه هيچكس – تاكيد 
مي كنم هيچكس- از آن راضي نيست؟! به گفته نماينده 
كارگران در شوراي عالي كار، هيچ گونه مشاركت مردمي 
در تنظيم اين برنامه ديده نش��ده و به طور مش��خص، با 
كارگران هيچ همفكري و مشورتي صورت نگرفته است.او 
اضافه مي كند: برنامه هاي بالادستي ما بر ضرورتِ »تعاون 
در تصميم گيري ها« تاكيد دارند؛ در قانون اساسي نيز بر 
اهميت تعاون تاكيد شده؛ سوال من از رييس جمهور اين 
است كه تعاون كجاي برنامه هفتم قرار گرفته؛ اصلًا چيزي 

به نامِ تعاون را به رسميت مي شناسند؟
اسدي با بيان اينكه »قرار بود تا سال ۱۴۰۴ با برنامه بيست 
ساله رتبه يك را در منطقه داشته باشيم« بيان مي كند: چرا 
همچنان دنده عقب مي رويم؟ چقدر تلاش كرده ايم كه به 
رتبه يك منطقه برسيم؟ چرا از تمام اهداف به اندازه چند 

سال نوري دور شده ايم؟!

   بندهاي ضد مردمي برنامه هفتم
اسدي به عنوان يك نمونه از بندهاي ضد مردمي برنامه 
هفتم به افزايش ماليات بر ارزش افزوده اش��اره مي كند 
و مي گويد: بار ماليات بر ارزش اف��زوده بر دوش مردم به 
خصوص طبقات فرودس��ت و كارگري است؛ در برنامه 
هفتم، با هدف درآمدزايي ب��راي دولت، ماليات بر ارزش 
افزوده را از ۹ درصد به ۱۳ درصد افزايش داده اند. همين 
۹ درصد دمار از روزگار كارگران و بازنشستگان درآورده با 

چه فكري آن را ۱۳ درصد كرده اند؟
او در ادامه به افزايش س��ن و سابقه بازنشستگي در سند 
برنامه هفتم انتقاد مي كند و مي گويد: افزايش سن و سابقه 
بازنشستگي، خلاف توليد و اش��تغال است؛ بايد بدانند 
مردم از دل خوش دنبال زود بازنشس��ته شدن نيستند، 
اما وقتي محيط كار امن نيس��ت، كارگ��ر قرارداد موقت 
دارد، وقتي دستمزدها بسيار پايين است، بديهي است كه 
نيروي كار مي خواهد زود بازنشسته شود تا بتواند با شغل 
جايگزين، درآمد جايگزين پيدا كند؛ اينها را بايد ببينند و 

يكطرفه به قاضي نروند؛ اگر در خيلي از كشورهاي دنيا سن 
بازنشستگي بيشتر از ايران است، حقوق كارگران هم چند 

برابر دستمزد كارگران ايران است، اينها را بايد با هم ديد.

   افزايش سن بازنشستگي عادلانه نيست
به گفته اوافزايش سن بازنشستگي براي كارگري كه 
امنيت ش��غلي ندارد و با دوازده ساعت كار نمي تواند 
مخارج ابتداي��ي زندگي را تامين كن��د، به هيچ وجه 
عادلانه نيست. اس��دي تاكيد مي كند: اگر براي حل 
مشكلات آسيب شناسي درس��ت صورت نگيرد، اگر 
بيماري درست تشخيص داده نشود، درمان هم كارساز 
و موثر نخواهد بود، اول بايد ريش��ه مشكلات واكاوي 
شود بعد به دنبال راه حل بروند و نسخه بپيچند. به نظر 
مي رسد برنامه نويس��ان دولت بدون آسيب شناسي و 
تشخيص، به دنبال راهكارهاي بدون تاثير و ناعادلانه 
رفته اند. عضو كارگري ش��وراي عالي كار به مواد ۱۵ و 
۱۶ برنامه هفتم اشاره مي كند و مي گويد: در اين بندها 
»حداقل دستمزد« به سخره گرفته شده؛ وقتي كارفرما 
بتواند به بهانه استاد-شاگردي و كارآموزي، سه سال 
به كارگر نصف حداقل دستمزد را بپردازد، وقتي بتوان 

گروه هاي خاص از جمله مددجويان را با حقوق توافقي 
و زير حداقل دس��تمزد به كار گرف��ت، ديگر اعتباري 
براي حداقل دس��تمزد مصوب شوراي عالي كار باقي 
نمي ماند. در واقع با اين دو بند، حداقل دستمزد الزامي 
و سراس��ري را كامل تخريب كرده اند. كدام كارگري 
حاضر است به عنوان كارآموزي به كارگاه برود، سه سال 
نصف حداقل دستمزد بگيرد و هر روز در معرض اخراجِ 
دلبخواهِ كارفرما باشد؟! او تاكيد مي كند: همين امروز 
كارگران رغبتي براي كار كردن با حداقل دس��تمزد و 
حتي بيشتر از آن را ندارند؛ چه كسي سه سال با نصف 
حقوق و بيم��ه كار مي كند؟ آيا اين بندها معنايي جز 
به رسميت شناختن استثمار و بيگاري دارد؟ اسدي 
در پاي��ان مي گويد: جامعه كارگ��ري به بندهاي ضد 
كارگري لايحه برنامه هفتم توسعه جداً اعتراض دارد؛ 
ما از دول��ت مي خواهيم اين لايح��ه را برگرداند و در 
بخش هاي مربوط به كارگران بازبيني جدي صورت 
دهد؛ اگر دولت به اين امر رضايت ندهد، از مجلس شورا 
توقع داريم با برگزاري نشست با نمايندگان كارگران 
و كار كارشناسي، بندهاي مخالف منافع كارگران در 
برنامه هفتم را حذف كنند؛ اين بندها نبايد به تصويب 

برسد. موافقت تأمين اجتماعي با بيمه ۱۵هزار كارگر 
ساختماني/ نماينده كارگران: از چاله به چاه افتاديم.

   اما و اگرهايي كه دولت بايد به آن پاسخ دهد
رونمايي از برنامه توسعه هفتم نشان داد كه تصميم گيري 
بدون در نظر گرفتن شرايط جامعه تا چه اندازه مي تواند 
مش��كل س��از باش��د. اين برنامه در تمام��ي حوزه ها با 
چالش هاي بس��ياري مواجه اس��ت. از ح��وزه كارگري 
گرفته تا محيط زيست و اقتصاد و... مساله اينجاست كه 
نمايندگان مجلس چرا اين برنامه را به دولت بازنگرداندند 
و نخواستند كه اصلاحات اساسي بر روي آن انجام شود. 
برنامه اي كه حقوق معلولان را در زمينه استخدام را ناديده 
مي گيرد و اين اجازه را به كارفرما مي دهد كه با اس��تفاده 
از شرايط سخت آنها با گرفتن رضايت نامه آنها را با نصف 
حقوق مصوب استخدام كند چقدر مي تواند به منافع افراد 
توجه كرده باشد. قانوني كه اين اجازه را به كارفرما مي دهد 
با بستن قراردادهاي سه ماهه امنيت شغلي را از كارگران 
بگيرد، چقدر مي تواند مدافع قشر ضعيف جامعه باشد. اينها 
سوالاتي است كه نمايندگان مجلس بايد از دولت در مورد 

لايحه برنامه توسعه هفتم بپرسند.

گزارش

ادامهازصفحهاول

خطري كه لغو تحريم ها 
براي اقتصاد دارد!

 غيرمولد شود، باعث اتلاف منابع فقيرتر شدن 
مردم و رشد ش��كاف طبقاتي مي شود. مردم 
ايران حتما در خاطر دارند طي س��ال هاي ۸۴ 
تا ۹۲، اقتصاد ايران با درآمدهاي ارزي زيادي 
روبه رو بود. بر اس��اس برخي روايت هاي ۸۰۰ 
ميليارد دلار و بر اس��اس برخ��ي روايت هاي 
ديگر، ارقام ب��الاي ۸۰۰ ميليارد دلاري براي 

كشور ايجاد شد.
 اما به جاي سرمايه گذاري هاي مولد و پايدار، 
اين سرمايه صرف طرح هاي بيهوده اي مانند 
مسكن مهر، يارانه هاي نقدي و... شد. در واقع 
مس��وولان منابع ارزي را بدل به ريال كرده و 
در كش��ور توزيع مي كردند. اي��ن روند نه تنها 
كمكي به كش��ور نكرد، بلكه تورم هاي بعدي 

را شكل داد. 
در آن برهه در اث��ر واردات اقلام غيرضروري 
توليد كشور با مشكلات عديده اي مواجه شد و 
بسياري از توليد كننده هاي كشور ناچار شدند 
از چرخ��ه توليد خارج ش��وند و ب��ه بازارهاي 

سوداگرانه بپيوندند. 
در اين برهه بود كه سوداگري رشد چشمگيري 
پيدا كرد و دلالان تسلط قابل توجهي بر منافذ 

اقتصادي پيدا كردند.
 اين اش��تباه متاس��فانه در هر برهه اي تكرار 
مي ش��ود. اي��ن در حال��ي اس��ت ك��ه بايد از 
اشتباهات قبلي درس گرفته شود. اين  بار اگر 
تحريم ها لغو شده و منابع ارزي بيشتري وارد 
كشور شود، اين منابع را بايد صرف پروژه هاي 
مولد و توسعه اي كرد. تنها در اين صورت است 
كه از دارايي هاي كشور مي توان ارزش افزوده 

بيشتري شكل داد.

رويداد

فرهنگ ترافيكي ديگر فقط براي آدم بزرگ ها نيست 
و بايد بپذيريم كه از عصر اسب سواري كه مختص به 
افراد بزرگسال بود عبور كرديم. جامعه عصر كنوني 
با طيف گسترده اي از مصرف كنندگان مواجه است 
كه كودكان و نوجوانان بخش انكارناپذير آن هستند. 
دوچرخه، اسكيت، اسكوتر و حتي موتورهاي كوچك 
برقي تنها يكي از دروازه هاي ورود كودكان به جهان 
وسائل نقليه و حوزه ترافيك هستند و به همين خاطر 
آنها نيز به همراه والدينشان نيازمند آموختن فرهنگ 
و رفتار ترافيكي خواهند بود. البته فرهنگ ترافيكي 
فقط مربوط به رانندگي كودكان نمي شود، بلكه به 
حضور و نوع حضور آنان در خودرو يا هر وسيله نقليه 
ديگر نيز مربوط است. نشاندن كودكان پشت فرمان 
در آغوش راننده، س��وار كردن آنان در صندلي جلو، 
بي توجهي به بستن كمربند ايمني، عبور سر يا ديگر 
اعضاي از پنجره خودرو در حال حركت و از اين دست 
رفتارها هر كدام نشان دهنده فقدان آموزش صحيح و 
آگاهي افراد نسبت به فرهنگ و رفتار ترافيكي است. 

   سانروف و تفريح به قيمت جان
با پيش��رفت تكنولوژي در صنعت خودروس��ازي و 
افزايش امكانات رفاه��ي، فرهنگ و نوع مصرف نيز 
نيازمند تحول و توسعه است. متاسفانه برخي از اين 
امكان��ات رفاهي به امكانات تفريحي تبديل ش��ده 
است كه سانروف )سقف بازشونده شيشه اي( يكي از 
آنها است. رييس اداره تصادفات پليس راهور تهران 
بزرگ در اين باره اظهارداشت: ايستادن در سانروف 
براي كودكان اصلًا يك تفريح نيست و والدين بايد 
با مسووليت بيشتري رفتار نمايند و نبايد به بچه ها 
اجازه دهند كه از سانروف استفاده كنندزيرا كه سطح 
اتكا ناپايدار اس��ت و با اولين ترم��ز اتفاقات ناگواري 
خواهد افتاد. سرهنگ رابعه جوانبخت در خصوص 
كارهاي خطرناك كودكان در حين حركت خودرو 
توضي��ح داد: آويزان كردن دس��ت و س��ر بچه ها از 

خودرو نيز بسيار خطرناك است زيرا كه ممكن است 
س��نگي از زير خودرويي رها شده يا اشيايي پرتاب 
ش��ود يا موتورهاي عبوري با آنها برخورد كنند كه 
بس��يار خطرآفرين و باعث حوادث جبران ناپذيري 

خواهد شد.

   جاي كودك در خودرو دقيقا كجاست؟
يكي ديگر از سوء رفتارهاي ترافيكي محل نشاندن 
كودكان در خودرو اس��ت. حتما شما هم پدراني را 
شاهد بوده و هستيد كه هنگام رانندگي كودكان خود 
را بر روي پاهاي خود نشانده و مبادرت به رانندگي 
مي كنن��د. موضوعي كه به گفت��ه پليس در هنگام 
وقوع تصادفات آسيب ديدگي ها را چند برابر مي كند 
چرا كه فرمان داخل قفسه سينه بچه خورده و وي را 
به شدت مصدوم مي كند. هنوز هم بسياري از مردم 
جاي مناسب براي قرار گيري فرزندان خود را ندانسته 
يا به اين مساله اهميت نمي دهند و البته اين به پدران 
نيز ختم نمي شود. طبق ادعاي پليس مادران نيز با 
نش��اندن كودك در صندلي جلو به استقبال خطر 
مي روند و با اين كار دقيقاً عكس محافظت از كودك 
خود رفتار مي كنند. طبق اظهارات پليس كودكان به 
خاطر ويژگيهاي خاصي  كه دارند به درستي قدرت 
تصميم گي��ري ندارند. به همين خاطر در ش��رايط 
خاص از واكنش مناس��ب برخوردار نب��وده و جزو 
آسيب پذيرترين قش��ر افراد در تصادفات هستند. 
تصادفات كودكان با توجه به ش��رايط مختلف هم 
متفاوت اس��ت و به همين خاط��ر برابر تبصره ماده 
۲۲۰ آيين نامه راهنمايي و رانندگي از سوار كردن 
ك��ودكان و در آغوش گرفتن آنها در صندلي جلوي 

خودرو ممنوع است.

    بي توجهي به حضور كودكان
 در اطراف خودرو

يكي از م��ورادي كه بيش از باقي م��وارد تاكنون به 

كودكان آسيب زده و حادثه آفريده است، بي توجهي 
به حضور كودكان در اط��راف خودرو به خصوص از 
س��وي خود والدين است. بسيار شنيديم كه مادر يا 
پدري كه كودك خود را زير گرفتند. اخباري كه هر 
از چندگاه در كنار زخم جانسوز براي خانواده، زخمي 
كاري براي جامعه به همراه دارد. س��وال اينجاست 
چرا بايد چنين اتفاقاتي ناگواري براي كودكاني كه 
هيچ تقصيري ندارند رخ دهد و پاسخش نيز همان 
س��وء رفتار ترافيكي و نوع اس��تفاده از وسائل نقليه 
بدون آموزش هاي لازم است. به گفته كارشناسان 
تصادفات پلي��س راهور، بچه ها به دليل كوتاهي قد 
و همچنين پنهان شدن هنگام بازي از ديد والدين 
يا رانندگان خارج باشند و عدم بازديد اطراف خودرو 
مي تواند زمينه ساز حوادثي تلخ باشد. بنابر توضيح 
پليس بايد هر زماني كه مي خواهيد در پاركينگ ها 
س��وار خودرو شويد يادمان باش��د كه دور خودرو را 

بازرسي و بازديد كنيم.

   كودكان مقصر در تصادف
يكي از مس��ائل مبهم در موضوع حوادث رانندگي 
مقص��ر بودن كودكان اس��ت. اينكه اگ��ر در حادثه 
رانندگي كودك مقصر شناخته شود چه كسي بايد 
پاسخ دهد و نگاه قانونگذار به اين نوع مسائل چيست؟ 
از نگاه قوانين راهنمايي و رانندگي قانون والدين را 
مكلف ب��ه نگهداري از فرزندان خود كرده اس��ت. با 
توجه به ماده هفت قانون مسووليت مدني كه اشاره 
به افراد صغير دارد، اگر در تصادفات تقصير متوجه 
كودكان شود سرپرست آنها و كسي كه مسووليت 
سرپرستي كه مشخصا والدين هستند پاسخگوي 
مستقيم خواهند بود. همچنين طبق همين مقررات، 
اگر به هر دليلي كودكان صدمه اي به ديگران بزنند 
وظيفه اصلي و توجهات به سمت والدين است و بايد 
در برابر قانون پاسخگوي بي توجهي و عدم مراقبت از 

فرزندان خود باشند.

بي توجهي به فرهنگ ترافيكي و به خطر انداختن جان كودكان شرايط سني ثبت نام در پايه اول؛ حداقل ۶ و حداكثر۱۰ سال
طبق اعلام وزارت آموزش و پرورش، حداقل سن براي 
ثبت نام در پايه اول ابتدايي شش سال و حداكثر سن در 
مدارس شهري ۸ سال و مدارس روستايي ۱۰ سال است. 
ثبت نام كلاس اولي ها براي سال تحصيلي ۱۴۰۳�۱۴۰۲ 
از نهم ارديبهشت سال جاري آغاز و سنجش سلامت 
نوآموزان بدو ورود به دبستان از بهمن ماه سال گذشته 
شروع شده اين در حالي است كه ثبت نام دانش آموزان 
ميان پايه دوره ابتدايي در صورت عدم تغيير مدرس��ه، 
توسط مدير همان مدرس��ه انجام مي شود لذا والدين 
براي ثبت نام فرزندان ميان پايه خود نياز به مراجعه به 
مدرسه ندارند. بر اساس اعلام وزارت آموزش و پرورش 
حداقل دامنه سني مورد قبول براي ثبت نام در پايه اول 
ابتدايي مدارس ش��هري و روستايي، اول مهر ۱۳۹۶ و 
حداكثر دامنه سني مورد قبول براي ثبت نام دراين پايه 
در مدارس شهري اول مهر ۱۳۹۴ و در مدارس روستايي 

اول مهر ۱۳۹۲ است. والدين مي توانند از طريق سامانه 
my.medu.ir براي ثبت نام نوآموز خود اقدام كنند. 
درج اطلاعات شناسنامه نوآموز، شناسنامه والدين و ثبت 
يك شماره تلفن همراه هم در اين سامانه الزامي است. با 
اين حال اگر كودكي در دامنه  سني مذكور نباشد، اولياء 
مي توانند با مراجعه به دبستان مد نظر براي ثبت نام، از 
مدير مدرسه بخواهند تا اقدامات قانوني براي ثبت نام 

فرزند را از طريق كميسيون خاص فراهم كند.

جزييات معافيت و كسرخدمت براي سربازان داراي فرزند
س��ازمان وظيفه عمومي فراج��ا فرآيند معافيت 
سربازي و كسرخدمت براي سربازان وظيفه داراي ۳ 
فرزند و بالاتر را تشريح كرد. سازمان وظيفه عمومي 
فراج��ا در اطلاعيه اي اعلام كرد: تمامي س��ربازان 
وظيفه حين خدمت كه داراي چهار فرزند و بيشتر 
هستند، بدون شرط سني و سربازان وظيفه داراي 
۳ فرزند به شرط داش��تن حداقل ۴۰ سال تمام از 
انجام خدمت دوره ضرورت سربازي معاف مي شوند. 
ملاك عمل براي رسيدگي به درخواست سربازان 
وظيفه اعم از سربازان عادي، امريه، طلاب و ... سند 
رسمي ازدواج، شناسنامه پدر و تاييديه ثبت احوال 
است. سازمان وظيفه عمومي فراجا پس از بررسي و 
تاييد شرايط سربازان ترخيص شده، كارت معافيت 

را صادر و در صورت عدم احراز شرايط جهت ادامه 
خدمت فرد را به يگان خدم��ت معرفي مي كنند. 
كاركنان وظيفه فراري در صورت داش��تن شرايط 
معافي��ت، پس از معرفي خود ب��ه يگان خدمتي و 
بررسي مدارك، از يگان ترخيص و مي توانند براي 

معافيت مذكور اقدام كنند.

افزايش سن بازنشستگي ناعادلانه است


